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နိဒါန္း 

၁၈.၁၂.၂၀၁၄ရက္ေန႔တြင္ေမြးျမဴေရး၊ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတတ္ေရးဝန္ႀကီးဌာနမွၾကီးမွဴး၍ပ်ိဳ းပင္အစီအစဥ္၊  

NAG၊ ရခုိင္ျပည္နယ္ေရလုပ္ငန္းဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ေရးမိတ္ဖက္ အဖြဲ႔ႀကီးတို႔ ပူးေပါင္းကာသဘာဝသယံဇာတ အရင္းအျမစ္မ်ား 

ပူးေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲႀကီးကုိ ေနျပည္ေတာ္ရိွ ေမြးျမဴေရး၊ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဝန္ႀကီးဌာနပင္မအစည္္းအေဝးခန္းမ၌ ေအာင္ျမင္စြာက်င္းပ ျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ ဤအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲ 

ကုိ ျပည္ေထာင္စုဝန္ႀကီးဌာနမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ရခုိင္ျပည္နယ္ႏွင့္ ဧရာဝတီတိုင္းေဒသႀကီးမွ အစုိးရအဖြဲ႔ဝင္မ်ား၊ 

လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ကေမၻာဒီးယားႏုိင္ငံအစိုးရကုိယ္စားလွယ္ေတာ္မ်ား၊ ႏုိင္ငံတကာ ကၽြမ္းက်င္ပညာရွင္မ်ား၊ INGO၊ 

NGO ႏွင့္ လူမႈအဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးမွကုိယ္စားလွယ္မ်ား စုစုေပါင္း (၁၄၉) ဦး တက္ေရာက္၍ အရင္းအျမစ္မ်ား 

ရည္ရွည္တည္တ့ံစြာစီမံခန္႔ခြဲမႈ၊အသက္ေမြးဝမ္းေၾကာင္္းႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာႏုိင္ငံတကာႏွင့္ ျပည္တြင္း အေတြ႔ 

အၾကံဳမ်ားကုိအျပန္အလွန္ဖလွယ္ေဆြးေႏြးခ့ဲၾကပါသည္။ဤအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲတြင္ရခုိင္ျပည္နယ္ႏွင့္ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးတုိ႔ 

မွေဒသတြင္းဆုိင္ရာလက္ေတြ႔လုပ္ေဆာင္မႈအေျခအေနမ်ား ၊ဝန္ႀကီးဌာနမ်ားအသီးသီးႏွင့္ပညာရွင္မ်ား၏ တစ္ဦးခ်င္းအေတြ႔ 

အၾကံဳမ်ား၊ အိမ္နီးခ်င္းႏုိင္ငံမ်ား၏ သင္ခန္းစာမ်ားကုိ ေလ့လာအေျချပဳ၍ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ ႏိုင္ငံဝန္းလံုးဆုိင္ရာ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး မဟာဗ်ဴဟာခ်က္မွတ္အေကာင္အထည္ေဖာ္မႈမ်ားကုိ ပိုမုိထိေရာက္ အေထာက္အကူ 

ျဖစ္ေစရန္ သက္ဆုိင္ရာ (Stakeholders) မ်ားစုေပါင္းပါဝင္လုပ္ေဆာင္ႏုိင္မည့္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ မဟာဗ်ဴဟာ အစီအစဥ္ 

ေရးဆြဲမႈမ်ားကုိလည္း ျပဳလုပ္ႏိုင္ခဲ့သည့္ ထူးျခားအေရးပါလွေသာ အထင္ကရ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲ တစ္ရပ္ ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၄င္းအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲ၏အဓိကရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားမွာ- 

 ျပည္ေထာင္စုသမၼတျမန္မာႏုိင္ငံေတာ္တြင္ ေရႏွင့္အျခားေသာသဘာဝသယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ားကုိ တသားတည္း 

ပူးေပါင္းစီမံေဆာင္ရြက္မႈ၊ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဆုိင္ရာဖန္တီးေရး၊ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးႏွင့္ ဆင္းရဲမႈေလ်ာ့ခ်မႈ 

ဆုိင္ရာလုပ္ငန္းမ်ားကုိ ပုိမိုထိေရာက္ေအာင္ျမင္စြာ လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ျပီးျပည္တြင္းႏွင့္ႏုိင္ငံတကာအေတြ႔အၾကံဳသင္ခန္းစာ 

မ်ားကုိေလ့လာဖလွယ္ ဆည္းပူးႏုိင္ရန္။ 

 ၄င္းအစီအစဥ္မ်ားကုိလက္ေတြ႔အေကာင္အထည္ေဖာ္လုပ္ေဆာင္လွ်က္ရိွေသာရခုိင္ျပည္နယ္ႏွင့္ ဧရာဝတီတုိင္းေဒႀကီး 

တုိ႔၏ အေတြ႔အၾကံဳ၊ေလ့့လာေတ႔ြရွိခ်က္မ်ားႏွင့္ သင္ခန္းစာမ်ားကုိ ဖလွယ္ႏိုင္ရန္။ 

 သဘာဝသယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ားကုိပူးေပါင္းစီမံေဆာင္ရြက္မႈ၊အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းတုိးတက္ေရး၊ေက်းလက္ေဒသဖြ႔ံ 

ၿဖိဳးေရးႏွင့္ဆင္းရဲမႈေလ်ာ့ခ်ေရးဆုိင္ရာလုပ္ငန္းမ်ားကုိသက္ဆုိင္ရာက႑အသီးသီးမွအဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ ပုဂိၢဳလ္မ်ား (Stake 

holders)မ်ားပူးေပါင္း၍ပုိမုိထိေရာက္ေအာင္ျမင္စြာအေကာင္အထည္ေဖာ္လုပ္ေဆာင္ႏုိင္္မည့္ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ 

အစီအစဥ္မ်ားေရးဆြဲခ်မွတ္္ႏိုင္ရန္ တုိ႔ျဖစ္ပါသည္။ 
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ေနာက္ခံအက်ဥ္း 

ျမန္မာနုိင္ငံ၏ငါးလုပ္ငန္းတန္ဖုိးသည္၁၉၉၅ခုႏွစ္မွသိသာထင္ရွားစြာတုိးတက္လာခ့ဲရာ၂၀၁၀ခုႏွစ္တြင္အေမရိကန္ေဒၚလာသန္း၄၉၆

သန္းအထိေရာက္ရိွခ့ဲသည္။ ေနာက္ပုိင္းကာလမ်ားတြင္က်ပ္ေငြတန္ဖုိးက်ဆင္းလာျခင္း၊ ေဈးကြက္ယွဥ္ၿပိဳင္မႈနည္းပါးျခင္း 

ငါးအထိအမိက်ဆင္းလာျခင္းႏွင့္ေမြးျမဴရရိွေသာငါးပုစြန္မ်ားအရည္အေသြးက်ဆင္းလာျခင္းေၾကာင့္ငါးလုပ္ငန္းဝင္ေငြက်ဆင္းလာခ့ဲ

သည္။ ရခုိင္ျပည္နယ္သည္ေရလုပ္ငန္း၊စုိက္ပ်ိဳးေရးႏွင့္ေမြးၿမဴေရးလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚတြင္အဓိကမိွခုိေနသည့္ ျပည္နယ္တစ္ခုျဖစ္ရာ 

၄င္းက႑မ်ားဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္လာေစရန္သက္ဆုိင္္ရာက႑အသီးသီးမွမိတ္ဖက္အဖြဲ႔အစည္းမ်ားႏွင့္ပူးေပါင္း၍လုပ္ကုိင္ႏုိင္ေရးကုိပ်ိဳး

ပင္အစီအစဥ္အေနျဖင့္၂၀၁၂ခုႏွစ္ ေႏွာင္းပုိင္းတြင္စတင္အေကာင္အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။  

 

ထုိက႑မ်ားတြင္ေရလုပ္ငန္းဖံြ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးအတြက္ေရလုပ္ငန္းစီမံခန္႔ခြဲအုပ္ခ်ဳ ပ္ျခင္း (Fisheries Governance)  ေကာင္းမြန္ 

မွသာလွ်င္ရည္ရွည္တည္တံ့ဖြံ႔ၿဖိဳးႏိုင္မည္ျဖစ္သည္။ ၄င္းေရလုပ္ငန္းစီမံအုပ္ခ်ဳပ္မႈပံုနည္းစနစ္ယႏၱရားမ်ားပိုမိုေကာင္းမြန္လာေစ 

ရန္သက္ဆိုင္ရာ Stakeholdersမ်ား၊ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္  ရခုိင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္၊ ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန၊ 

ျမန္မာႏုိင္ငံငါးလုပ္ငန္းရွင္မ်ားအသင္း(ရခုိင္ျပည္နယ္)၊ ရခုိင္သဟာယအသင္း၊ေပါင္းစုလုပ္အားအကူအညီေပးေရးအဖြဲ႔(NAG)၊ 

ေရလုပ္ငန္းရွင္မ်ား ၊ေရလုပ္သားမ်ား၊ တတ္လမ္းစီမံကိန္းေဆာင္ရြက္ေနေသာအဖြ႔ဲမ်ားပါဝင္ေသာ ေရလုပ္ငန္းဖြံ႔ၿဖိဳး 

တုိးတတ္ေရးမိတ္ဖက္ အဖြဲ႔ႀကီး ကို ဖြဲ႔စည္း၍အဓိက ရည္မွန္းခ်က္ ၉ ရပ္ကုိခ်က္မွတ္ကာ စုေပါင္းေဆာင္ရြက္လွ်က္ရွိၾကပါသည္။ 

အဓိကရည္မွန္းခ်က္ ၉ ရပ္မွာ 

 ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ဆက္ႏြယ္ဥပေဒမူဝါဒမ်ားတုိးတက္ေကာင္းမြန္ေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ဆက္ႏြယ္သတင္းအခ်က္လက္မ်ားအား ျပည္သူမ်ားပုုိမိုုသိရွိေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းဥပေဒမႈဝါဒမ်ားကုိ ပုိမို၍လုိက္နာလုိမႈရိွလာေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ဆက္ႏြယ္ အခြန္ဘ႑ာမ်ားေကာက္ခံရာတြင္ ပိုမုိ၍ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရိွေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းစနစ္တက်စီမံခန္႔ခြဲရာတြင္ ျပည္သူလူထုမွပိုမုိ၍ပူးေပါင္းပါဝင္လာေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ဆက္ႏြယ္ေသာပဋိပကၡမ်ားကုိေလွ်ာ့ခ်ႏိုင္ေစရန္ 

 ေရလုပ္ငန္းေဈးကြက္ကို ပုိမို၍ျမင့္တင္ေပးႏုိင္ရန္ 

 သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ားကုိ ပိုမုိ၍ထိန္းသိမ္းႏိုင္ေစရန္ 

 အစားထုိး အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း ဖန္တီးေပးႏုိင္ရန္ တုိ႔ျဖစ္သည္။ 

 

ရခုိင္ျပည္နယ္၏ ေရလုပ္ငန္းစီမံအုပ္ခ်ဳပ္ပုံ (Fishseries Governance) ပုိမိုေကာင္းမြန္ေအာင္ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ ေရလုပ္ငန္း 

အခန္းက႑၏ စိန္ေခၚမႈမ်ားကုိ ေျဖရွင္းသည့္အခါတြင္ ျပည္နယ္တစ္ခု၊ တုိင္းေဒသၾကီး တစ္ခုခ်င္းစီမွ ေဆာင္ရြက္ရန္ 

မလုံေလာက္သည့္အတြက္ ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးႏွင့့္လည္္း ေဒသဆုိင္ရာအေတြ႔အၾကံဳမ်ားကုိ ေလ့လာဖလွယ္၍ 

ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။ ျပည္နယ္ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္းဥပေဒကို ေရးဆြဲေရးႏွင့္လက္ေတြ႔ ေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာ 

လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ အေထာက္အကူျဖစ္ေစရန္ႏိုင္ငံတကာ ေလ့လာေရးခရီးစဥ္မ်ားကုိလည္း 

ပူးေပါင္းစီစဥ္ေဆာင္ရြက္ခဲ့ၾကပါသည္။ ထုိင္းႏွင့္ ကေမၻာဒီးယား ႏုိင္ငံမ်ားသုိ္႔သြားေရာက္သည့္  ေလ့လာေရးခရီးစဥ္တြင္ 

ဧရာဝတီတုိင္းေဒသၾကီးမွ လႊတ္ေတာ္ဒုဥကၠဌႏွင့္ လယ္ယာစုိက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ ေမြးျမဴေရးဝန္ႀကီးအပါအဝင္ ရခုိင္ျပည္နယ္မွ 

ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ ဒုဥကၠဌ ဦးေဆာင္ျပီး လႊတ္ေတာ္ဥပေဒျပဳေရးေကာ္မတီအဖြဲ႔ဝင္မ်ား၊ ငါးလုပ္ငန္းအဖြဲ႔ခ်ဳပ္ႏွင့္ 

အျခားမိတ္ဖက္အဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးမွ ကုိယ္စားလွယ္ေတာ္ႀကီးမ်ားပါဝင္၍ ၄င္းႏုိင္ငံမ်ား၏ ေရလုပ္ငန္းဥပေဒ၊ မႈဝါဒမ်ား 

ေရးဆြဲပံု၊ ေက်းလက္လူထုပါဝင္ေသာ ေရလုပ္ငန္းစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲပုံ၊ပုိမုိ၍ေကာင္းမြန္ေသာ ငါးပုစြန္ေမြးျမဴေရးစနစ္မ်ားကုိ 

သြားေရာက္ေလ့လာခ့ဲၾကပါသည္။ ရရိွလာေသာအေတြ႔အၾကံဳ သင္ခန္းစာမ်ားႏွင့္ ဧရာဝတီတုိင္းေဒသၾကီး၌ ေပါင္းစုလုပအ္ား 

အကူအညီေပးေရးအဖြ႔ဲ(NAG) အဖြဲ႔မွေဆာင္ရြက္ေနေသာ ေရလုပ္ငန္းစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္ (Co-Management 
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Fishseries) အေတြအၾကံဳမ်ားကုိ အေျချပဳ၍ လက္ေတြ႔က်င့္သုံးအတူတကြပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။  ၄င္းပူးေပါင္း 

ေဆာင္ရြက္ခဲ့ၾကသည့္ ေရလုပ္ငန္း၊ စိုက္ပ်ိဳးေရး၊ အစားထုိးအသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း ဖန္တီးျခင္း၊ သဘာဝပါတ္ဝန္းက်င္ 

ထိန္းသိမ္းျခင္းဆုိင္ရာတန္ဖုိးရွိသည့္ အေတြ႔အၾကံဳမ်ားကုိဖလွယ္ရန္ႏွင့္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွ လုပ္ေဆာင္ေနေသာ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးႏွင္ ့ဆင္းရဲမြဲေတမႈေလွ်ာခ်ေရး စသည္လုပ္ေဆာင္ေနမႈမ်ားအေပၚ အေထာက္အကူ 

ျဖစ္ေစႏိုင္ေရးအတြက္ ပူးေပါင္းအစီအစဥ္ေရးဆြဲရန္ရည္ရြယ္၍ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး 

ဝန္ႀကီးဌာနမွႀကီးမႈး၍ပ်ိဳးပင္အစီအစဥ္၊ ေပါင္းစုလုပ္အားအကူအညီေပးေရးအဖြဲ႔(NAG)အဖြဲ႔တုိ႔ႏွင့္ ပူးေပါင္းကာသဘာဝ 

အရင္းအျမစ္မ်ားစု ေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲႀကီးတစ္ခုကုိ ၂၀၁၄ ဒီဇင္ဘာ 

၁၈ရက္ေန႔တြင္ ေနျပည္ေတာ္ရွိ ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး ဝန္ႀကီးဌာန အစည္းအေဝး 

ခန္းမ၌က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။  

တစ္ဦးခ်င္းတင္ျပေဆြးေႏြးမႈမ်ား 

သဘာဝသယံဇာတ အရင္းအျမစ္မ်ား စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲတြင္ 

တက္ေရာက္ပါဝင္ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသူမ်ားမွ ေအာက္ေဖာ္ျပပါအတုိင္း တစ္ဦးခ်င္းအသီးသီးတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ၾကပါသည္။ 

တင္ျပေဆြးေႏြးသူ အေၾကာင္းအရာ 

ဒု - ၀န္ႀကီး 

ဦးခင္ေမာင္ေအး 

ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

ေမြးျမဴေရး၊ေရလုုပ္ငန္းႏွင့္ေက်းလက္ဖြံ႔ြံ႔ၿဖဳိးေရးဝန္ၾကီးဌာနအေနျဖင့္စား၀တ္ေနေရးႏွင့္ ေရရွည္ဖြံ႔ၿဖဳိး

တုိးတက္ေရးကုိ တာ၀န္ယူေဆာင္ရြက္ရပါတယ္၊ ႏိုင္ငံေတာ္၏ဆင္းရဲမြဲေတမႈေလ်ာ့ခ်ေရး က႑တြင္လည္း 

ပါ၀င္ေဆာင္ရြက္ပါတယ္၊ RDF ကုိ တည္ေဆာက္ၿပီး INGO, NGO, CSO ေတြနဲ႔ မဟာဗ်ဴဟာကုိ 

တည္ေဆာက္ပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ႏုိင္ငံအတြက္ စားနပ္ရိကၡာဖူလုံမႈနဲ႔ ဆင္းရမဲြဲေတမႈေလ်ာ့က်ေရးက 

အလြန္ေရးႀကီးပါတယ္၊ ငါးသယံဇာတထုတ္လုပ္ေရးနဲ႔ စား၀တ္ေနေရး ဖူလုံမႈအခ်ဳိးညီပါတယ္၊ 

ေရလုပ္ငန္းမွာ လုံေလာက္မႈရိွစြာျဖင့္ ထုတ္လုပ္ႏိုင္ေရးဟာစားေသာက္ဖုိ႔တင္ မဟုတ္ဘ ဲအနာဂတ္ 

မ်ဳိးဆက္ေတြအတြက္ပါ ထည့္သြင္း စဥ္းစားရမွာပါ၊ လက္ရိွတြင္ လူဦးေရ တုိးပြားမႈနဲ႔ ရာသီဥတုေဖါက္ျပန္မႈ 

ေၾကာင့္ငါးေတြဟာ တျဖည္းျဖည္းေလ်ာ့နည္းလာပါတယ္၊ နာဂစ္မုန္တုိင္းေၾကာင့္ ေဒသတြင္းလူေတြ 

အတြက္ ေငြေတြ ပ့ံပိုးေပးရပါတယ္၊  အဲဒီေဒသရ့ဲ လူေတြရဲ့လိုအပ္ခ်က္နဲ႔ ရပ္တည္ဖုိ႔အတြက္ ငါးေတြကုိ 

အေလးထားထုတ္ယူျခင္း၊ သဘာ၀ေဘးဒဏ္သင့္ျခင္းတုိ႔ေၾကာင့္ ေရလုပ္ငန္းက ထိပါးလာပါတယ္၊ 

အဲဒါေၾကာင့္ လူေတြရဲ့ အသိပညာတုိးပြားဖုိ႔အတြက္ ပညာေပး အစီအစဥ္ေတြ လုပ္ေဆာင္သင့္ပါတယ္၊ 

ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ဖြံ႔ြံ႔ၿဖဳိးေရးဝန္ၾကီးဌာန အေနျဖင့္ အက်ဳိးရွိစြာျဖင့္ အသိဥာဏ္ 

ကြာဟမႈကုိ တုိးျမွင့္ေပးၿပီး ေရသယံဇာတထိန္းသိမ္းျခင္း လုပ္ငန္းရပ္ေတြကို ျမွင့္တင္ေပးသင့္ပါတယ္၊ 

ေရလုပ္ငန္းလုပ္ကုိင္သူေတြဟာ သဘာဝေဘးဒဏ္ကုိ အလြယ္တကူခံစားရတဲ့ လူေတြျဖစ္ပါတယ္၊ 

အစုိးရနဲ႔ မိတ္ဖက္အဖြဲ႔ေတြပူးေပါင္းကာ သူတုိ႔ရဲ့ လူမႈစီးပြားေရးလုပ္ငန္းေတြကုိ ပူးေပါင္းေထာက္ပ့ံ 

သင့္ပါတယ္၊ World Bank, ADB, နဲ႔ အစုိးရမွေဆာင္ရြက္ေနတဲ႔လုပ္တဲ့ စီမံကိန္းေတြက အဲဒီလူေတြရဲ့ 

အေျခခံလူေနမႈဘ၀ ျမင့္မားေစရန္၊ အလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္းေတြ ေပၚေပါက္လာေစရန္ျဖစ္တဲ့ 

ရည္ရြယ္ခ်က္ျခင္း အတူတူပါပဲ၊ အျခား မိတ္ဖက္အဖြဲ႔ေတြျဖစ္တဲ့ Daniel နဲ႔ အျခား အဖြဲ႔ေတြရဲ့ 

ပညာရွင္ေတြျပဳလုပ္တဲ့ မုိးစပါးစုိက္ပ်ဳိးျခင္းနဲ႔ပတ္သက္တဲ့ Survey ေတြျပဳလုပ္ခဲ့ပါတယ္၊ အဲဒါေတြရဲ့ 

ထြက္ေပၚမႈအရ ျမန္မာႏုိင္ငံမွာ အလြန္အကၽြံငါးဖမ္းျခင္းေတြ လုပ္ေနတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ပင္လယ္ 

ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းမွာ ငါးရရိွမႈႏႈန္း ယခင္က ၉၀%မွ ၁၆% အထိ ထုိးက်သြားတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္။ ဒါဟာ 

ေတာ္ေတာ္တုန္လႈပ္စရာ ျဖစ္ပါတယ္၊ အဲဒါကုိၾကည့္ျခင္းအားျဖင့္ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ဟာ ေရသယံ ဇာတကုိ 
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ထိန္းသိမ္းဖုိ႔ လိုအပ္လာၿပီဆိုတာကုိ ေတြ႔ရပါသည္။

ယခုုကဲ့သုုိ႔ ရခုုိင္ျပည္နယ္ႏွင့္ ဧရာဝတီတုုိင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္၊ ငါးလုုပ္ငန္းဦးစီးဌာန၊ ေရလုုပ္ငန္း 

မိတ္ဖက္အဖြဲ႔မ်ား၊ NGO မ်ားခ်ိတ္ဆက္၍အေတြ႔အၾကံဳမ်ားကုိ ဖလွယ္ကာေရလုုပ္ငန္းဖြ႔ံၿဖိဳး တုုိးတက္ေရး 

အတြက္ေဆာင္ရြက္လွ်က္ရိွသည္ကုုိမ်ားစြာဝမ္းသာႀကိဳဆုုိပါတယ္၊ေရွ႕ဆက္ျပီးေတာ့လည္း 

ေရလုုပ္ငန္းက႑ဖြံ႔ၿဖုုိးတုုိးတက္ေရးအတြက္ အျခားေသာ ျပည္နယ္ႏွင့္ တုုိင္းေဒသႀကီးတုုိ႔ ပုုိမုုိပူးေပါင္း 

ေဆာင္ရြတ္ႏိုုင္ေစရန္ ျပည္ေထာင္စုုအဆင့္ႏွင့္ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္လုုိအပ္ပါသည္။ 

ယခုုက်င္းပေသာျပည္ေထာင္စုုအဆင့္သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ားစုုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳး

ေရးဆုုိင္ရာအလုုပ္ရုုံေဆြးေႏြးပြဲမွရလဒ္ေကာင္းမ်ားထြက္ေပၚလာလိမ့္မည္ဟုုေမွ်ာ္လင့္ၿပီးအဆုုိပါ 

ရလဒ္ေကာင္းမ်ားအေပၚအေျခခံ၍ ေရွ႕ဆက္ေဆာင္ရြက္မည့္ မဟာဗ်ဴဟာလုုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုုိ ေရးဆြ ဲ

အေကာင္အထည္ေဖၚႏုုိင္မည္ဟုယူဆပါသည္။ 

ဆက္လက္ၿပီးေတာ့လည္း ေဒသခံျပည္သူေတြနဲ႔ပါ၀င္ပတ္သက္ေနတဲ့လူေတြကုိ အသိပညာေတြေပးဖုိ႔ 

လုိအပ္ပါသည္။ဌာေနမွာရိွတ့ဲငါးမ်ဳိးေတြဟာအရမ္းကုိရွားပါးၿပီးတန္ဖုိးရိွတ့ဲငါးေတြပါ၊အဲဒီငါးမ်ဳိးေတြကုိဘယ္

လုိထိန္းရမလဲဆုိတာကုိ လုပ္ေဆာင္ရပါမယ္၊ ကေမာၻဒီးယားႏုိင္ငံက ၾကြေရာက္လာတ့ဲ လူႀကီးမင္းမ်ားနဲ႔ 

တက္ေရာက္လာတဲ့လူႀကီးမင္းမ်ားကုိလည္းအမ်ားႀကီးေက်းဇူးတင္ေၾကာင္း ေျပာၾကားခ်င္ပါတယ္၊ အစုိးရ 

အေနနဲ႔ လူႀကီးမင္းမ်ားနဲ႔အတူ ေရွ႕ဆက္လုပ္ေဆာင္ဖုိ႔ ႀကဳိဆုိေၾကာင္း ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 

ေဒါက္တာယဥ္ယဥ္မုိး  

ဒု - ညႊန္ၾကားေရးမွဴး 

ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန 

ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

-  

အသက္ေမြး၀မ္းေၾကာင္းႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖဳိးေရးမဟာဗ်ဴဟာအႏွစ္ခ်ဳပ္ေအာင္ျမင္မႈနွင့္စိန္ေခၚမႈမ်ား

Vision အေနနဲ႔ေက်းလက္ေဒသေရရွည္တည္တံတဲ့လုပ္ငန္းေတြလုပ္ဖုိ႔အတြက္ လူမႈေရးစီးပြားေရးနဲ႔ 

ပတ္သက္တဲ့လုပ္ငန္းမ်ားေဆာင္ရြက္ျခင္း၊ေက်းလက္ႏွင့္ၿမဳိ႕ျပအၾကားကြာဟခ်က္မ်ားကုိေလ်ာ့က်ေစျခင္း 

ျဖစ္ပါတယ္၊ 

Mission အေနနဲ႔ -စားနပ္ရိကၡာဖူလုံေရးနဲ႔ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖဳိးေရးလုပ္ငန္းကုိ ေရရွည္တည္တန္႔ေအာင္ 

အေကာင္အထည္ေဖၚေဆာင္ရြက္ေရးျဖစ္ပါတယ္။ 

တာ၀န္ေတြအေနနဲ႔ကေတာ့ - 

 ငါးအရင္းအျဖစ္ေတြကုိထိန္းသိမ္းေစာင့္ေရွာက္ေရးနဲ႔ျပန္လည္ထူေထာင္ေရး 

 သုေတသနလုပ္ငန္းေတြကုိျမွင့္တင္လုပ္ဆာင္ျခင္း 

 ေရလုပ္ငန္းအေျခအေနမ်ားႏွင့္အခ်က္အလက္မ်ားကုိစုေဆာင္းျခင္း 

 ၀န္ေဆာင္မႈမ်ားေပးျခင္း (လူ႔စြမ္းအားအရင္းအျမစ္ႏွင့္စြမ္းေဆာင္ရည္ျမွင့္တင္ျခင္း) 

 ေရလုပ္ငန္းက႑အားဦးေဆာင္ႀကီးၾကပ္ျခင္း 

 ေရသယံဇာတမ်ားအားေရရွည္တည္တ့ံေစရန္ထိန္းသိမ္းျခင္း - တုိ႔ျဖစ္ပါတယ္ 

ျမန္မာႏုိင္ငံတြင္ရိွေသာငါးသယံဇာတစီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္ေမြးျမဴေရးအရင္းအျမစ္ဆုိင္ရာထိန္းသိမ္းေစာင့္ 

ေရွာက္ျခင္း၊ကုန္းတြင္းေရသယံဇာတေရရွည္ဖြံ႔ၿဖုိးတုိးတက္ေရးအတြက္စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး 

ေတာ့လုိင္စင္မ်ားခ်ေပးျခင္းႏွင့္စစ္ေဆးျခင္း၊ငါးဖမ္းရာမွာအသုံးျပဳတဲ့ပစၥည္းေတြကုိသတ္မွတ္ထားပါတယ္၊

ကန္႔သတ္ရာသီေတြလည္းျပဳလုပ္ထားပါတယ္၊ကန္႔သတ္ငါးဖမ္းနည္းေတြကုုိသတ္မွတ္ထားပါတယ္၊      

ေမ - ဇူလိုင္လ ျဖစ္ပါတယ္၊ ေရလုပ္သားေတြကုိလည္းအသိပညာေတြေပးပါတယ္၊ ရာသီအလုိက္ 

ငါးမ်ဳိးေစ့ေတြကုိမဖမ္းဖုိ႔ပိတ္ပင္ထားတာရိွပါတယ္။ ဌာနအေနနဲ႔ျပည္နယ္နဲ႔တုိင္းေဒသအတြင္းမွာ 

ငါးထိန္းသိမ္းေရးဇံု၂၈ခုသတ္မွွွတ္ထားၿပီးငါးမ်ဳိးစိတ္၈မ်ဳိးကုိ ကာကြယ္ထိန္းသိမ္းလ်က္ရွိပါတယ္။ 
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တနသၤာရီမွာ ၅၆၅ဧကမွာ ငါးမဖမ္းရဇံုရိွပါတယ္၊ မြန္မွာ၇၉၀၀ ေပ၊ ရခုိင္မွာ၁၁၄၈.၄၈ဧက၊ 

ဧရာ၀တီမွာ၄၀၀ဧက ျပဳလုပ္ထားတာရိွပါတယ္၊ ေက်ာက္ပုဇြန္ထိန္းသိမ္းျခင္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး မြန္ျပည္နယ္ 

ဘက္မွာ၆၉၆.၉၆ဧကမွာ ေဆာင္ရြက္ထားပါတယ္။ 

ပင္လယ္ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းန႔ဲ ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ ထိန္းသိမ္းမႈေတြကုိတုိင္းတာျပရမယ္ဆုိရင္ ဥပေဒမ်ား 

ခ်မွတ္ျခင္း၊ ႀကီးၾကပ္စစ္ေဆးျခင္း၊ ဥပေဒမ်ားအသက္၀င္လာေအာင္ ေဆာင္ရြက္ျခင္းေတြ ျပဳလုပ္ပါတယ္၊ 

အဲဒီလုပ္ငန္းမွာ၂၀၁၄မွာ - April မွ May လအတြင္းမွာငါးမဖမ္းရရာ သီအျဖစ္ပိတ္ပင္ ထားပါတယ္၊ 

ဒါ့အျပင္ပုိက္ကြက္ကိုငါးအတြက္၂လက္မန႔ဲပုဇြန္အတြက္၁.၅လက္မေအာက္အသုံးျပဳျခင္းမျပဳရန္သတ္မွတ္

ထားပါတယ္၊ကကၠဴရံေမွ်ာပိုက္ ေတြအေနနဲ႔၄လက္မေအာက္ခြင့္မျပဳပါဘူး၊ ဒါ့အျပင္မိုင္းခြဲျခင္း၊ 

ေရွာ့တုိက္ျခင္း၊ ဓါတုေဆးအသုံးျပဳုျခင္းေတြကုိကန္႔သတ္တားျမစ္ထားပါတယ္၊ တားျမစ္ထားတဲ့ငါးဖမ္း 

ကိရိယာကေတြကေတာ့တရြတ္ဆြဲပိုက္၊စက္တပ္ရင္တြန္း၊တရြတ္ဆြဲျခင္းတုိ႕ျဖစ္ပါတယ္၊ ငါးဖမ္းကိရိယာ 

ေတြနဲ႔ ပတ္သက္ၿပီးထိန္းခ်ဳပ္မႈေတြရိွပါတယ္၊ဥေတြပါေနတဲ့ပုဇြန္ေတြကိုဖမ္းခြင့္မေပးပါဘူး။ 

ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာနအေနျဖင့္ဧရာ၀တီလင္းပုိင္ထိန္းသိမ္းေစာင့္ေရွာက္ေရးေတြကုိလည္း WCS နဲ႔ပူးေပါင္း 

လုပ္ေဆာင္ပါတယ္၊ဒါ့အျပင္ Dugong Conservation (ေရ၀က္ထိန္းသိမ္းျခင္း) နဲ႔ပတ္သက္ၿပီး GEF 

နဲ႔ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္ဖုိ႔အတြက္၂၀၀၇နွစ္မွာ MOU လက္မွတ္ထုိးခဲ့ပါတယ္၊ ပင္လယ္လိပ္ 

ေစာင့္ေရွာက္ျခင္းနဲ႔သားေပါက္ေလးေတြကုိပင္လယ္အတြင္းလႊတ္ေပးျခင္းတစ္နည္းအားျဖင့္လိပ္သယံဇာ

တထိန္းသိမ္းျခင္းလုပ္ငန္းကုိလည္းျပည္သူလူထုရဲ႔ပူးေပါင္းပါ၀င္မွဳနဲ႔ Public awareness (လူထုအသိပညာ 

ေပးလုပ္ငန္း)လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ေရ၀က္နဲ႔ပင္လယ္ျမက္ေတြကုိဘယ္လိုသုေတသနလုပ္မလဲဆိုတာကုိ

လုပ္ေဆာင္ပါတယ္၊ ဧရာ၀တီလင္းပုိင္ထိန္းသိမ္းေရးလုပ္ငန္းေတြကုိ ေက်းလက္ေဒသခံေတြနဲ႔ ပူးေပါင္းၿပီး 

လုပ္ေဆာင္ပါတယ္၊ ေရ၀က္၊လင္းပုိင္၊ ပင္လယ္လိပ္စသည့္ မ်ဳိးစိတ္ေတြကုိထိန္းသိမ္းထားၿပီး 

အဆုိပါမ်ဳိးစိတ္မ်ားကုိဖမ္းဆီးျခင္း၊ ေရာင္းခ်ျခင္း၊ သုိေလွာင္ျခင္းမ်ားမျပဳလုပ္ရန္အတြက္ ပိတ္ပင္ထား 

ပါတယ္၊ ျမန္မာ့ေရျပင္မွာ ေရေနသယံဇာတတည္ရိွမွဳတုိင္းတာျခင္းကုိ IMR NORAD ရဲ့အကူအညီနဲ႔ FAO 

အဖြဲ႔နဲ႔ပူးေပါင္းၿပီးလုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ 

ေရေနသယံဇာတလက္ရွိေပါၾကြယ္မွဳတုိင္းတာျခင္းလုပ္ငန္းကုိျမန္မာႏုိင္ငံမွာ၂၀၁၃ႏုိ၀င္ဘာနွင့္ဒီဇင္ဘာလ

မွာလုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ရခုိင္မွာ၄၁ ေနရာ၊ဧရာ၀တီ၅၈၊တနသၤာရီမွာ၄၆ ေနရာမွာလုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ 

ျမန္မာႏိုင္ငံအေနျဖင့္မၾကာခင္အခ်ိန္ကအေရွ႕အာရွထိပ္သီး၊လမ္းေၾကာင္း (၂) ေလ့လာေရးအဖြဲ႔ရဲ႔ စားနပ္ 

ရိကၡာလုံျခံဳမွဳတုိးတက္ေစရန္ေရရွည္ငါးလုပ္ငန္းစီမံခန္႔ခြဲမွဳႏွင့္အ႑၀ါပတ္၀န္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရး ဆိုင္ရာ 

ဒုတိယအၾကိမ္အစည္းအေ၀းကုိအိမ္ရွင္ႏိုင္ငံအျဖစ္လက္ခံက်င္းပခဲ့ၿပီးအဲဒီအစည္းအေ၀းမွာငါးလုပ္ငန္းကုိ 

ေရရွည္တည္တ့ံေအာင္ေဒသတြင္း၌ဘယ္လုိအစီအမံေတြခ်ျပီးလုပ္မလဲဆိုတာကုိတင္ျပခဲ့ပါတယ္၊ 

ပထမအၾကိမ္အစည္းအေ၀းကုိ၂၀၁၃ဒီဇင္ဘာမွာဘရူႏုိင္းႏုိင္ငံတြင္လည္းေကာင္း၊ တတိယအၾကိမ္ 

အစည္းအေ၀းကုိတုိက်ဳိမွာလည္းေကာင္းက်င္းပခဲ့ပါတယ္၊ East Asia Summit အစည္းအေ၀းက အႀကံျပဳ 

တင္ျပထားတာျဖစ္ပါတယ္၊သဘာ၀အရင္းအျဖစ္ေတြငါးသယံဇာတေတြကုိဘယ္လိုထိန္းသိမ္းမလဲ၊ ျမန္မာ 

ႏုိင္ငံမွာရိွတဲ့ေဒသအလုိက္ႀကီးၾကပ္ၿပီးလုပ္ေဆာင္ေနပါတယ္၊ ငါးလုပ္ငန္း ဦးစီးဌာနအေနနဲ႔ငါးလုပ္ငန္း 

စီမံခန္႔ခြဲမွဳမ်ားနဲ႔ပက္သက္ျပီးေရရွည္တည္တံ႔ေစမယ့္ငါးလုပ္ငန္းဆုိင္ရာသုေတသနလုပ္ငန္းမ်ားကုိငါးလုပ္ငန္း

နဲ႔ပတ္သက္တဲ့စီမံခန္႔ခြဲမႈေတြကုိတင္ျပရမယ္ဆုိရင္ JTED နဲ႔ပူးေပါင္းၿပီး ငါးသားေပါက္ေတြကုိ 

ဘယ္လုိကာကြယ္မလဲ၊ဘယ္လုိႀကီးျပင္းေအာင္လုပ္ေဆာင္မလဲဆိုတာကုိ၂၀၁၄နဲ႔ ၂၀၁၅မွာ လုပ္ေဆာင္ 
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ပါတယ္၊ ငါးဖမ္းကိရိယာေတြကုိ ဘယ္လုိသုံးရမလဲဆုိတာကုိလဲေဆြးေႏြးခဲ့ၾကပါတယ္၊ ပုိက္ဆုိဒ္ေတြနဲ႔

ပတ္သက္ၿပီးေတာ့အသိပညာေပးလုပ္ငန္းေတြကုိလုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ ငါးဦးစီးဌာနအေနနဲ႔ ကဏန္းၿမဳံး 

ပုံစံႏွင့္ၿမဳံးပုိက္ဆုိဒ္ေလ့လာျခင္းကုိ FAO ရဲအကူအညီနဲ႔ လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊အဲဒီေလ့လာမႈအရ 100 cm 

ေအာက္က်ဥ္းတဲ့ဆုိဒ္န႔ဲအသုံးျပဳမယ္ဆုိရင္အေကာင္ေသးမ်ားအတြက္လြတ္ႏုိင္ေျခနည္းျခင္းေၾကာင့္အသုံး

မျပဳသင့္ေၾကာင္းသတ္မွတ္ခဲပါတယ္။ လူ႔အရင္းအျဖစ္ဖြံ႔ၿဖဳိးေရးနဲ႔ဆင္းရဲမြဲေတမႈေလ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းကုိ 

SEAFDEC နဲ႔ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ အဲဒီလိုလုပ္ေဆာင္တဲ့ေနရာမွာေအာက္ပါနယ္ပယ္ (၄) ရပ္နဲ႔ 

ပက္သက္ျပီးလူ႔စြမ္းအားအရင္းအျမစ္ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေစဖုိ႔သင္တန္းမ်ားပို႔ခ်ေပးခဲ႔တာျဖစ္ပါတယ္၊ 

 ငါးဖမ္းျခင္းနည္းပညာမ်ားအေပၚတြင္တာ၀န္ယူေဆာင္ရြက္ျခင္း 

 ေက်းလက္ေဒသငါးေမြးျမဴေရး 

 Post-harvest Technology ( ျပဳျပင္မြမ္းမံျခင္းနည္းပညာမ်ား) 

 ကုန္းတြင္းငါးဖမ္းလုပ္ငန္းတုိးျမင့္ျခင္းစတဲ့အခ်က္ေတြကုိဦးတည္လုပ္ေဆာင္သြားပါတယ္။ 

ေရခ်ိဳငါးဖမ္းလုပ္ငန္းတုိ႔ျဖစ္ပါတယ္၊ 

ပင္လယ္သယံဇာတအရင္းအျမစ္ေလ်ာ့က်ျခင္းအားထိန္းသိမ္းရန္အတြက္ရခိုင္နဲ႔ဧရာ၀တီမွာပုိက္ကြက္မ်ား

ႏွင့္တရြတ္ဆြဲပိုက္အိတ္ပုိက္ကြက္မ်ားေလ့လာျခင္းဆုိင္ရာစမ္းသပ္စီမံကိန္းေတြကုိ၂၀၁၀မွာစတင္လုပ္ 

ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊သုေတသနရလဒ္အရငါး၂လက္မန႔ဲပုဇြန္ကုိ၁.၅လက္မခ်မွတ္ႏုိင္တာေတြ႔ရပါတယ္။ 

ငါးေတြကုိဘယ္လုိထိန္းသိမ္းမလဲဆိုတာကိုေျပာျပခ့ဲပါတယ္၊ ရန္ကုန္တုိင္းတြံ႔ေတးၿမဳိ႕နယ္မွာ အေသးစား 

ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ Awareness လုပ္ငန္းေတြကုိလုပ္ကိုင္ခဲ့ပါတယ္၊ ငါးေပါက္ေလးေတြကုိ 

လယ္ကြင္းေတြထဲမွာဘယ္လုိထိန္းသိမ္းေမြးျမဴမလဲဆုိတာကုိရွင္းလင္းခဲ့ပါတယ္၊ ဧရာ၀တီတုိင္းတြင္ 

ေရလုပ္သားမ်ားအတြက္ ပိုက္မ်ားလွဴဒါန္းေပးခဲ့ပါတယ္၊ တုိက္ႀကီးၿမဳိ႕နယ္မူလတန္းေက်ာင္းမွာ 

ေရသယံဇာတထိန္းသိမ္း ျခင္းနဲ႔ပတ္သက္တဲ့စာအုပ္ေတြကုိ ေပးေ၀ခဲ့ပါတယ္၊ လူထုအသိပညာေပး 

လုပ္ငန္းေတြကုိအေဖ်ာက္၊ တြံ႔ေတး၊ ပဲခူးေဒမ်ားတြင္လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ သယံဇာတထိန္းသိမ္းျခင္း 

ဆုိင္ရာအဖြဲ႔အားတြံ႔ေတးၿမဳိ႕နယ္ရွိအလယ္ ေခ်ာင္ေက်းရြာတြင္ဖြဲ႔စည္းေပးခ့ဲပါသည္။ အရင္းအျမစ္ေတြကို 

ဘယ္လုိထိန္းသိမ္းရမလဲဆုိတာကုိဆက္လက္လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ရွိပါတယ္။အဲဒီထိန္းသိမ္းျခင္းလုပ္ငန္းစဥ္

ေတြဟာတကယ္ကုိပဲဆက္ၿပီးလုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔လုိအပ္ပါတယ္၊အသိပညာေတြနဲ႔ အရမ္းကုိရႈပ္ေထြးတဲ့ 

က႑ေတြရိွပါတယ္၊အျခားဌာနေတြနဲ႔ပူးေပါင္းလုပေ္ဆာင္ရမွာေတြရွိပါတယ္၊ငါးလုုပ္ငန္းလုပ္ေဆာင္ေနတဲ့

လူ႔အဖြဲ႔အစည္းေတြအေနနဲ႔ေထာက္ပ့ံမႈေတြလုပ္ေဆာင္ေပးဖုိ႔လုိပါတယ္၊ ဒါဟာစိန္ေခၚမႈတစ္ခုပါ၊ တားျမစ္ 

ထားတဲ့ငါးဖမ္းကိရိယာေတြနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးဥပေဒေတြအသက္၀င္ဖုိ႔လုပ္ေဆာင္ရပါမယ္၊ အဲဒါေတြကုိ  

ကုန္သြယ္မႈေတြနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ထိန္းသိမ္းရမယ္၊စစ္ေဆးရပါမယ္၊ အဲဒါေတြနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ဘယ္လုိ 

တုိးတက္ေကာင္းမြန္ေအာင္လုပ္ၾကမလဲဆုိတာေဆြးေႏြးၾကရမွာျဖစ္ပါတယ္၊ 

ျမန္မာအစုိးရအေနနဲ႔ေရရွည္စီမံကိန္းအေနနဲ႔လုပ္ေဆာင္လ်က္ရိွပါတယ္၊ ဌာနအေနနဲ႔အရမ္းကုိအေရးပါတဲ့ 

အခန္းမွာပါတဲ့ဌာနျဖစ္ပါတယ္၊အနာဂတ္မွာေရလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္တဲ့အရင္းအျမစ္ေတြကုိထိန္းသိမ္းျခင္း 

ျဖင့္ဆင္းရဲမႈကုိေလ်ာ့က်ႏိုင္မွာျဖစ္ပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးခန္႔ေဇာ္  

ဒုတိယ 

ညႊန္းၾကားေရးမွဴးခ်ဳပ္ 

(ေက်းလက္ေဒသ 

ေနာက္ခံအေၾကာင္းအရင္း 

• ႏုိင္ငံေရး/စီးပြားေရး/လူမႈေရး ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ား  

• ျပည္သူဗဟုိျပဳဖြံ႕ၿဖိဳးေရး  

• ဗဟုိခ်ဳပ္ကိုင္မႈ ေျဖေလွ်ာ႔ေပးမႈမ်ား  
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ဖြ႔ံၿဖိဳးေရးဌာန) • ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးႏွင္႔ ဆင္းရဲႏြမ္းပါးမႈ ေလွ်ာ႔ခ်ေရး လုပ္ငန္းစီမံခ်က္မ်ား  

• နယ္ပယ္အလိုက္ လုပ္ငန္းအဖြ႕ဲမ်ား  

• ႏုိင္ငံေတာ္၏ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးလုပ္ငန္းမ်ား  

 (အစုိးရ ဘတ္ဂ်က္၊ ႏိုင္ငံတကာ အဖြဲ႕မ်ားမွ ကူညီပံ႔ပိုးမႈမ်ားႏွင္႔ ေခ်းေငြမ်ား) 

ႏုိင္ငံေတာ္၏ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး ရည္မွန္းခ်က္ 

• ၂၀၁၅-၁၆ ဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္ နိုင္ငံ၏ဆင္းရဲႏြမ္းပါးမႈကုိ ၁၆% အထိ ေလ်ာ့ခ်ရန္ 

မဟာဗ်ဴဟာမူေဘာင္ရည္မွန္းခ်က္ 

• အဆင္းရဲဆုံးေဒသရွိ ျပည္သူမ်ားအား ျပည္သ႔ူအျချပဳ၊ သာတူညီမွ် ရိွမႈႏွင္႔ အမ်ားပူးေပါင္း 

ပါ၀င္ႏုိင္ေသာ အေျခခံအေဆာက္အအုံမ်ားကုိ တည္ေဆာက္၍ ဆင္းရဲမႈေလွ်ာ႔ခ်ရန္ 

ရည္မွန္းပါသည္။  

ဦးတည္ခ်က္  

 - တုိက္ရိုက္လူဦးေရ တစ္သန္းခန္႕ 

 - သြယ္၀ုိက္လူဦးေရ သုံးသန္းခန္႕ 

ျဖတ္သန္းခဲ႔ေသာ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 

• ေက်းလက္ေဒသဖြံ႕ၿဖိးဳတုိးတက္ေရးဦးစီးဌာနကုိေမြးျမဴေရးႏွင္႔ေရလုပ္ငန္း၀န္ႀကီးဌာနေအာက္တြင္ထည့္

သြင္းဖြဲ႕စည္းၿပီး ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး၀န္ႀကီးဌာနအျဖစ္ 

ျပင္ဆင္ဖြဲ႕စည္း  

• MPC တြင္ Stakeholders မ်ားႏွင့္ ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ား က်င္းပ  

• ေက်းလက္ေဒသဖြံၿဖိဳးေရး မဟာဗ်ဴဟာမူေဘာင္ ေရးဆြဲေရးအဖြဲ႕ ဖြဲ႕စည္း  

• မဟာဗ်ဴဟာမူေဘာင္ေရးဆြဲေရးအဖြဲ႕ အစည္းအေ၀းမ်ား က်င္းပ  

• မဟာဗ်ဴဟာမူၾကမ္း ေရးဆြဲတင္ျပျခင္း  

• ျပည္ေထာင္စု၀န္ႀကီးဌာနမ်ားႏွင္႔ ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ားက်င္းပ (ေနျပည္ေတာ္) 

• ပညာရပ္ဆိုင္ရာ ရႈေထာင္မွ အႀကံဥာဏ္ရယူျခင္း  

• ျပည္တြင္းႏွင္႔ ႏိုင္ငံတကာဖြံ႕ၿဖိဳးေရးအဖြဲ႕မ်ားႏွင္႔ ေဆြးေႏြးပြဲ က်င္းပျခင္း  

 

အမ်ိဳးသားအဆင္႔ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးမဟာဗ်ဴဟာမူူေဘာင္အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြ ဲ
 

၂၀၁၃ ခုုနွစ္၊နိုုဝင္ဘာလ(၁၈)ရက္ေန႔တြင္ က်င္းပျပဳလုုပ္ခဲ့သည့္အမ်ိဳးသားအဆင့္ေက်းလက္ဖြံ႔ၿဖိးေရး 

မဟာဗ်ဴ ဟာမႈေဘာင္အလုုပ္ရုုံေဆြးေႏြးပြဲတြင္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးမဟာဗ်ဴ ဟာမႈေဘာင္အားအတည္ျပဳခ့ဲ

ပါသည္။ 

 

 

ဆင္းရဲႏြမ္းပါးရသည့္ အေၾကာင္းတရားမ်ား 

 အခြင့္အေရး ရရိွမႈ နည္းပါးျခင္း 

 အလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္း နည္းပါးျခင္း 

 မညီမွ်မႈမ်ား ျဖစ္ေပၚေနျခင္း 
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 ထိခိုက္လြယ္မႈ ျဖစ္ျခင္း

 ဖယ္က်ဥ္ထားျခင္း ခံရျခင္း 

 မလံုၿခံဳျခင္း စည္သည့္ အေၾကာင္းအရင္းမ်ားေၾကာင့္ ျဖစ္ပါတယ္။ 

 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႕ၿဖိဳးေရးမူေဘာင္္ 

အဲဒီမူေဘာင္မွာ အခ်က္ (၅) ခ်က္နဲ႔ တည္ေဆာက္ထားပါတယ္၊ အဲဒါေတြကေတာ့ - 

 ထိေရာက္ေသာ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈ မဟာဗ်ဴဟာ၊  

 ေရရွည္ဘ႑ာေရးေထာက္ပ့ံမႈ၊  

 ေကာင္းမြန္ေသာ အုပ္ခ်ဳပ္မႈ ေဖၚေဆာင္ျခင္း၊  

 ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈ ရလာဒ္မ်ား တုိးပြားေရးမဟာဗ်ဴဟာ 

 မဟာဗ်ဴဟာ ဦးတည္ခ်က္တုိ႔နဲ႔ ၀န္းရံထားၿပီး အျပန္အလွန္ ခ်ိတ္ႏြယ္လွ်က္ ရိွပါတယ္။ 

ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္၍ ဘက္ေပါင္းစုံ ထိေရာက္စြာအေကာင္အထည္ ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေရး မဟာဗ်ဴဟာ 

 ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးလိုအပ္ခ်က္ ျမင္႔မား  

 အက်ိဳးခံစားရမည့္သူ မ်ားျပား  

 မွ်တမႈရိွ (တုိင္းေဒသႀကီး/ျပည္နယ္) 

 လက္ေတြ႕ေဆာင္ရြက္ႏုိင္မႈ 

 ျမင္သာမႈႏွင္႔ ဆင္႔ပြားႏိုင္မႈ 

ေက်းလက္ဆင္းရဲႏြမ္းပါးမႈ ေလ်ာ့ခ်ေရးမဟာဗ်ဴဟာႏွင့္ ေက်းရြာကုိယ္အားကုိယ္ကုိး ဖံြ႕ၿဖိဳးေရးစီမံခ်က္ 

ေဖာ္ထုတ္ျခင္းဆုိင္ရာ အေျခခံမူေဘာင္ 

• ျပည္သူမ်ားမွ တုိက္ရုိက္ေရးဆြ ဲအေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္ ကုိယ္အားကုိယ္ကုိး ေက်းလက္ 

ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး စီမံခ်က္ 

• ေက်းလက္အေထာက္အကူျပဳ ဘက္စုံဖြံၿဖိဳးတိုးတက္ေရး ေဒသႏၱရ စီမံကိန္းေရးဆြဲျခင္း  

အဆုိပါ မူေဘာင္အား စြမ္းရည္ျပည့္၀ရန္အတြက္လုပ္ေဆာင္ရမည့္ လုပ္ငန္းစဥ္ေတြနဲ႔ တုိင္းတာရမည့္ 

အေျခအေနေတြကေတာ့ - 

 လူမႈစီးပြားေရး အေျခခံ အေဆာက္အဦးမ်ား တုိးတက္ေစျခင္း၊ 

 မတည္ရင္းႏီွးေငြမ်ား တိုးပြားေစျခင္း 

 လူမႈဘ၀ အကာအကြယ္မဲ့မႈႏွင့္ ဆုံးရႈံးႏိုင္မႈ ေလွ်ာ့ခ်ျခင္း 

 ၀င္ေငြတုိး အခြင့္အလမ္းမ်ား တုိးပြားေစျခင္း 

 လူမႈ ဖူလုံသက္သာေစေရး နည္းလမ္းျဖင့္ ကုန္က်ေငြ နည္းပါးေစျခင္း 

၀င္ေငြတိုးတက္ တည္ၿငိမ္ေရးအတြက္ ပတ္၀န္းက်င္ ထိန္းသိမ္းေပးျခင္း - စသည့္ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 

လုပ္ေဆာင္ ရမည္ျဖစ္ၿပီး အဆုိပါ လုပ္ငန္းမ်ား လုပ္ေဆာင္ျခင္းအားျဖင့္ တစ္ဦးခ်င္း ၀င္ေငြ ၃၀-၅၀% 

တုိးတက္ျခင္းႏွင့္ အဟာရ ျပည့္၀ၿပီး က်န္းမာေရးႏွင့္ ညီမွ်စြာ စားေသာက္ေနထုိင္ႏိုင္ျခင္းတုိ႔ 

ျဖစ္တည္လာႏုိင္ပါသည္။ 

 

အျခားအဖြဲ႔အစည္းမ်ားႏွင့္ ခ်ိတ္ဆက္ေဆာင္ရြက္ျခင္း မဟာဗ်ဴဟာ 
တစ္ဦးခ်င္းတစ္ေယာက္ျခင္းလုပ္ေဆာင္ျခင္းထက္ စုေပါင္းစနစ္ျဖင့္ ေဆာင္ရြက္ျခင္းကသာလွ်င္ 

ေအာင္ျမင္ေသာ အက်ဳိးရလာဒ္ကို ေဖၚေဆာင္ႏုိင္မည္ ျဖစ္ပါတယ္။ 
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စဥ္ဆက္မျပတ္ဘ႑ာေရးအရင္းအျမစ္မ်ားရရိွေရးမဟာဗ်ဴဟာ 

အဆုိပါ ဘ႑ာေရး အရင္းအျမစ္မ်ား ရရိွေစရန္အတြက္ တသီးပုဂၢလိက လွဴဒါန္းမွဴမ်ားမွလည္းေကာင္း၊ 

ၿမိဳ႕နယ္ စည္ပင္သာယာေရး အခြန္မ်ားမွလည္းေကာင္း၊ ပုဂၢလိက လုပ္ငန္းရွင္မ်ားမွ 

ရင္းႏီွးျမဳပ္ႏံွမႈမွလည္းေကာင္း၊ ႏုိင္ငံ ေတာ္မွ တုိက္ရုိက္ပ့ံပိုးျခင္းမွလည္းေကာင္း၊ အစိုးရဌာနဆိုင္ရာ 

အသုံးစရိတ္မ်ားမွလည္းေကာင္း၊ ဖံြ႕ၿဖဳိးေရး အဖြဲ႔ အစည္းမ်ားမွပူးေပါင္းထည့္၀င္ျခင္းေၾကာင့္လည္းေကာင္း 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ရံပုံေငြမ်ား ရရိွႏိုင္ပါသည္။ 

 

ထိေရာက္စြာ ပူးေပါင္းအေကာင္အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္ေရး မဟာဗ်ဴဟာ 

• ဖြံၿဖိဳးေရးမိတ္ဖက္အဖြဲ႕မ်ား  

 (အစုုိးရဌာန+ပုုဂၢလိက+အလႈရွင္+အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕စည္း) 

– ဗဟုုိ  

– ျပည္နယ္ႏွင္႔တုုိင္း  

– ၿမိဳ႕နယ္ 

• ညိႈႏိႈင္းအစည္းအေဝးမ်ား  

– မိတ္ဖက္အဖြဲ႕ဦးစီးဦးေဆာင္လုုပ္ငန္းညိႈႏိႈင္းအစည္းအေဝး  

– သံုုးလပတ္ မ်က္ႏွာစံုုညီအစည္းအေဝး  

– Task force အစည္းအေဝး  

– ႏွစ္ပတ္လည္ ဖြံၿဖိဳးေရးညီလာခံ  

ေကာင္းမြန္ေသာ ေက်းလက္ဖြံၿဖိဳးေရးစီမံအုုပ္ခ်ဳပ္မႈလုုပ္ငန္းစဥ္ ဖြံၿဖိဳး တုုိးတက္ေရးအေျခခံေကာင္းမ်ား 

ခ်မွတ္ေဆာင္ရြက္ျခင္း မဟာဗ်ဴဟာ 

 တာဝန္ခံ၊တာဝန္ယူမႈ အျပည့္အဝရိွျခင္း (Accountability – Genuine representation) 

 ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရွိျခင္း (Transparency – Rule-based Management, Public Auditing, 

Information & Communication) 

 ျပည္သူလူထုုပူးေပါင္းပါဝင္ျခင္း (People Participation – Participatory Planning, Bi-annual 

development forum) 

 ထိေရာက္အက်ဳိးရိွစြာ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ႏုုိင္စြမ္းရွိျခင္း (Effectiveness and 

Efficiency  Monitoring Indicator, Risk mitigation, Capacity building, Standardization) 

 သာတူညီမွ်မႈရွိျခင္း (Equity – Gender Sensitive Budgeting) 

 ဥပေဒစုိးမိုုးမႈရွိျခင္း (Rule of law – Legal supporting taskforce) 

 တုုန္႔ျပန္ေဆာင္ရြက္ႏိုုင္စြမ္းရိွမႈ (Responsiveness – Protocol with Delivery Unit and 

Planning Commission) 

 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးမိတ္ဖက္အဖြဲ႔စည္းျခင္း 

 ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးမိတ္ဖက္အဖြဲ႔အစည္းဖြဲ႔စည္းႏုုိင္ရန္ေန႔စဥ္ထုုတ္သတင္းစာမ်ားမွဖိတ္ေခၚ

ခ့ဲသည့္ အျပင္အဖြဲ႔ေပါင္း(၂၀၀)ခန္႔အားအေၾကာင္းၾကားစာမ်ားေပးပုုိ႔ခဲ့ 
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 ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးမိတ္ဖက္အဖြဲ႔အစည္းတြင္ပါဝင္သည့္ အဖြဲ႔မ်ား 

 World Bank, LIFT Fund, USAID  ဦးေဆာင္သည့္ DPs/UN (၂၀)ဖြဲ႔၊  

 INGOs(၄)ဖြဲ႔၊ 

 NGOs/CSOs (၆)ဖြဲ႔၊ 

 ဝန္ႀကီးဌာနမ်ားမွ ကုုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ 

 ျပည္တြင္း NGOs ကိုုယ္စားလွယ္မ်ား၊ 

 အရပ္ဘက္လူမႈအဖြဲ႔အစည္း ကုုိယ္စားျပဳအဖြဲ႔(၁)ဖြဲ႔ 

ေရးဆြဲရန္လ်ာထားသည့္ လမ္းၫႊန္ခ်က္၊လုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္းမ်ား 

 ဦးစားေပးျမိဳ႕နယ္၊ေက်းရြာ ႏွင့္ လုုပ္ငန္း ေရြးခ်ယ္ သတ္မွတ္ျခင္းဆုုိင္ရာ လမ္းညႊန္ခ်က္ 

 လူထုုပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ေသာ ေက်းလက္စီမံကိန္း ေရးဆြြဲျခင္းဆုုိင္ရာလုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္း  

 ဖြံၿဖိဳးေရး သတင္းအခ်က္အလက္ စီမံခန္႔ခြဲျခင္း ႏွင့္ ဆင္းရဲႏြမ္းပါးမႈျပ ေျမပံုုေရးဆြဲေရး ဆုုိင္ရာ 

လမ္းညႊန္ခ်က္ 

 ေဒသႏၱရစီမံကိန္း ေရးဆြဲျခင္းဆုိင္ရာ လုုပ္ထုုံး၊ လုုပ္နည္းမ်ား  

 ဖြံၿဖိဳးေရးစီမံခ်က္ အဆုုိျပဳလႊာမ်ား အကဲျဖတ္ျခင္း၊ စီစစ္အတည္ျပဳျခင္းဆုုိင္ရာ 

လုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္းမ်ား  

 ဖြံၿဖိဳးေရးမ်က္ႏွာဆံုုညီေတြ႕ဆံုပြဲဆိုုင္ရာ က်င္းပေရး ႏွင့္ ေက်းရြာစီမံခ်က္မ်ား ညိႈႏိႈင္း 

ေရးအေျခခံမူႏွင့္ လုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္းမ်ား  

 ဖြံၿဖိဳးေရးလုုပ္ငန္းမ်ားအေထာက္အပံ့ေပး ေရးဆုုိင္ရာ စံသတ္မွတ္ခ်က္ႏွင့္ လမ္းညႊန္ခ်က္  

 ေငြစာရင္းလုုပ္ထံုးလုုပ္နည္းလမ္းညႊန္ခ်က္ နစ္နာဆံုုးရႈံးမႈႏွင့္ မေၾကနပ္ခ်က္မ်ား 

တိုုင္းၾကားျခင္းဆုုိင္ရာ တုုံျပန္ ေဆာင္ရြက္ျခင္း လမ္းညႊန္ခ်က္ 

 ပစၥည္းဝယ္ယူေရး ႏွင့္ တဆင့္ကန္ထရုုိက္ ေပးျခင္း ဆုုိင္ရာ လမ္းညႊန္ခ်က္ 

 လုုပ္ငန္းစစ္ေဆးျခင္းႏွင့္ ျပည္သူ႔စာရင္းစစ္ျခင္း ဆိုုင္ရာ လုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္းမ်ား  

 စီမံကိန္း အက်ဳိးသက္ေရာက္မႈ ေစာင့္ၾကည့္စစ္ေဆးျခင္း ႏွင္ အကဲျဖတ္သံုုးသပ္ျခင္း 

လုုပ္ထံုုးလုုပ္နည္း  

 အစီရင္ခံစာမ်ား ေရးဆြဲျဖန္႔ေဝျခင္းဆုိင္ရာ လမ္းညႊန္ခ်က္ 

 အဂတိလုိက္စားမႈတုုိက္ဖ်က္ျခင္းဆုုိင္ရာ လမ္းညႊန္ မွာ ၾကားခ်က္ 

 စြမ္းေဆာင္ရည္ျမွင့္တင္ျခင္းဆုုိင္ရာ အေျခခံမူႏွင့္ လုုပ္ထံုး လုုပ္နည္း  

 အရပ္ဖက္ လူ႔အဖြဲ႕စည္းမ်ားဆုုိင္ရာ ပူးေပါင္းညိွႏိႈင္း ေဆာင္ရြက္ျခင္း ဆိုုင္ရာ လမ္းညႊန္ခ်က္ - 

စတာေတြ ျဖစ္ၾကပါတယ္။ 

နိဂံုးခ်ဳပ္အေနနဲ႔ေျပာရမယ္ဆုိရင္  

• စြမ္းေဆာင္ရည္ပုုိင္းဆုုိင္ရာႏွင့္ ပူးေပါင္းညိႈႏိႈင္းမႈဆုုိင္ရာ ရႈပ္ေထြးမႈ၊ စိန္ေခၚမႈမ်ားရိွ  

• ဆင္းရဲမႈေလ်ာ့ခ်ေရးဆုုိင္ရာ နည္းလမ္း အသြယ္သြယ္ အျပန္အလွန္ အက်ဳိးျပဳ  

• ေငြေရးေၾကးေရး၊ ဘ႑ာေရး၊ ကုုန္သြယ္ေရးမူဝါဒ (Macroeconomic stabilizing policy) 

• အေျခခံအေဆာက္အဦး၊အထူးစီးပြားေရးဇုုန္ ဖြံၿဖိဳးတုုိးတက္ေရးေဆာင္ရြက္ျခင္း (Infrastructure 

and SEZ Development Planning) 

• စုုိက္ပ်ဳိးေရး - ေရ၊ မီး ဖြံျဖိဳးတုုိးတက္ေရးေဆာင္ရြက္ျခင္း (Thematic Development Planning) 

• ဦးစားေပးေဒသဖြံၿဖိဳးတုုိးတက္ေရး (Area Development Planning) - စသည့္ 
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လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ ေဖၚေဆာင္သြားမယ္ဆုိရင္ ဆင္းရဲမြဲေတမႈကုိ ေလ်ာ့ခ်ႏိုင္ၿပီး 

လူမႈဘ၀ဖြံ႔ၿဖဳိးေရးကုိ ဦးတည္ႏုိင္မွာျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္္။ 

Mr. Rick Gregory 

(နည္းပညာရွင္) 

လူထုနဲ႔ ပူးေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈကုိ ရွင္းျပခ်င္ပါတယ္၊ ငါးလုပ္ငန္း ပူးေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈ (Co-management 

Fishery) နဲ႔ ေရလုပ္သားမ်ားစုုေပါင္း (Community Fishery) စီမံခန္႔ခြဲမႈကမတူညီပါဘူး၊ 

သူတုိ႔အရင္းအျမစ္ကုိ သူတုိ႔ကုိယ္တိုင္ စီမံခန္႔ခြဲတာ ျဖစ္ပါတယ္၊ Community Fisheries က 

ေရလုုုပ္သားမ်ားကုိယ္တုိင္စီမံခန္႔ခြဲၿပီး ျပင္ပက သိပ္ကူေပးရတာ မရိွပါဘူး၊ Co-management ကေတာ့ 

ေရလုုပ္သားမ်ားႏွင့္ သက္ဆုုိင္ရာဌာနအဖြဲ႔အစည္းမ်ားပူးေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္း ျဖစ္ပါသည္။  

Centeralized ျဖစ္တဲ့လုပ္ငန္းေတြ ေအာင္ျမင္မႈနည္းတဲ့ အေၾကာင္းေတြကုိ ေဆြးေႏြးခ်င္ပါတယ္၊ 

အဲဒီလုပ္ငန္းက သယံဇာတေတြကုိ ထိန္းသိမ္းတဲ့ေနရာမွာ၊ ေဒသခံေတြရဲ့ သက္ေမြးမႈလုပ္ငန္းေတြကုိ 

မွ်မွ်တတ လုပ္တဲ့ေနရာမွာ ေတာ္ေတာ္ေလး အားနည္းတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ႏိုင္ငံတကာမွာရွိတဲ့ 

ဥပေဒကုိၾကည့္မယ္ဆုိရင္ ဌာနရဲ့ ၀န္ထမ္းအင္အားနဲ႔ေငြေၾကးဟာ အကန္႔အသတ္နဲ႔ရွိပါတယ္၊ အဲဒါေၾကာင့္ 

ဗဟုိခ်ဳပ္ကုိင္မႈက လုပ္ခ်င္တာေတြ ရွိေပမဲ့ လုပ္ခြင့္မသာဘဲ အားနည္းေနရပါတယ္။ 

Community Fishery Management ျပဳလုပ္ျခင္းျဖင့္ သယံဇာတအရင္းအျမစ္မ်ား တုိးတက္လက္လွမ္း 

မွီလာျခင္း၊ အက်ဳံး၀င္ပတ္သက္သူမ်ားအၾကား တူညီသည့္အခြင့္အေရးမ်ားရရိွလာျခင္း၊ သဘာ၀ 

အရင္းအျဖစ္ႏွင့္ Ecosystem အား ကာကြယ္လာႏုိင္ျခင္း၊ ေရသယံဇာတထုတ္ယူသုံးစြဲျခင္း တုိးျမင့္လာ 

ႏုိင္ျခင္း၊ သတင္းအခ်က္အလက္ အရည္အေသြးတုိးျမင့္လာျခင္း၊ Trans-boundaries ဆုိင္ရာ 

ရႈ႕ေထာင္မ်ားအား ျပန္လည္ေျဖရွင္းႏိုင္ျခင္း၊ အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႔အစည္းမ်ားအားစြမ္းေဆာင္ရည္ ျမင့္တက္လာ 

ေစျခင္း၊ ေဒသတြင္းအဖြဲ႔၀င္မ်ား၏ လံုၿခံဳမႈႏွင့္ ဖူလုံမႈကိုျမင့္မားလာေစျခင္း စသည္တို႔ ျဖစ္တည္ႏုိင္ပါတယ္။ 

ႏုိင္ငံတကာမွာ Co-management နဲ႔ပတ္သက္ၿပီး အက်ဳိးခံစားခြင့္ရိွတာေတြကုိ ေလ့လာၾကည့္မယ္ဆိုရင္ 

-၁. ကေမာၻဒီးယားက Fishries Law မွာ Fishing Lot ေတြကုိ ဖ်က္သိမ္းလုိက္ပါတယ္၊ 

အဲဒီမွာလည္းေကာင္းတာခ်ည္း မဟုတ္ဘ ဲျပႆနာေတြ အမ်ားႀကီးျဖစ္ပါတယ္၊ အဲဒီေနာက္ပိုင္း Fishery 

Co-management ကို ေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါတယ္၊ ပူျပင္းတဲ့ကာလမွာဆုိရင္ ငါးကုိဖမ္းခြင့္မျပဳဘ ဲမုိးတြင္းမွာသာ 

ဖမ္းခြင့္ေပးခ့ဲပါတယ္၊  

၂. ဘဂၤလားေဒ့ရ္ွ ေအာက့္ဖုိ႔အင္းမွာဆုိရင္ အရမ္းကို အေရးႀကီးတဲ့ ငါးဖမ္းေဒသျဖစ္ပါတယ္၊ 

ဗီယက္နမ္မွာဆုိရင္ ေရလုပ္သားအခ်င္းခ်င္းၾကားထဲမွာ ေရလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ဘယ္လုိပူးေပါင္း 

မႈေတြနဲ႔ ေကာင္းမြန္လာတယ္ဆုိတာေတြ႔ရပါတယ္။ ခ်င္းမိုင္၊ ထုိင္းမွာဆုိရင္ ရြာမွာရိွတဲ့ ရြာသားေတြ 

အားလုံး ကန္မွာငါးဖမ္းၾကတယ္၊ ငါးေတြကုိ အားလုံးခြဲေ၀ၿပီး ေရာင္းခ်ၾကပါတယ္၊ ဒါဟာ အရမ္းကို 

ေကာင္းမြန္ပါတယ္။  

၃. ဖိလစ္ပိုင္ - စမားပင္လယ္ကုိ ဥပမာ ျပခ်င္ပါတယ္၊ အဲဒီစနစ္ကုိျပဳလုပ္ျခင္းအားျဖင့္ ငါးမ်ဳိးေတြကုိ 

ထိန္းသိမ္း ႏုိင္တာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ အရင္တုန္းက မျမင္ဖူးတဲ့ အရာေတြပါ၊ စနစ္တက် ထိန္းသိမ္းႏုိင္လုိ႔သာ 

ျဖစ္ပါတယ္၊ ငါးမ်ဳိးဧရိယာ ထိန္းသိမ္းမႈ ဧရိယာေတြကိုလည္း တည္ေထာင္ထားတာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ 

ဘုန္းႀကီးေက်ာင္းနဲ႔နီးတဲ့ အင္းမွာဆိုရင္ငါးအရင္းအျမစ္ေတြကုိ ဘုန္းႀကီးေက်ာင္း၀န္းထဲမွာ ထိန္းထားတာ 

ေတြ႔ရပါတယ္၊ ကဏန္းဒုိင္မွာလည္း သတ္မွတ္ထားတ့ဲ အရြယ္အစားေရာက္မွသာ ၀ယ္ယူေရာင္းခ်တာကုိ 

ေတြ႔ရပါတယ္၊ ဒါဟာ အတုယူသင့္တဲ့ အရာပါ။ ဗီယက္နက္ ကန္းေမာမွာ ေဂဟစနစ္န႔ဲ သယံဇာတကုိ 

ထိန္းသိမ္းတ့ဲ ဒီေရေတာစုိက္ပ်ဳိးေရးလုပ္ငန္းစဥ္ေတြ ရိွပါတယ္၊  

၄. ဘဂၤလားေဒ့ရ္ွ ေကာ္မီလာ ေဒသမွာ ေက်းရြာလူထုကပ ဲစီမံခန္႔ခြဲတာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ရလာတဲ့ အက်ဳိး 

အျမတ္ေတြကို လူထုၾကားမွာ ခြဲေ၀တာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ဒီလုိလုပ္ျခင္းအားျဖင့္ ေဒသတြင္းလူေတြကုိ မ်ားစြာ 
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အေထာက္အပ့ံျဖစ္ေစပါတယ္၊ လုိအပ္တ့ဲ အေထာက္အကူ ပစၥည္းေတြ ေရာင္းခ်ျခင္းျဖင့္ တကယ္ကုိ

ေကာင္းမြန္ပါတယ္၊  

၅. ဘဂၤလားေဒ့္ရ္ွ၊ ဘရာႏုိဂါေဒသမွာ သတင္းအခ်က္အလက္နဲ႔ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ အရည္အေသြး 

ျမင့္မားလာတာကုိေတြ႔ရပါတယ္၊ ဒါေတြဟာ ေရွ႕အနာဂတ္လုပ္ငန္းစဥ္ေတြမွာဘယ္လုိလုပ္မလဲဆုိတာကုိ 

ေဆြးေႏြးတာေတြ႔ရပါတယ္၊ 

၆. နယ္စပ္ေဒသကူးလူးဆက္ဆံၿပီး လုပ္ေဆာင္ရတဲ့လုပ္ငန္းေတြမွာ ကေမာၻဒီးယား၊ လာအုိ၊ မဲေခါင္ 

ေဒသကုိ နမူနာၾကည့္မယ္ဆုိရင္ နယ္စပ္မွာေရနက္အင္းရွိပါတယ္၊ အဲဒီမွာငါးေတြကုိ ထိန္းသိမ္းမႈ 

လုပ္ေဆာင္ျခင္းျဖင့္ တုိးပြားလာတာေတြ႔ရပါတယ္၊ အကဲျဖတ္ေစာင့္ၾကည့္မႈေတြလ ဲလုပ္ၾကပါတယ္ 

၇. အမ်ဳိးသမီးေတြအေနနဲ႔ ငါးလုပ္ငန္းကုိ လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္၊ ဒီလုပ္ငန္းက အမ်ဳိးသမီးေတြကုိလည္း 

အေထာက္အကူျပဳတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ဗီယက္နမ္ ျမစ္၀ကၽြန္းေပၚမွာဆုိရင္ အေရးႀကီးတဲ့ အခန္းေတြမွာ 

အမ်ဳိးသမီးေတြ ပါ၀င္လာပါတယ္၊  

၈. ကမ္းေ၀းမွာ ငါးလုပ္ငန္းလုပ္တဲ့ေနရာမွာ ေဘးကင္းစြာနဲ႔ လုပ္ေဆာင္ႏုိင္မႈ တုိးတတ္လာတာျဖစ္ပါတယ္၊ 

အခက္အခဲေတြကုိ အတူ ေျဖရွင္းလာႏိုင္ၾကပါတယ္၊ ဗီယက္နမ္ - စြန္လက္ဆုိရင္ ေလ့လာလုိ႔ 

ေကာင္းတဲ့ေနရာပါ၊ ငါးၿမဳံးေတြ၊ ေနရာေတြ စနစ္တက် လုပ္ေဆာင္ ထားတာေတြ႔ရပါတယ္၊ 

စနစ္မက်ဘူးဆုိရင္ ငါးမ်ဳိးျပဳန္းၿပီးပ်က္သုန္းသြားႏ္ုိင္ပါတယ္၊ အဲဒါေၾကာင့္ ပူးေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈကုိ 

လုပ္ေဆာင္သင့္ပါတယ္၊ 

ျမန္မာႏုိင္ငံမွာဆုိရင္ - လပြတၱာမွာဆုိရင္ ႀကီးမားတဲ့ ငါးဖမ္းပုိက္ေတြဟာ Co-management ထဲမွာ ပါ၀င္ 

ပတ္သက္လာႏုိင္ပါတယ္၊ ျမန္မာႏိုင္ငံမွာ ငါးလုပ္ငန္းစနစ္ကုိဘယ္လုိေကာင္းမြန္စြာနဲ႔ ဆက္လက္ 

လုပ္ေဆာင္သင့္ သလဲဆုိတာကုိ တင္ျပသြားရမွာ ျဖစ္ပါတယ္၊ ဗဟိုခ်ဳပ္ကုိင္မႈမွသည္ ေဒသစီမံခန္႔ခြဲမႈကုိ 

သြားတာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ျမန္မာႏုိင္ငံအတြက္ သတင္းေကာင္းဟာဆိုရင္ ကမာၻမွာက်င့္သုံးေနတ့ဲ 

လမ္းစဥ္ကုိ စတင္ က်င့္သုံးေနတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ေအာင္ျမင္ပါေစလုိ႔ ဆုေတာင္းပါတယ္၊ အရမ္းကုိ 

အေရးႀကီးတဲ့ လုပ္ငန္းျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ေမးခြန္းေမးျမန္းျခင္း တရားမ၀င္ငါးဖမ္းျခင္းလုပ္ငန္း - ေရွာ့တုိက္ျခင္း နဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ေဖၚျပထားတာ မေတြ႔ရပါဘူး၊ 

ေဒသခံပါ၀င္ စီမံခန္႔ခြဲတဲ့အရာက အရမ္းကိုေကာင္းမြန္ပါတယ္၊ တုုိင္းရင္းသားေဒသ တခ်ိဳ႕ေက်းရြာေတြမွာ 

ခရစ္စမတ္ကာလမွာ ငါးေတြကုိ ဖမ္းၿပီးေတာ့ ရြာသားေတြကို မွ်ေ၀တာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ့္အေနနဲ႔ 

ေရွ႕ဆက္ၿပီး ဒါေတြကုိ ထထဲ၀ဲင္၀င္ လုပ္ေဆာင္သြားသင့္တယ္လုိ႔ ယူဆပါတယ္၊ ဧရာ၀တီ၊ ခ်င္းတြင္း၊ 

စစ္ေတာင္း မွာလည္း ၾကပ္မတ္စြာနဲ႔ လုပ္ေဆာင္သင့္တယ္လုိ႔ ယူဆပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲပါသည္။ 

Mr. Rick Gregory 

(နည္းပညာရွင္) 

လုံး၀ပေပ်ာက္ေအာင္ လုပ္ဖုိ႔အတြက္ ေဒသခံလူေတြနဲ႔ ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္သင့္ပါတယ္၊ ဒါေတြကုိ

Co-management မွာ ထည့္သြင္းစဥ္းစားသင့္ပါတယ္၊ ခ်က္ခ်င္းရပ္လိုက္ပါလုိ႔ေတာ့ ေျပာလုိ႔မရပါဘူး၊ 

တျဖည္းျဖည္းေလ်ာ့နည္းလာေအာင္ လုပ္လုိ႔ရပါတယ္၊ စမ္းသပ္စီမံကိန္းအရ ေဒသခံေတြက တင္ဒါခ်က္ 

ကုိႏွစ္စဥ္လုိခ်င္တယ္၊ လုိခ်င္တဲ့အတြက္ေကာင္းတာကုိလုပ္ျပဖုိ႔ လုိအပ္လာပါတယ္၊ သူတုိ႔ ေကာင္းတာ 

လုပ္ေၾကာင္းကုိလည္း ငါးဦးစီးကုိ တင္ျပခ်င္ၾကပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္သူတုိ႔က မမွန္တဲ့နည္းလမ္းေတြကုိ 

တျဖည္းျဖည္း ေလ်ာ့ခ်ဖုိ႔ လုပ္လာေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲပါသည္။ 

 လက္ဖက္ရည္ သုံးေဆာင္ခ်ိန္ 

Mr. Lieng Sopha 

ေရလုပ္ငန္း 

ေက်းလက္ 

မိသားစု အေသးစားငါးဖမ္းလုပ္ငန္းအေနနဲ႔လည္း လုပ္ကုိင္ၾကပါတယ္၊ အဲဒီေဒသမွာ လုပ္ကုိင္ၾကတဲ့ 

လူေတြက အေသးစားငါးဖမ္းသမားေတြျဖစ္ၾကပါတယ္၊ ေရလုပ္သားေတြဟာေရထြက္အရင္းအျမစ္ေတြကုိ 

မပုိင္ဆိုင္ၾကဘ ဲစုိးရိမ္စိတ္နဲ႔ လုပ္ဆာင္ၾကပါတယ္၊ ၂၀၀၇ မွာ စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈကို လုပ္ေဆာင္ၿပီးေတာ့ 
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စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္း 

ဆုိင္ရာ ဌာန၊ 

ကေမာၻဒီးယား 

ဗဟုိအစုိးရ စီမံခန္႔ခြဲမႈကုိ ေလ်ာ့ခ်ၿပီး ေရလုပ္သားစီမံခန္႔ခြဲမႈကုိ ျမွင့္တင္ခဲ့ပါတယ္၊ ၁၉၉၉ မွာ FAO နဲ႔

ပူးေပါင္းၿပီး Co-Fishery ကုိ လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ Seim Reap မွာပါ၊ ၁၉၉၈ မွာ Oxfam GB and Oxfam 

Ameri နဲ႔ပူးေပါင္းၿပီး လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ 

ငါးလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ၂၀၀၀ ခုႏွစ္ေနာက္ပုိင္း ေအာက္တုိဘာမွာ အစုိးရရဲ့ ငါးဖမ္းဧရိယာ ၅၆.၇၄% 

ကုိ ေရလုပ္သားေတြကုိ ေပးအပ္ခဲ့ပါတယ္၊ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္းနဲ႔ ေရငံငါးလုပ္ငန္းကုိ ေတြ႔ရပါတယ္၊ အဲဒီလုိ 

လုပ္ေဆာင္ရာမွာ ေဒသခံလူေတြနဲ႔ ႏုိင္ငံတာက NGO ေတြပါ၀င္လာတာ ေတြ႔ရပါတယ္၊ အရပ္ဘက္ 

အစုအဖြဲ႔ပုိင္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းေတြကုိလည္း ျမင္ရပါတယ္၊ အဲဒီအခ်ိန္တုန္းက ေကာင္းမြန္စြာ 

ထိန္းသိမ္းႏိုင္ျခင္း မရိွေသးပါဘူး၊ ၂၀၁၂ မွာဆုိရင္ ေရနက္ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈကုိ 

လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္၊ ၄၁၂၅၃၄ ဟက္တာကုိ အစုိးရရဲ့အကူအညီနဲ႔ ဖ်က္သိမ္းႏိုင္ခဲ့ပါတယ္၊ ၉၇၅၀၃ 

ဟတ္တာကုိ ငါးမ်ဳိးထိန္းသိမ္းဖုိ႔အတြက္ လုပ္ေဆာင္ထားပါတယ္၊ စုစုေပါင္းအေနနဲ႔ ၁၅၈ ငါးဖမ္းဧရိယာ၊ 

၉၅၃၈၆၁ ဟတ္တာကုိ ေဒသခံျပည္သူရဲ့လက္ထဲကုိ အပ္ႏုိင္ပါတယ္၊ ဒါဟာေဒသခံေရလုပ္သားေတြ 

အတြက္အေထာက္အကူျဖစ္ခဲ့ပါတယ္၊ ေက်းလက္အစုအဖြဲ႔မွ ငါးဖမ္းဧရိယာမွာငါးမ်ဳိးေတြကို ထိန္းသိမ္း 

ျခင္းႏွင့္ သုံးစြဲျခင္းကုိ ျမင္ေတြ႔ရပါတယ္၊ အဲဒီလုပ္ငန္းေတြကုိ လုပ္ေဆာင္တဲ့ေနရာမွာ တရားဥပေဒက 

ခြင့္ျပဳထားတဲ့ နည္းလမ္းနဲ႔ လုပ္ေဆာင္တာျဖစ္ပါတယ္၊ CFI ရဲ့ လုပ္ေဆာင္ခ်က္ ေတြကလည္း အစုိးရနဲ႔ 

ေရလုပ္သားအၾကားမွာ ေခ်ာေမြ႔ေစပါတယ္၊ CFI ေကာ္မတီရဲ့ ကုိယ္စားလွယ္ေတြက ဦးေဆာင္ရပါတယ္၊ 

အရပ္ဘက္ အစုအဖြဲ႔ပိုင္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းလုိ႔ အမည္ေခၚပါတယ္၊ ၅ႏွစ္သက္တမ္း ရွိပါတယ္၊ 

အဖြဲ႔၀င္ေတြက(မ)ကဏန္း ျဖစ္ပါတယ္၊ လုိအပ္ခ်က္ေတြကေတာ့ အဖြဲ႔ အဖြဲ႔၀င္၊ ဖြဲ႔စည္းပံု၊ စည္းကမ္းခ်က္၊ 

ငါးဖမ္းဧရိယာ၊ ေျမပုံ၊ သေဘာတူညီခ်က္၊ ငါးဖမ္းဧရိယာနဲ႔ သက္ဆုိင္တဲ့ စီမံခန္႔ခြဲမႈ အစီအစဥ္ေတြ 

ျဖစ္ပါတယ္၊ တရားမ၀င္ငါးဖမ္းနည္းေတြကုိ ထိန္းသိမ္းေဆာင္ရြက္ရန္ လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္။ 

အစုအဖြဲ႔ပိုင္းနဲ႔ သက္ဆုိင္တဲ့ စည္းမ်ဥ္းဥပေဒေတြရိွပါတယ္၊ ေဒသန႔ဲသက္ဆုိင္တဲ့ စည္းမ်ဥ္းေတြကုိ 

ေဒသခံအစုိးရ၊ ခရုိင္အာဏာပုိင္၊ ေဒသခံရဲ၊ စစ္တပ္ပိုင္းေတြကလည္း ပူးေပါင္းပါ၀င္လုပ္ေဆာင္ၾကၿပီး 

ေဒသခံျပည္သူရဲ့ စိတ္သေဘာအတုိင္း ၾကပ္မတ္လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္၊ လမ္းစဥ္ေတြျပဳစုၿပီး ၾကပ္မတ္ 

လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္၊ ဒါကုိ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ကအတည္ျပဳ လက္မွတ္ထုိးေပးရပါတယ္၊ အမ်ဳိးသား ေရလုပ္ငန္း 

ဥပေဒထဲမွာ ထည့္သြင္းအသံုးျပဳသြားပါတယ္၊ ၂၀၀၅ ေနာက္ပိုင္းမွာ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းနဲ႔ ပတ္သက္တဲ့ 

ဧရိယာအညႊန္းကုိ ေဖၚထုတ္ႏုိင္ၿပီး ေဒသခံမ်ားကုိယ္တုိင္ ခန္႔ခြဲမႈေတြကုိ လုပ္ကုိင္ၾကပါတယ္၊ သူတို႔ 

ကသတ္မွတ္ခ်က္မ်ားကုုိေျပာင္းပုိင္ခြင့္မရိွေပမ့ဲ စီမံခန္႔ခြဲခြင့္ရိွပါတယ္၊ ေဒသခံအာဏာပုိင္ရဲ့ အတည္ျပဳ 

လက္မွတ္ထုိးေပးရပါတယ္၊ အစုိးရကသက္ေသအျဖစ္ လုပ္ေဆာင္ရပါတယ္၊ အရပ္အစုအဖြဲ႔ပုိင္ 

ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း လုပ္ေဆာင္တဲ့ေနရာမွာ သေဘာတူညီမႈေတြ ရယူရမွာျဖစ္ပါတယ္၊ ထိန္းသိမ္းျခင္း၊ 

ကင္းလွည့္ျခင္း၊ ငါးလုပ္ငန္းဖြံ႔ၿဖဳိးေရးလုပ္ငန္းေတြလုပ္ တဲ့ေနရာမွာ သေဘာတူညီခ်က္ေတြယူၿပီး 

လုပ္ရမွာျဖစ္ပါတယ္၊ တရား၀င္ကိရိယာ သတ္မွတ္ျခင္းေတြ လုပ္ပါတယ္၊ CFI ကုိ ႏုိင္ငံေတာ္အစုိးရက 

သတ္မွတ္ေပးတာပါ၊ မူ၀ါဒေတြကုိလည္း ေဖၚေဆာင္ေပးရပါတယ္၊ အရပ္ဖက္အစုအဖြဲ႔ပိုင္ လမ္းစဥ္မွာ 

အခ်က္ ၄ ခ်က္ရီွပါတယ္၊ အဲဒါေတြက ဥပေဒအတုိင္းလုပ္ေဆာင္ျခင္း၊ အဖြဲ႔တြင္ စည္းမ်ဥ္းစည္းကမ္းမ်ား 

ခ်မွတ္ျခင္း၊ သေဘာတူညီခ်က္ရယူျခင္းနဲ႔ စီမံခန္႔ခြဲမႈအစီအစဥ္ ေဖၚေဆာင္ျခင္းတုိ႔ ျဖစ္ပါတယ္။ 

CFI တည္ေဆာက္ရင္ အခ်က္ ၉ ခ်က္ ရိွပါတယ္။ အျခားမွာေတာ့ ၅ ဆင့္ပ ဲရိွပါတယ္၊ - 

အရပ္ဖက္အစုအဖြဲ႔က အဖြဲ႔အစည္းတည္ေထာင္ျခင္း၊ အဲဒီအဆင့္မွာဆိုရင္ အစုိးရကုိ ခ်ဥ္းကပ္တာေတြ 

ပါပါတယ္၊  
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 ေဒသတြင္းေရလုပ္သားမ်ားစုစည္းၿပီး အဖြဲ႔ ဖြဲ႔စည္းျခင္းႏ်င့္ ဖြဲ႔စည္းခြင့္ ေတာင္းခံျခင္း

 လုိအပ္သည့္ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား ေကာက္ခံျခင္း - က်းရြာတြင္ အမွန္တကယ္ 

ေရလုပ္ငန္း အခ်ိန္ပုိင္း/ ျပည့္ႏွင့္ ငါး ေမြးျမဴေရး လုပ္ကုိင္သူမ်ားအား လုပ္ကုိင္သည့္ ကိရိယာ 

အမ်ဳိး အစားလုိက္ စာရင္းေကာက္ယူရန္ 

 ေရလုပ္သား စီမံခန္႔ခြဲမႈ အဖြဲ႔အသင္း၀င္အျဖစ္ မွတ္ပုံတင္ရန္ 

 ေရလုပ္သား အစည္းအေ၀း ျပဳလုပ္ၿပီး ေဒသခံ ေရလုပ္သား စီမံခန္႔ခြဲမႈ အစုအဖြဲ႕၏ ေကာက္မတီ 

ဖြဲ႔စည္းရန္ႏွင့္ ေကာ္မတီ အဖြဲ႔၀င္ မ်ား ေရြးခ်ယ္ရန္ 

 ေဒသခံ ရပ္ရြာအေျချပဳ ေရလုပ္သားအစုအဖြဲ႔အတြက္ လုပ္ငန္း တာ၀န္ႏွင့္ လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ား 

ေဖၚ ေဆာင္ျခင္း  

 ေက်းရြာအဆင့္တြင္ ေရလုပ္ငန္းလုပ္ကုိင္မည့္ ဧရိယာ နယ္နမိတ္ ႏွင့္ ေျမပုံ ေရးဆြဲျခင္း  

 ရပ္ရြာအေျချပဳ ငါးဖမ္းဧရိယာအား ေဒသအဆင့္တြင္ သေဘာ တူညီမႈရယူျခင္း 

 ေဒသခံရပ္ရြာအေျချပဳ ေရလုပ္သား အစုအဖြဲ႔အား ငါးဦးစီးဌာနမွ အသိအမွတ္ ရယူျခင္းႏွင့္ 

မွတ္ပုံတင္ျခင္း  

 ရပ္ရြာအေျချပဳ ငါးဖမ္းဧရိယာအား စီမံခန္႔ခြဲသည့္ အစီအစဥ္မ်ား ခ်မွတ္ျခင္း အဓိက 

လုပ္ငန္းမ်ားကုိ ေျပာျပခ်င္ပါတယ္။ အရပ္ဖက္အစုအဖြဲ႔ပိုင္ငါးလုပ္ငန္းသည္ အရမ္းကုိ 

ႏုနယ္ေသးပါသည္။ CFI ကုိပ့ံပုိးကူညီတာေတြလုပ္ေဆာင္ပါတယ္။ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲေတြ၊ 

အစည္းအေဝးေတြျပဳလုပ္ပါသည္။ ငါးဖမ္းဧရိယာသတ္မွတ္ျခင္းေတြျပဳလုပ္ပါသည္။ အသက္ 

ေမြးဝမ္းေက်ာင္း လုပ္ငန္းေတြ ေဖာ္ေဆာင္ျခင္းလုပ္ငန္းမ်ား လုပ္ေဆာင္ျခင္းကုိလည္း 

ေတြ႔ရပါတယ္။ စားနပ္ရိကၡာလုံၿခံေရးလုပ္ငနး္ေတြကုိလည္း ထည့္သြင္းလုပ္ေဆာင္ပါသည္။ 

အေသးစားငါးဖမ္းလုပ္ငန္းမ်ား လုပ္ေဆာင္တာေတြကုိလည္း ေတြ႔ရပါတယ္။ ဒါေတြကုိ 

အမ်ိဳးအစားခြဲၿပီး plan ကုိ လုပ္ေဆာင္တာကုိ လည္းျပဳလုပ္ပါတယ္။ မိတ္ဘက္အဖြဲ႔ 

အစည္းမ်ားႏွင့္ လုပ္ေဆာင္ျခင္းမ်ားလည္းရိွပါသည္။ အခ်ိဳ႕ေသာ အရပ္ဖက္လ႔ူအဖြဲ႔ အစည္းေတြ 

ကုိ NGO မ်ားမွလည္း ေထာက္ပ့ံေပးျခင္းမ်ားရွိပါသည္။  

အဓိက ရလဒ္ေတြကေတာ့ တရားဝင္စာရြက္စားတမ္းမ်ား ရရိွခဲ့ပါသည္။ စီမံခန္႕ခြဲမႈ structure 

ေတြကိုလည္း လုပ္ေဆာင္ႏုိင္ခဲ့ပါတယ္။ Community fisheries development department ကုိလည္း 

ဖြဲ႔စည္းႏုိင္ခဲ့ပါသည္။ ရပ္ရြာအဆင့္မွာဆုိရင္ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းေကာ္မတီေတြကုိလည္းေရြးေကာက္တင္ေျမွာက္ 

ႏုိင္ခ့ဲပါတယ္။ ခရုိင္အာဏာပုိင္မ်ားႏွင့္လည္းပူးတြဲလုပ္ေဆာင္ႏုိင္ခ့ဲပါတယ္။ သုံးလတစ္ႀကိမ္ပူးေပါင္း 

ေဆာင္ရြက္ျခင္းမ်ားျပဳလုပ္ခ့ဲပါသည္။ သုံးလအတြင္း ေတြ႔ရေသာအေတြ႔အႀကံဳမ်ားကုိ ျပန္လည္မွ်ေဝ 

ခဲ့ပါသည္။ ေဒသတြင္းမွာရိွေသာ NGO, INGO မ်ားမွလည္း ထထဲဝဲင္ဝင္ ပါဝင္ကူညီခဲ့ပါသည္။ ေရလုပ္ငန္း 

စီမံခန္႔ခြဲမႈ အစီအစဥ္ေတြမွာ အရပ္ဖက္အဖြဲ႔အစည္းေတြမွ ပါဝင္လုပ္ေဆာင္လာတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္။ 

၅၁၆ ဖြဲ႔မွ ၃၇၇ ဖြဲ႔ကုုိ MAFF မွာ မွတ္ပုံတင္ထားႏုိင္ခဲ့ပါတယ္။ သူတုိ႔၏ စြမ္းေဆာင္ရည္ေတြကုိလည္း 

ျမင့္တင္ႏိုင္ခဲ့ပါတယ္။ ဒါေတြနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးေတာ့လည္း စာအုပ္ထုတ္ေဝဖုိ႔ရိွပါသည္။ ထိန္းသိမ္းကာကြယ္ 

တ့ဲေနရာေဒသေတြကုိလည္းလုပ္ေဆာင္ခ့ဲပါသည္။ေနရာႀကီးေတြမွာလုပ္ေဆာင္ၿပီးတ့ဲ ေနာက္မွာ ေနရာ 

အေသးေလးေတြကုိလည္း လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ ဂဏန္းစခန္းမ်ား ထိန္းသိမ္းထားၿပီး မ်ိဳးဥမ်ား 

ေပါက္ဖြားၿပီးမွ သာသူတုိ႔၏ ေနရာကုိ ျပန္လည္လြတ္ေပးျခင္းျဖင့္ ထိန္းသိမ္းႏိုင္ခဲ့ပါတယ္။ 

ထိန္းသိမ္းျခင္းလုပ္ငန္းေတြဟာႏွစ္စဥ္အလုိက္ျမင့္တက္လာတာကုိေတြ႔ရိွရမွာျဖစ္ပါတယ္။ ၂၀၀၁မွ ၂၀၁၁ 

အထိေဖာ္ျပေပးထားႏုိင္ပါတယ္။ ၂၀၁၄မွာပုိမုိတုိးတက္လာမႈရိွပါတယ္။ 
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သည္ထဲမွာေတာ့ေဖာ္ျပထားျခင္းမရိွပါဘူး။ CFi ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ေဒသခံမ်ား ပိုမုိသိရိွလာပါသည္။

ေဒသမွာရိွတဲ့ ငါးအရင္းအျမစ္ေတြကုိ CFi ႏွင့္ ဘယ္လုိပူးေပါင္းၿပီး လုပ္ေဆာင္ရမည္ဆုိသည္ကုိ 

သိရွိလာပါသည္။  

တရားမဝင္ လုပ္ေဆာင္ေနမႈမ်ားကုိ ေလ်ာ့ခ်သြားႏုိင္ခ့ဲပါတယ္။ ယခုအခါ တရားမဝင္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းမ်ား 

မရိွေတာ့ပါဘူး ဘာျဖစ္လုိ႔လည္းဆုိရင္ သူတုိ႔ကုိယ္တိုင္သိရွိလာလုိ႔ပဲျဖစ္ပါသည္။ သူတုိ႔၏ ငါးဖမ္းဧရိယာ 

မ်ားတုိးခ်ဲ႕လာသည္ကိုလညး္ေတြ႔ရပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္သူတုိ႔၏ ဝင္ေငြေတြကလညး္ ပုိမို႔တုိးတက္ 

လာသည္ကုိ ေတြ႔ရိွရပါသည္။ ေဒသခံမ်ား၏ ဝင္ေငြမ်ားတုိးတက္လာသည္ကုိလည္း ေတြ႔ရွိရပါသည္။  

ဒီေရေတာႏွင့္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း ဆက္စပ္မႈေတြကုိလည္း သူတို႔ေကာင္းေကာင္းသေဘာေပါက္ ထိန္းသိမ္းႏုိင္ 

ခဲ့ပါတယ္။ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္စီမံခန္႔ခြဲမႈကုိေရလုပ္သားမ်ားကုိယ္တုိင္ ေကာင္းေကာင္းမြန္မြန္လုပ္ ေဆာင္လာႏုိင္ 

သည္ကုိေတြ႔ရိွရပါသည္။ အမ်ိဳးသား၊ အမ်ိဳးသမီးလူတန္းစားအမ်ိဳးမ်ိဳးပါဝင္လုပ္ေဆာင္လာတာကုိေတြ႔ရိွရၿပီး 

ျဖစ္ပါသည္။ ငါးဖမ္းျခင္းလုပ္ငန္းမွပုိမုိဝင္ေငြရရိွေအာင္လုပ္ေဆာင္ႏုိင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ ငါးအရင္းအျမစ္မ်ားကုိ 

မည္သုိ႔ထိန္းသိမ္းကာကြယ္မည္ကုိ သူတုိ႔ကုိယ္တုိင္ ပါဝင္လုပ္ေဆာင္လာတာကုိေတြ႔ရပါတယ္။ ေကာ္မတီ 

အခ်ိဳ႕ဟာဆုိရင္ NGO မ်ားႏွင့္လုပ္ေဆာင္ၿပီး ေကာ္မတီ ေခါင္းေဆာင္ေတြဟာ ေက်းရြာ၏ယုံၾကည္ရေသာ 

လူမ်ားျဖစ္လာပါသည္။ ေဒသမွာရိွေသာ ဆင္းရဲမႈကုိေခ်ာ့ခ်ၿပီး ထုိသူတုိ႔၏ အဆင့္အတန္းကုိ 

ျမင့္တင္လာႏုိင္တာကုိလည္း ေတြ႔ရပါတယ္။ ပြင္းလင္းျမင္သာမႈမ်ားရိွၿပီး ယံုၾကည္မႈမ်ား တည္ေဆာက္ၿပီး 

အားလုံးပူးေပါင္းပါဝင္လာေအာင္ျပဳလုပ္ခ့ဲပါသည္။ ေကာ္မတီအေနနဲ႔လည္းရင္းႏီွးျမဳတ္ႏံွမႈမ်ား ျပဳလုပ္ျခင္း 

မ်ားကုိလည္းလုပ္ေဆာင္ခ့ဲပါတယ္။ အဓိကစိန္ေခၚမႈမ်ား ကုုိမိမိတုုိကုိယ္တ္ုုိင္ရပ္တည္ႏိုင္ေအာင္ 

လုပ္ရမွာျဖစ္ပါတယ္ ထုိသုိ႔ျဖစ္ဖုိ႔အတြက္ အျပင္ကကူညီမႈေတြလုိအပ္ပါတယ္။ CFi အေနနဲ႔လည္း 

ရန္ပုံေငြမ်ားကုိ ေသခ်ာစြာထိန္းသိမ္းထားဖုိ႔ လိုအပ္ပါတယ္။ ေနစဥ္အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းအတြက္ 

ပင္ပင္ပမ္းပမ္း လုပ္ကုိင္ေနတာကုိေတြ႔ရပါတယ္။ ထုိသူေတြ၏ ဝင္ေငြတုိးတက္ဖုိ႔အတြက္လည္း 

လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ရိွပါသည္။ ဆက္ၿပီးေတာ့လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔လည္းရိွပါသည္။ သုိ႔ေသာ္သူတုိ႔မွာ 

ကန္႔သက္ခ်က္မ်ားရိွေနပါသည္။ လူအမ်ားနဲ႔ လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔လုိအပ္ပါတယ္။ လူမ်ားေသာေၾကာင့္ 

အႀကံညာဏ္မ်ားၿပီး ကန္သက္ခ်က္မ်ားလည္းရိွပါတယ္။ ငါးဖမ္းေဒသမ်ားကုိ ေဒသခံေတြကစီမံခန္႔ခြဲတယ္ 

ၿပီးေတာ့ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးကုိလုပ္ကုိင္ၾကပါတယ္။ ဒါေပမယ့္လည္းအခ်ိဳ႕ေနရာေတြမွာတရားမဝင္ ငါးဖမ္းျခင္း 

လုပ္ငန္းမ်ားလုပ္ကုိင္ေနျခင္းမ်ားလည္း ရွိပါတယ္။ CFi က လုပ္ေဆာင္ေနတာ ၁၄ ႏွစ္ ေက်ာ္ရိွေနျပီး 

ဌာနဆုိင္ရာမ်ားကလည္း ကူညီလုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ရိွပါသည္။ အလွဴရွင္မ်ားႏွင့္လည္း လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ 

ရိွပါသည္။ လြန္ခ့ဲေသာအခ်ိန္မွာစိမ္ေခၚမႈမ်ားကုိျပန္လည္ေျဖရွင္းႏုိင္ဖုိ႔လုပ္ေဆာင္မႈမ်ားလည္းရိွပါသည္။ 

ရင္းႏီွးမႈမ်ားအတြက္ ေငြေၾကးထုတ္ေခ်းမႈမ်ားလည္းရိွရန္လုိအပ္ပါသည္။ ထုိသုိ႔ေသာ အေျခအေနမ်ား 

ရိွမွသာပုိမုိဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္မွာျဖစ္ပါသည္။ သုုိ႔ေသာ္ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ႏိုင္ငံအေနနဲ႔လုိအပ္ခ်က္ေတြရိွပါေသးျဖစ္ 

ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္္။ 

ေမးခြန္းေမးျမန္းျခင္း 

ႏွင့္ ေဆြးေႏြးျခင္း 

ကၽြန္ေတာ္တုိ႔မွာ ရိွေနတဲ့ model ေတြကုိ ျပန္လည္ျပင္ဆင္ဖုိ႔လည္းရွိပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ္တို႔အေနနဲ႔လည္း

ပုိမိုေကာင္းမြန္ေအာင္လုပ္ေဆာင္သြားဖို႔ရိွပါတယ္။ 

ဦးဆန္းေမာင္ -

၀န္ႀကီး(ဧရာ၀တီ 

တုိင္းေဒသႀကီး 

လယ္ယာ 

စုိက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ 

ၾကြေရာက္လာၾကကုန္ေသာ ဒု - ၀န္ႀကီး ဦးခင္ေမာင္ေအး ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး၀န္ႀကီးဌာနနဲ႔ရခုိင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ဥပေဒျပဳေရးေကာ္မတီဥကၠဌႏွင့္တကြအဖြဲ႔၀င္မ်ား၊ 

ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာနမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ ပ်ဳိးပင္၊ NAG အဖြဲ႔ႏွင့္ လူမႈအဖြ႔ဲအစည္းမ်ားမွာ 

လူပုဂၢိဳလ္မ်ားအားလုံး၊ ကာယသုခ၊ စိတၱသုခ၊ မိတၱသုခ သုံးျဖာေသာသုခႏွင့္ ျပည့္စုံၾကပါေစလုိ႔ 

ဆုမြန္ေကာင္းေတာင္းအပ္ပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ဧရာ၀တီတုိင္းေဒသႀကီး စုိက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ ေမြးျမဴေရး 
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ေမြးျမဴေရး 

၀န္ႀကီးဌာန) 

၀န္ႀကီးဌာန ၀န္ႀကီး ဦးဆန္းေမာင္ ျဖစ္ပါတယ္၊ ယေန႔ေဆြးေႏြးမည့္ ေခါင္းစဥ္မွာေတာ့ျဖင့္ ေရလုပ္ငန္း

စီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ေခါင္းစဥ္ျဖစ္ပါတယ္၊ ဒီေခါင္းစဥ္ကုိ ကၽြန္ေတာ့္အေနနဲ႔ 

ေဆြးေႏြးရမယ္ဆုိရင္ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ယေန႔ေရလုပ္ငန္းစီမံခန္႔ခြဲမႈဆုိေတာ့ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ဧရာ၀တီတုိင္းရဲ့ 

(၂/၂၀၁၂) နဲ႔ပတ္သက္တဲ့ ေရခ်ဳိငါးဥပေဒ အေပၚမွာ တည္မီွၿပီး ေဆြးေႏြးရမွာ ျဖစ္ပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တို႔ 

ဧရာ၀တီတုိင္းဟာ လူဦးေရ (၆၁) သိန္းရိွပါတယ္၊ (၆၁) သိန္းရွိၿပီးေတာ့ စိုက္ပ်ဳိးေျမ ဧရိယာကေတာ့ 

ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ အမ်ိုးမ်ုဳိးေပါ့ေနာ္၊ ဆန္စပါးစုိက္တာရိွတယ္၊ ရာသီေပၚ သီးႏွံစုိက္တာရိွတယ္၊ 

ႏွစ္ရွည္သီးႏံွစိုက္တာ ရိွတယ္၊ ဧကေပါင္း သိန္း (၈၀) ေက်ာ္ရိွပါတယ္၊ လယ္ဧကကေတာ့ျဖင့္ (၃၉) 

သိန္းေလာက္ရိွပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ရဲ့ အေျခတည္မွီတဲ့ စား၀တ္ေနေရးလုပ္ငန္းစဥ္ အရပ္ရပ္က 

ေတာ့ျဖင့္ လူမႈေရးလည္းဒါပဲ၊ စီးပြားေရးလည္းဒါပဲ၊ အဲဒါက ဘာလဲဆုိေတာ့ လယ္ယာလုပ္ငန္းနဲ႔ 

ငါးဖမ္းျခင္း လုပ္ငန္းသာ ျဖစ္ပါတယ္၊ အဲဒီလုိ လယ္ယာလုပ္ငန္းနဲ႔ ငါးဖမ္းျခင္းလုပ္ငန္းေပၚမွာ 

အေျခတည္ၿပီးေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေဒသေတြဟာ လယ္ယာလုပ္ငန္းကုိေဘးဖယ္ထားၿပီး ယေန႔ေရလုပ္ငန္း 

စီမံခန္႔ခြဲမႈရ့ဲအေၾကာင္းေတြကုိ ေဆြးေႏြးၾကမွာျဖစ္ပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖဳိးဖုိ႔ 

ငါးဖမ္းလုပ္ငန္းကုိ အဓိကထားတဲ့ေနရာမွာ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ဧရာ၀တီတိုင္းရဲ့ လူဦးေရ (၇၄%) ဟာ 

ေက်းလက္မွာ ေနထုိင္တဲ့လူေတြျဖစ္ပါတယ္၊ အဲဒီေတာ့ ေက်းလက္ရဲ့ စီးပြားေရးက ဘာေပၚမူတည္သလဲ 

ဆုိေတာ့စပါးစုိက္ျခင္းနဲ႔ငါးဖမ္းျခင္းလုပ္ငန္းကုိမူတည္ပါတယ္၊ အဲဒီေတာ့ ငါးဖမ္းျခင္းလုပ္ငန္းအတြက္ 

ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေရ၊ ေျမ၊ သတယံဇာတပစၥည္းေတြကုိ ဘယ္လုိစီမံခန္႔ခြဲေနသလဲ ဆုိေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ 

ဧရာ၀တီတုိင္းရ့ဲ (၂/၂၀၁၂) ေရခ်ဳ ိငါးဥပေဒအရစီမံခန္႔ခြဲပါတယ္၊ အဲဒီစီမံခန္႔ခြဲတဲ႔ေနရာမွာ ဘယ္လုိစီမံ 

ခန္႔ခြဲရသလဲဆုိေတာ့ဂရံအင္း၊တင္ဒါခ်က္၊ ဘံု ငါးဖမ္းကြက္ဆုိၿပီး (၃) ခုရွိပါတယ္၊ ဂရံအင္းကုိေတာ့ျဖင္ ့

ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ရဲ့ ဥပေဒမွာ ေစ်းၿပဳိင္စနစ္နဲ႔ပ ဲေရာင္းခ်ရပါတယ္၊ တင္ဒါခ်က္ကုိေတာ့ျဖင့္ အိတ္ဖြင့္ေလလံနဲ႔ပ ဲ

ေရာင္းခ်ရပါတယ္၊ ဘုံငါးဖမ္းကြက္ကုိေတာ့ျဖင့္ ကိရိယာလုိင္စင္ေတြ ေပးေဆာင္ၿပီးေတာ့ 

ဖမ္းဆီးရပါတယ္၊ ဒီ (၃) မ်ဳိးနဲ႔ ေဆာင္ရြက္ပါတယ္၊ အဲဒီ (၃) မ်ဳိးအေပၚမွာ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ျပန္လည္ 

ေလ့လာၾကည့္မယ္ဆုိရင္ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေဒသရဲ့ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖဳိးမႈ အတုိင္းအတာမွာ ဘယ္လို 

တည္မွီေနသလဲဆုိရင္ ကၽြန္ေတာ္ (၃) ခ်က္နဲ႔ ေဆြးေႏြးျပပါမယ္၊ အဲဒါကေတာ့ - ေရလုပ္သားမ်ား 

အလုပ္အကုိင္ ဘယ္ေလာက္ ရၿပီလဲ၊ ၀င္ေငြေတြေရာ ဘယ္ေလာက္ ရၿပီလဲ၊ အဲဒီ၀င္ေငြေတြရဖုိ႔ 

အလုပ္အကုိင္ရဖုိ႔ စဥ္ဆက္မျပတ္ဖြံ႔ၿဖဳိးတုိးတက္ဖုိ႔အတြက္ ဘယ္လုိအေျခအေနေတြရိွသလဲ၊ ဒီ (၃) ခ်က္နဲ႔ 

ကၽြန္ေတာ္ တုိင္းတာေေပးပါမယ္၊ ဘာျဖစ္လုိ႔လဲဆုိေတာ့ အလုပ္အကုိင္ ရမွသာလွ်င္ ၀င္ေငြ ရမွသာလွ်င္ 

ေက်းလက္ေဒသေတြ ဖြံ႔ၿဖဳိးတုိးတက္မွာျဖစ္ပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မို႔ အဲဒီအလုပ္အကုိင္ရဖုိ႔ကိစၥကုိ 

သတ္မွတ္တဲ့အခါမွ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ခုနက (၃) ခ်က္ရွိတဲ့ အထမွဲာ ဂရံအင္းေတြမွာ ေလလံစနစ္နဲ႔ 

ေပးတဲ့အတြက္ အင္းသားႀကီးမ်ားမွာ အလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္း ရရိွၿပီးေသာ္လည္းဘဲ ေရလုပ္သားငယ္ 

ေတြမွာ လက္လွမ္းမီွႏိုင္တဲ့အေနအထားမရိွပါဘူး၊ ဘာျဖစ္လုိ႔လဲဆုိေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ အင္းေတြဟာ 

ေစ်းၿပိဳင္စနစ္ျဖစ္တဲ့အတြက္ အၿပဳိင္အဆုိင္ ေငြေၾကးေတြနဲ႔ေပးၿပီးေဆာင္ရြက္ၾကတဲ့အတြက္ ေရလုပ္သား 

ငယ္ေတြရ့ဲလက္လွမ္းမွီမႈမရွိပါဘူး၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ ဒီအင္းေတြမွာ ေရလုပ္သားႀကီးေတြက အင္းေလလံရရိွတဲ့ 

အေပၚမွာသူတုိ႔က ငွားရမ္းထားမွသာလွ်င္အလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္းျဖစ္တည္မႈရပါတယ္၊ အဲဒီလုိ 

အလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္း ျဖစ္တည္မႈရေသာ္လည္းပဲ ေန႔စားသေဘာမ်ဳိးနဲ႔ ျဖစ္တဲ့အတြက္ 

တျခားေသာအပုိ၀င္ေငြရႏုိင္ဖုိ႔အေၾကာင္းမရိွပါဘူး၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ဖြံ႔ၿဖဳိးတုိးတက္မႈအတြက္ လုပ္ငန္းစဥ္မွာ 

အားနည္းေနပါတယ္၊ေနာက္တခါ၀င္ေငြရရိွမႈက်ေတာ့လည္းခုဏကေျပာသလုိအလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္း

နည္းပါးတဲ့အတြက္အခစားသာလုပ္ရတယ္၊ ၀င္ေငြနည္းပါးတယ္၊ ေရရွည္ဘယ္လုိစဥ္းစားမလဲ၊ 
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ခုဏေျပာတဲ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔အင္းေတြဟာ သဘာ၀သယံဇာတပစၥည္းအေပၚမွာ မီွတည္ရတာတစ္ခ်က္၊

အဲဒီအင္းေတြမွာငါးမ်ဳိးစုိက္ထုတ္ရတာ တစ္ခ်က္၊ အဲဒီ (၂) ခ်က္အေပၚမွာ မူတည္ေနပါတယ္၊ အဲဒီေတာ့ 

သယံဇာတေတြ ျပဳန္းတီးၿပီဆိုရင္ အဲဒီ အင္းလုပ္ငန္းေတြ ဒါမွမဟုတ္ ငါးမ်ဳိးေတြ မစုိက္ထည့္ဘူးဆုိရင္ 

အင္းလုပ္ငန္းေတြ ပ်က္ဆီးသြားမွာပါ၊ ပ်က္ဆီးၿပီဆုိရင္ အဲဒီအေပၚမွာ မွီခုိေနရတဲ့ လူေတြရဲ့ အလုပ္အကုိင္ 

ရရိွမႈနဲ႔ ၀င္ေငြရရိွမႈကုိပါ ပ်က္ဆီးသြားမွာပါ၊ အဲဒီလုိ ပ်က္ဆီးၿပီဆိုရင္ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ၿဖဳိးေရးအတြက္ 

Sustainable Development ဟာ မရိွေတာ့ပါဘူး၊ အဲဒီေတာ့ သူတို႔ေတြကုိ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ 

ဘာေတြျဖည့္ဆည္းေပး ရမလဲဆုိေတာ့ အဲဒီအင္းသမားႀကီးေတြပင္လွ်င္အင္းေလလံဆြဲတဲ့အခါမွာ 

ႀကီးစြာေသာအတုိးေတြနဲ႔ယူၿပီးဆြဲၾကရတယ္၊အဲဒီေတာ့သူတုိ႔တစ္ေတြကုိေငြေၾကးျဖည့္ဆည္းေပးရမယ္၊ သူတို႔ 

ငါးေတြေမြးျမဴတဲ့အခါမွာ၊ စုိက္ထည့္တဲ့အခါမွာ ေစ်းကြက္၀င္တဲ့ငါးမ်ဳိးေတြ ျဖစ္ဖုိ႔အတြက္ ေစ်းကြက္နဲ႔အညီ 

ျဖစ္ေစဖို႔အတြက္ ေရေျမသဘာ၀နဲ႔သင့္ေလ်ာ္တဲ့ ငါးမ်ဳိးေတြစုိက္ထုတ္ဖို႔အတြက္ နည္းပညာေတြေပးရမယ္၊ 

သူတုိ႔ဖမ္းဆီးတဲ့ေနရာမွာ ကိရိယာေတြနဲ႔ပတ္သက္လုိ႔ ေခတ္မီွကိရိယာေတြနဲ႔ ေနာင္အရွည္တည္တ့ံေစ 

ႏိုင္တ့ဲ ငါးဖမ္းနည္းစနစ္ေတြကုိေပးရမယ္၊ဒါဟာပထမတစ္ခ်က္ အင္းေခ်ာင္းနဲ႔ ပတ္သက္တဲ့အခ်က္ပါပဲ။ 

ေနာက္ဒုတိယအခ်က္အေနနဲ႔ကေတာ့ တင္ဒါခ်က္နဲ႔ ပတ္သက္တ့ဲအခ်က္ပါ၊ တင္ဒါကုိ အိတ္ဖြင့္တင္ဒါ 

ေပးရမယ္ဆိုတဲ့အတြက္၊ တင္ဒါခ်က္သည္ေစ်းသိပ္မမ်ားတ့ဲအတြက္ ခုနကအလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္း 

ရရိွဖို႔အေပၚမွာေတာ္ေတာ္မ်ားမ်ား ေရလုပ္သားငယ္ေတြလည္း ရရိွပါတယ္၊ အဲဒီလုိ ေရလုပ္သားငယ္ေတြ 

ရရိွမႈ ရိွတဲ့အတြက္ အလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္းရရိွမႈမွာ အေတာ္ေလးရိွတယ္လုိ႔ ေျပာရမွာျဖစ္ပါတယ္၊ 

အဲဒီအလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္းရရိွဖုိ႔ကုိကၽြန္ေတာ္တုိ႔ကျပႆနာကဘာလဲဆုိေတာ့ တင္ဒါခ်က္ေတြ 

ေပးတ့ဲအခါတင္ဒါခ်က္သည္အခ်က္အေရအတြက္ကန္႔သတ္ခ်က္ရွိပါတယ္၊ အဲဒီေတာ့ အလုပ္အကုိင္ 

ရရိွမႈဟာ မွ်တတယ္ဆုိရုံေလာက္ပဲရိွပါတယ္၊ ဘာျဖစ္လုိ႔လဆုိဲေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ဟာ တင္ဒါခ်က္ေတြကို 

အမ်ားႀကီးေပါေပါေသာေသာ လုိအပ္တာထက္ ပုိေပးလုိက္ရင္ ငါးအလြန္ အကၽြံဖမ္းဆီးမႈေတြျဖစ္ၿပီးေတာ့ 

ေနာင္တစ္ခ်ိန္မွာ သယံဇာတေတြပ်က္ဆီးသြားပါမယ္၊ အဲဒါေၾကာင့္မုိ႔ ကန္႔သတ္ခ်က္ေတြရိွတယ္၊ 

ကန္႔သတ္ခ်က္မွာမွအဲဒီဖမ္းေသာ ငါးဖမ္းတဲ့ကိရိယာေတြဟာ ဥပေဒနဲ႔အညီ ပိုက္ကြက္၊ အခ်ိန္ကာလ 

ဒီဟာေတြပါ တိတိက်က် သတ္မွတ္ေပးရပါမယ္၊ ပြင့္ပြင့္လင္းလင္း ေျပာရမယ္ဆုိရင္ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ 

ငါးဦးစီးမွာရွိတဲ့ လူဦးေရနဲ႔ အဲဒီမ်ားျပားတဲ့ ဧရိယာႀကီးကုိ လႊမ္းၿခံဳႏိုင္ဖို႔ ဥပေဒမရိွပါဘူး၊ ဥပေဒရိွတယ္၊ 

လႊမ္းၿခံဳႏုိင္မႈအတြက္ လူအင္အား နည္းပါးတဲ့အတြက္ လႊမ္းမုိးႏုိင္မႈ နည္းတယ္၊ အဲေတာ့ လႊမ္းမုိးႏိုင္မႈ 

နည္းတယ္ဆုိေတာ့ ဘာျပႆနာတက္လာလဲဆုိေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေတြဟာစဥ္ဆက္မျပတ္ 

ငါးထုတ္လုပ္ႏုိင္မႈဟာဥပေဒနဲ႔ေစာင့္ထိန္းရမွာျဖစ္သလုိ၊ တစ္ဖက္က ေရလုပ္သားေတြကုိ Awareness 

ေပးၿပီး သူတုိ႔ကုိယ္တုိင္ အဲဒီကေနၿပီး ထုိက္သင့္တဲ့ အက်ဳိးခံစားခြင့္ေတြ ရပါမွ Incentivesဖန္တီးႏိိွင္ပါမွ 

သူတုိ႔ကလည္း ၀ုိင္း၀န္းထိမ္းသိန္း ေစာင့္ေရွာက္မယ္ဆိုတဲ့ အခ်က္အလက္ေပၚလာပါတယ္၊ ဒါဟာ 

Community Fishery ရဲ့ လမ္းစပါပဲ၊ ခုနကေျပာခ့ဲတဲ့ ၀င္ေငြအေနအထားကေတာ့သူတုိ႔ကုိယ္တုိင္ 

ရွာေဖြရတ့ဲဟာကုိေစ်းကြက္အထိေရာက္ေအာင္ပုိ႔ႏုိင္တာျဖစ္တ့ဲအတြက္၀င္ေငြသင့္တင့္မွ်တမႈရွိပါတယ္၊ 

ေရရွည္မွာေတာ့ျဖင့္ ဂရံအင္းေတြမွာ ခုနကေျပာခ့ဲတဲ့ တင္ဒါခ်က္ေတြမွာ ဘယ္သူကမွငါးမ်ဳိးလာၿပီး 

စုိက္ထည့္မႈ အလြန္နည္းပါတယ္၊ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ငါးဦးစီးက အထုိက္အေလ်ာက္ပဲထည့္ႏုိင္ပါတယ္၊ 

မရိွတ့ဲအတြက္သယံဇာတဆုံးရႈံးမႈေတြျဖစ္သြားမွာပါ၊ ယေန႔Water Polution ေတြ ျဖစ္ေနတယ္၊ စက္ရုံေတြ 

အလုပ္ရံံုေတြကေနၿပီးေတာ့ စြန္႔ပစ္ပစၥည္းေတြက ဒီအထဲကုိ က်ဆင္းေနတယ္ဆုိတဲ ့အေနအထားအရ 

သယံဇာတ ဟာ ေတာ္ေတာ္ေလး ျပဳန္းတီးမဲ့ အေနအထား ေရရွည္မွာရွိပါတယ္၊ ခုနကေျပာခဲ့တဲ့ 

တင္ဒါခ်က္ဟာ ေရသယံဇာတပစၥည္းျဖစ္ၿပီး ေရသယံဇာတ အေပးမွာပ ဲမီွခို္ေနတာပါ၊ ငါးမ်ဳိးစိုက္ထည့္မႈ 
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အလြန္နည္းတဲ့အတြက္ ေရရွည္မွာဒါလည္းမဟုတ္ပါဘူး၊ ဒါေၾကာင့္မို႔အဲဒီေဒသေတြမွာရိွတ့ဲ 

ပုဂ ဳိလ္ေတြကုိ ျဖည့္ဆည္းေပးဖုိ႔ကေတာ့ေငြေၾကးလုိပါတယ္၊ဘာျဖစ္လုိ႔လဲဆုိေတာ့အဲဒီမွာ 

တင္ဒါခ်က္ေတြကုိ လူမ်ားပင ္လွ်င္လည္း အတုိးႀကီးစြာနဲ႔ ယူရတ့ဲအတြက္ ေငြေၾကးလုိပါတယ္၊ 

ေနာက္အဲဒီလူေတြကုိစည္းကမ္းတက် ဖမ္းႏုိင္ဖုိ႔က်င့္သုံးႏုိင္ဖုိ႔အတြက္အစုအဖြဲ႔ေတြ ဖြ႔ဲၿပီးသူတုိ႔ကို 

Awareness ေပးဖုိ႔လုိအပ္ပါတယ္၊ အဲဒီလုိ 

မေပးတဲ့အတြက္အိတ္ဖြင့္တင္ဒါခ်က္ေတြမွာလည္းတင္ဒါအေရအတြက္ပုိမိုမ်ားျပားစြာေဆာင္ရြက္တာရယ္၊ 

ငါးမဖမ္းရရာသီ သတ္မွတ္ထားေသာ္လည္း လစ္ရင္လစ္သလုိ ေဆာင္ရြက္တာရယ္ အဲဒီလုိ ေဆာင္ရြက္မႈ 

ေတြေၾကာင့္ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေတြဟာ ဥပေဒက မည္သို႔ပင္ဆုိေစကာမ ူေျမျပင္မွာ တကယ္တန္းက်ေတာ့ 

လုိက္နာမႈ အားနည္းတာေတြ အမ်ားႀကီးရိွပါတယ္၊ ငါးလုပ္ငန္းက လႊမ္းမုိးႏိုင္မႈ လူအင္အားနည္းတယ္၊ 

သူတုိ႔သြားႏိုင္ဖို႔အတြက္ အေထာက္အကူပစၥည္းေတြ နည္းပါးတဲ့အတြက္ မလႊမ္းၿခံဳႏုိင္ပါဘူး၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ 

ေရရွည္ငါးထုတ္လုပ္မႈအတြက္ အဲဒီျပႆနာေတြဟာရိွေနပါတယ္၊ ေနာက္တတိယအခ်က္ျဖစ္တဲ့ 

ဘံုငါးဖမ္းကြက္၊ ဘံုငါးဖမ္းကြက္ကေတာ့ ကိရိယာလုိင္စင္ ေလးသာေဆာင္ရတ့ဲအတြက္ မည္သူမဆုိ 

ဖမ္းႏုိင္ခြင့္ရိွတဲ့တြက္ ငါးဖမ္းလုပ္လုိေသာသူမ်ား အားလုံးလုပ္လုိ႔ရတဲ့ အလုပ္ပါ၊ ဒါေၾကာင့္မို႔ အားလုံးပ ဲ

အလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္းရတယ္လုိ႔ ကၽြန္ေတာ့္ဘက္က သုံးသပ္ပါတယ္၊ ေနာက္တစ္ခါ ၀င္ေငြ 

ရရိွမႈကလည္းပ ဲသူတုိ႔ေတြ ရရိွထားတဲ့ငါးေတြကုိ သူတုိ႔စိတ္ႀကဳိက္ေရာင္း၀ယ္ႏိုင္တာ ျဖစ္တဲ့အတြက္ 

၀င္ေငြရရိွမႈကလည္း ငါးဖမ္းရရင္ရသလုိသယံဇာတအေပၚမွာ မွီတည္ၿပီး ၀င္ေငြေတြရရိွပါတယ္၊ 

ေရရွည္က်ေတာ့ ဒီသယံဇာတကုိပ ဲအားကုိးေနတာျဖစ္တ့ဲအတြက္သယံဇာတမ်ားဟာ ထုတ္ယူသုံးစြဲ 

လုိက္တာနဲ႔အမွ်လူဦးေရမ်ားလာေလထုတ္တာေတြမ်ားလာေလျဖစ္တဲ့အတြက္ Over Fishing ျဖစ္ရင္ 

တစ္ခ်ိန္မွာ ဒီသယံဇာတေတြရဲ့ နည္းပါးမႈနဲ႔သြားေတြ႔ႀကံဳရမဲ့ အခက္အခဲရိွပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ 

အဲဒီပုဂၢိဳလ္မ်ားကုိလည္းပ ဲဘာေတြပညာေပးရမလဲဆုိေတာ့ သယံဇာတအေပၚမွာ မီွေနရတ့ဲ အားခ်က္ကုိ 

အားမျပဳဘ ဲကုိယ့္ေဒသေလးေတြမွာ တႏုိင္တပုိင္ေမြးျမဴေရးေလးေတြ ေရလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္လို႔ 

ေမြးျမဴေရးေလးေတြကုိနည္းပညာေတြေပးမယ္၊ ေငြေၾကးေလးေတြေထာက္ပ့ံမယ္ဆုိရင္ျဖင့္ ေတာ္ေတာ္ 

မ်ားမ်ား အက်ဳိးသက္ေရာက္မႈရိွႏိုင္ပါတယ္၊ သူတို႔ကုိ ပံ့ပုိးဖို႔လုိတာကေတာ့ျဖင့္ သူတုိ႔ေတြသည္ 

ဆင္းရဲၾကတဲ့ ပုဂၢဳိလ္မ်ားျဖစ္ၾကတဲ့အတြက္ ေရလုပ္ငန္းသုံးပစၥည္းနဲ႔ ေလွေလး ဘာေလးကုိပင္လွ်င္ 

၀ယ္ႏုိင္တာမဟုတ္ပါဘူး၊ တစ္ခ်ဳိ႕ေန႔တြက္ငွားၿပီး ေဆာင္ရတာျဖစ္တ့ဲအတြက္ ေငြေၾကးလုိအပ္မႈရိွပါတယ္၊ 

စုဖြဲ႔မႈလုိအပ္မႈရိွပါတယ္၊ အသိပညာေပးမႈလုိပါတယ္၊ကနဦးကျပန္စမယ္ဆုိရင္ ဂရံအင္းေတြမွာ 

ယေန႔ေခတ္ကာလရ့ဲေတာင္းဆုိမႈအရဘုံစားကြက္ တိုင္းေဒသႀကီးေရခ်ဳိငါးဥပေဒမွာ ဘုံစားေတြ 

ေပးရပါမယ္ဆုိတဲ့အခါ အဲဒီအင္းေတြရဲ့ လက္တက္ေတြကုိ ေပးတဲ့အခါမွာ ျပႆနာ တက္လာပါတယ္၊ 

ဘာျပႆနာလဆုိဲေတာ့ အင္းေတြကုိ ေၾကးတုိင္စိုက္တာရိွတယ္၊ ေၾကးတုိင္ကုန္လုိ႔ျပန္ေရာင္းတာရိွတယ္၊ 

ေၾကးတုိင္စိုက္တဲ့ ပုဂၢဳိလ္မ်ားဟာ သူတုိ႔အင္းထဲမွာ ငါးေတြကုိလႊတ္လုိက္တဲ့အခါ ငါးေတြသည္ 

ျပန္႔သြားတယ္၊ အဲဒီလက္တက္ေတြထဲလ ဲတက္သြားတယ္၊ အဲဒီလက္တက္ေတြကို ဘုံစားလ ဲ

ေပးလုိက္ေရာ အင္းသမားႀကီးက ဖမ္းစရာငါးမရိွေတာ့ဘူး၊ သူစိုက္ထုတ္သမွ်သည္ ဘုံစားေပးလုိက္တဲ့ 

အထဲမွာပါသြားတ့ဲအခါအဲဒါေၾကာင့္မုိ႔ ယေန႔လက္ေတြ႔ျဖစ္ေနတ့ဲအျဖစ္အပ်က္မွာ ၀ါးခယ္မအင္းမ်ားဟာ 

တစ္ခ်ိန္တုန္းက သိန္း (၂၀၀) ေလာက္တန္ေပမဲ့ ယေန႔ (၁၅) သိန္းကုိေတာင္းပန္ ေရာင္းေနရတယ္၊ 

ဘာျဖစ္လုိ႔လဲဆုိေတာ့ လူေတြရ့ဲ ဒီမိုကေရစီေတာင္းဆုိမႈနဲ႔ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ကလည္း ဘုံစားေပးရမယ္ဆုိတ့ဲ 

ဥပေဒနဲ႔သြားၿပီးခ်ိတ္ဆက္ၿပီးအဲဒီဘက္မွာျပႆနာ ေတြတက္ၿပီး လူအင္အားနဲ႔ျဖစ္တဲ့ အတြက္ သံဃာအား 

ဘုရားမႏုိင္ဆုိတဲ့ သေဘာတရားအရ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔က ေျဖေလ်ာ့မႈေတြ လုပ္လုိက္တဲ့ အခါမွာ 
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အဲဒီျပႆနာေတြ သြားေတြ႔တယ္၊ ဒီလုိသာဆုိရင္ေနာင္တစ္ခ်ိန္မွာအင္းေတြဟာ ေကာင္းေကာင္းေမြးျမဴ

ႏုိင္တဲ့အေနအထားမရိွဘပဲ်က္ဆီးႏိုင္တဲ့ အေနအထားေတြရိွပါတယ္၊ ဘာေၾကာင့္ပ်က္ဆီးဦးမလဲ 

ေနာက္ထပ္ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ကေခတ္မီွစုိက္ပ်ဳိးေရးေတြသုံးတ့ဲအခါမွာ ေပါင္းသတ္ေဆးေတြ၊ ေဆး၀ါးေတြ 

သုံးတဲ့အတြက္ Water Polution ျဖစ္ၿပီးေတာ့ ငါးမ်ဳိးစိတ္ေတြဟာ ပ်က္သုန္းမဲ့ 

အေနအထားေတြရိွပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ စပါးသည္ ထမင္းျဖစ္သလုိ ငါးသည္ဟင္းျဖစ္တဲ့ အတြက္ 

ငါးေမြးေသာ အင္းမ်ား ငါးမ်ဳိးစုိက္ထည့္ရေသာ အင္းမ်ားမွာေတာ့ျဖင့္ ဘုံစားလံုး၀ မေပးသင့္ပါဘူးလုိ႔ 

ကၽြန္ေတာ္က ယူဆပါတယ္၊ ခုနကေျပာခ့ဲတဲ့ တင္ဒါခ်က္၊ ဘံုငါးဖမ္းကြက္၊ အဲဒီမွာေတာ့ျဖင့္ 

ဘုံငါးဖမ္းကြက္ေတြ ေပးရမွာပါ၊ ကၽြန္ေတာ္တို႔ ဧရာ၀တီတုိင္းမွာ အင္းေပါင္း (၇၇၇) အင္း ရိွပါတယ္၊ 

အဲဒီအထဲမွာ (၅၈) အင္း ဘုံစားေပးထားတာ ရွိပါတယ္၊ တင္ဒါခ်က္ကလဲ (၅၀၀၀) ေက်ာ္ရိွပါတယ္၊ 

(၁၀၀၀) ေက်ာ္ကုိ ဘုံစားေပးထားပါတယ္၊ ဘုံစားေပးလုိက္တဲ့အခါမွာ ဘာေတြျဖစ္သလ ဲဆုိေတာ့ 

ျပႆနာက ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ျမန္မာဓေလ့ထုံးစံ ဘံုစာဟိ ဆုိသလုိပ ဲထိန္းသိမ္းရေကာင္းမွန္းမသိ၊ နည္းစနစ္ 

က်နစြာ မရိွ၊ သုိ႔ေသာ္လည္း ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ရ့ဲ ဥပေဒမွာ ဘာဆုိထားသလဲဆုိေတာ့ အခန္း (၂)၊ပုဒ္မ (၁၃) 

(ဂ) မွာၿမဳိ႕နယ္ဦးစီးဌာနမွဴးသည္ဘုံငါးဖမ္းကြက္မ်ားအားစည္းကမ္းႏွင့္အညီစနစ္တက် ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ေရး 

အတြက္ ေရလုပ္သားအဖြဲ႔အစည္းမ်ား ဖြဲ႔စည္းဖုိ႔ ခရုိင္ဦးစီးထံတင္ျပၿပီး ဖြဲ႔စည္းႏုိင္တယ္ဆုိတ့ဲ 

ဥပေဒရိွၿပီးသားပါ၊ ဒါဟာ Community Fishery ကုိ ဆုိလုိျခင္း ျဖစ္ပါတယ္၊ ခရုိင္ငါးဦးစီးမွေနၿပီးေတာ့ 

ဘုံငါးဖမ္းကြက္မွာ ငါးဖမ္းမည့္ ပုဂၢိဳလ္မ်ားကုိ ဥပေဒနဲ႔အညီ သတ္မွတ္ခ်က္ ကေလးေတြေပးၿပီး 

Awareness ေပးလုိက္မယ္ဆုိရင္ ဒါဟာအလြန္အင္မတန္ေကာင္းတ့ဲ လုပ္ငန္းစဥ္တစ္ရပ္ကုိ 

ျပန္ရရိွပါမယ္၊ ယေန႔ကာလမွာေတာ့ျဖင့္ အဲဒါဥပေဒဟာ စာအုပ္ထဲမွာရိွၿပီး အသက္၀င္ႏုိင္မႈက 

ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးရ့ဲ လူဦးေရနည္းပါးမႈနဲ႔ သြားလာႏုိင္မႈ အေထာက္အကူပစၥည္းနဲ႔ ေငြေၾကးသုံးစြဲႏုိင္မႈ 

က႑ရပ္ေတြမွာအလြန္အင္မတန္အားနည္းေနတာျဖစ္တ့ဲအတြက္ ဒါဟာတစ္ခ်ိန္ေသာ ကာလအတြက္ 

အလြန္ပဲစိုးရိမ္ရတဲ့ ကိစၥရပ္ျဖစ္လုိ႔ေနပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မို႔ ကိစၥရပ္ေတြမွာ ဂရံအင္းမွာ အလုပ္သမားေတြရဲ့ 

အေျခအေန၊ ၀င္ေငြရဲ့အေျခအေန၊ တင္ဒါခ်က္မွာ အလုပ္သမားေတြ အလုပ္အကုိင္ရရိွမႈ အေျခအေန၊ 

တင္ဒါခ်က္ရ့ဲ၀င္ေငြအေျခအေန၊ ဘံုငါးဖမ္းကြက္မွာရိွတ့ဲပုဂၢဳိလ္ေတြရ့ဲအျမင္ အေနအထားေတြကုိ အားလုံး 

သုံးသပ္လိုက္ရင္ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔သည္ ဥပေဒႏွင့္အညီ ငါးလုပ္ငန္းကုိ ထိန္းသိမ္းေစာင့္ေရွာက္ရတာက 

တစ္ပုိင္း၊ သုိ႔ေသာ္လည္း ဥပေဒကုိထိန္းသိမ္းေစာင့္ေရွာက္မည့္ ပုဂၢဳိလ္မ်ားဟာ လူအင္အား အားနည္းျခင္း 

အေၾကာင္းေၾကာင္းေၾကာင့္ ဥပေဒကုိ ပီျပင္စြာမေဆာင္ရြက္ႏုိင္ေသးတဲ့ကာလ ျဖစ္ေနပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မုိ႔ 

အဲဒီလုပ္ငန္းမ်ဳိးမွာ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ေတြရ့ဲ ဓေလ့စရုိက္အရ လုပ္ေလ့လုပ္ထရိွတ့ဲ လစ္ရင္လစ္သလုိ 

ငါးဖမ္းတဲ့ဓေလ့စရိုက္၊ ဥပေဒနဲ႔ မညီညြတ္ေသာ ကိရိယာေတြနဲ႔ မညီညြတ္ေသာ အခ်ိန္ကာလေတြမွာ 

ေဆာင္ရြက္ၾကတဲ့အတြက္ သူတုိ႔ေတြကုိ အလုပ္အကုိင္ အခြင့္အလမ္းေပးၿပီးေတာ့ ေငြေၾကးေတြ 

ေထာက္ပံ့ၿပီး သူတို႔ေတြကုိယ္တုိင္ ဒီအထဲမွာ ပါ၀င္ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ ဒီကိစၥရပ္ေတြကို ေစာင့္ထိန္းႏိုင္တဲ့ 

Awareness မ်ဳိးေပးလုိက္မယ္ဆုိရင္ သယံဇာတဟာေပ်ာက္ဆုံးပ်က္ဆီးမႈကုိ မ်ားစြာတားဆီးႏိုင္မွာ 

ျဖစ္ပါတယ္၊ သူတုိ႔ေတြကုိ ဥပေဒနဲ႔သာတားလစ္ရင္လစ္သလုိလုပ္တာျဖစ္တ့ဲအတြက္ ေစာင့္ေရွာက္ရ 

ေကာင္းမွန္းမသိတ့ဲအတြက္ ေရလုပ္ငန္းနဲ႔ပတ္သက္တ့ဲသယံဇာတေတြဟာ ဆုံးပါးရမည့္ 

အေနအထားရိွတယ္၊ သူတုိ႔ကုိယ္တုိင္ အသိပညာရိွလို႔ ဒါကေတာ့ ေစာင့္ေရွာက္ရမွာပါလားဆုိတာ 

သိတာနဲ႔အမွ် ထိန္းသိမ္းကာကြယ္လာမွာျဖစ္တဲ့အတြက္ ေရရွည္ အက်ဳိးစီးပြားမွာ သယံဇာတေတြကုိ 

ထိန္းသိမ္းႏုိင္တ့ဲအေနအထားမွာရိွပါတယ္၊ အစုအဖြဲ႔ေတြဖြဲ႔ၿပီးသင္တန္း ေတြနဲ႔ပ့ံပုိးေပးႏုိင္မယ္ဆုိရင္ 

အာဆီယံရ့ဲ ထိပ္ကုိေရာက္သြားမွာပါ၊ Cambodia မွ ေလ့လာမႈအရ ေရလုပ္ငန္းလုပ္ေဆာင္ေနေသာ 
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သူမ်ား၏ အသိနဲ႔ေပါင္းစပ္မွသာလွ်င္ ေကာင္းမြန္ႏိုင္မည္ဆုိတဲ့ idea ရရွိလာပါသည္။ အင္းေျမပုံမ်ားကို

ေျပာင္းမယ္၊ေခတ္နဲ႔ေလွ်ာ္ညီစြာလုပ္မယ္။ ငါးဖမ္းသမားေတြကုိ အစုအဖြဲ႔ဖြဲ႔ၿပီးလုပ္မယ္ ထို႔ေနာက္ 

ထုိသူမ်ားကုိ အသိဥာဏ္မ်ားေပးမွသာေအာင္ျမင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ ေပါင္းစုလုပ္အား အကူအညီေပးေရး 

အဖြဲ႔(NAG) မွ ဖ်ာပုံႏွင့္ ေဒးဒရဲမွာျပဳလုပ္ေနပါသည္။ FAO မွ ဘုိကေလးမွာ၂၀၀၉ ကတည္းက 

ျပဳလုုပ္ေနပါသည္။ NAG သည္ ၿပီးခဲ့ေသာႏွစ္မွ ျပဳလုပ္ေသာေၾကာင့္ မည္သည့္ရလဒ္ရမည္ဆုိသည္ကုိ 

မသိရေသးေသာ္လည္း ဘုိကေလးတြင္ေတာ့ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ ေမွ်ာ္မွန္းထားသကဲ့သုိ႔ ရလဒ္မ်ားရရိွပါသည္။ 

တႏုိင္တပိုင္ ငါးေမြးျမဴေရး လုပ္ငန္းမ်ားကုိ လုပ္ေဆာင္ေပးရန္လုိအပ္ပါသည္။ ေလွပုိက္၊ 

ငါးဖမ္းကရိယာမ်ားကုိလည္း ျဖန္႔ေဝေနတာကုိလည္းေတြ႔ရပါတယ္။ ဒီအလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲမွာ ေရလုပ္ငန္း 

ဒီထက္ေအာင္ျမင္ဖို႔အတြက္ ပြင့္လင္းစြာနဲ႔ေဆြးေႏြးဖုိ႔အတြက္ ဖိတ္ေခၚပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးရင္ၿငိမ္း - 

Program Officer – 

Network Activities 

Group 

ကၽြန္ေတာ္တုိ႔စီမံကိန္းသည္ ဖ်ာပုံႏွင့္ ေဒးဒရဲၿမိဳ႕နယ္မွာ အဓိကေဆာင္ရြက္ခဲ့ပါသည္။ Oxfam and LIFT 

Fund ႏွင့္ ျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ပါသည္။ Zone သုုံးဇံုခြဲႏိုင္ပါသည္။ ပင္လယ္ကမ္းေဝး၊ ကမ္းနီးႏွင့္ 

ကုန္းတြင္းပုိင္းဆုိၿပီးျဖစ္ပါသည္။ စီမံခ်က္ စတင္တုန္းက Co-management ကုိသြားဖုိ႔အစီအစဥ္ 

မရိွခဲ့ပါဘူး။ ေနာက္ပိုင္းမွသာလွ်င္ ျပဳလုပ္ျဖစ္သြားျခင္းျဖစ္ပါသည္။ VDC to FDC to (FF, IGA, Aqu and 

FC) ဆုိၿပီးျဖစ္ပါသည္။ ထိုသုိ႔ဖြဲ႔ျခင္း၏ ရည္ရြယ္ခ်က္မွာ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းအုပ္စုထဲတြင္ 

ျဖစ္ႏုိင္ေသာ conflit မ်ားကုိ ေလ်ာ့ခ်ႏိုင္ၿပီး စုေပါင္းညွိႏႈိင္းႏိုင္ရန္ျဖစ္ပါသည္။ ထုိ႔အျပင္ ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ဖို႔ 

ဆုိရင္ က႑ေပါင္းစုံမွ တုိးတက္ဖုိ႔လုိအပ္ေသာေၾကာင့္ျဖစ္ပါသည္။ သက္ဆုိင္ရာ ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရး 

အဖြဲ႔မ်ားႏွင့္ တုိင္ပင္ညီွႏႈိင္းၿပီးျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ ေရရွည္အဖြဲ႔အစည္းမ်ား တည္တ့ံေရးအတြက္ 

ထုိသုိ႔ျပဳလုပ္ျခင္းျဖစ္ပါသည္။ထို႔အျပင္ဌာနဆုိင္ရာမ်ားႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ႏုိင္ရန္လည္းရည္ရြယ္ပါသည္။ 

ေက်းရြာမ်ားတြင္လုပ္ေဆာင္ရာတြင္လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြတည္ေထာင္ျခင္းကုိလုပ္ေဆာင္ပါသည္။ 

ႏွစ္ပုိင္းရိွပါသည္။ ေက်းရြာအဖြဲ႔မ်ားကုိ စုစည္းရန္ျဖစ္သလုိ။ ေက်းရြာတြင္ရိွေသာ အဖြဲ႔မ်ား 

အေခ်မခုိင္ခင္မွာ ေငြမ်ားကုိ မေပးမီွဖုိ႔ကအေရးႀကီးပါသည္။ ၆ လ မွ ၇ လခန္႔ ေက်းရြာတြင္ရွိေသာ 

အဖြဲ႔မ်ားကုိ စြမ္းေဆာင္ရည္ျမင့္တင္ေရးလုပ္ငန္းမ်ား လုပ္ေဆာင္ၿပီးမွသာလွ်င္ေပးသင့္ပါသည္။ 

စြမ္းေဆာင္ရည္လုပ္ေဆာင္ျခင္း ေကာင္းျခင္းမေကာင္းျခင္းသည္ အဖြဲ႔မ်ား ေရရွည္တည္တံမႈေပၚမွာ 

မ်ားစြာအက်ိဳးသက္ေရာက္မႈရိွပါသည္။ အဖြဲ႔ေတြကုိ ခုိင္မာေအာင္မလုပ္ပါက ေက်းရြာတြင္းတြင္ Conflit 

မ်ားရိွႏုိင္သလုိ ကၽြန္ေတာတုိ႔လုိ အဖြဲ႔မ်ားထြက္သြားတဲ့ အခါမွာ ထုိအဖြဲ႔ေတြဟာ ၿပိဳလဲသြားႏုိင္ပါသည္။ 

မိမိတုိ႔ လုပ္လုိေသာ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ တင္ျပၿပီး ေခ်းေငြရယူႏိုင္ပါသည္။ သုိ႔ေသာ္လည္း ေခ်းေငြ 

ႏွစ္မ်ိဳးသုံးမ်ိဳးမွ ယူခြင့္ျပဳမထားပါဘူး။  

ၿမိဳ႕နယ္အဆင့္၊ခရုိင္အဆင့္အဖြဲ႔မ်ားကုိဖြဲ႔စည္းတယ္။သည္အဖြဲ႔ေတြဘယ္လုိရပ္တည္မလဲ။သည္အဖြဲ႔မ်ားရိွမွ

သာလွ်င္ ေနာက္ပုိင္းငါးဖမ္းသမားမ်ား၏ ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးကုိ ေရရွည္လုပ္ကုိင္ႏုိင္မွာျဖစ္ပါတယ္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ 

သည္အဖြဲ႔ေတြေရရွည္တည့္တ့ံေစရန္အတြက္လည္းလုပ္ေဆာင္ခ့ဲပါသည္။ေက်းရြာအဖြဲ႔မ်ားမွတစ္ရြာႏွင့္တစ္

ရြာေပါင္းၿပီး၂၀၁၂ မွ စတင္ၿပီး တင္ဒါမ်ားကုိ စတင္စြဲယူခဲ႔ပါသည္။ ေနာက္ပိုင္းမွာ တင္ဒါ ၅ 

ခုေလာက္ရရိွခဲ့ပါသည္။ သူတုိ႔ရရိွေသာ လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြမ်ားကုိ စုေဆာင္ၿပီး ၾကမ္းခင္းေဈးျဖင့္ရရန္ 

ဌာနသုိ႔ တင္ျပၿပီးဆြဲယူခဲ့ျခင္းျဖစ္ပါသည္။ ႏွစ္စဥ္ရဖုိ႔အတြက္လည္းေတာင္းဆုိခ့ဲၾကပါသည္။ 

သုိ႔ေသာ္ႏွစ္စဥ္ရရန္အတြက္ဆုိရင္ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ဘယ္လုိလုပ္မလဲဆုိတာကုိ စဥ္းစားရင္း Co-management 

ကုိ လုပ္ျဖစ္သြားျခင္းျဖစ္သြားပါသည္။ ကၽြန္ေတာ္တို႔မွ ေရရွည္တည္တ့ံေအာင္ မည္သို႔ျပဳလုပ္ျပမွ 

သာလွ်င္ႏွစ္စဥ္ရရွိမည္ျဖစ္သည္ကိုစဥ္းစားၿပီးသည္လုပ္ငန္းကိုအေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ခဲ့ျခင္

းျဖစ္ပါသည္။ ဒီေရေတာမ်ား ျပန္လည္စုိက္ ပ်ိဳးဖုိ႔ကိုလည္း plan ထမွဲာ ထည့္သြင္းေရးဆြဲထားပါသည္။ 
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Illegal fishing မ်ားကုိ ျပန္လည္ေလ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းမ်ားလုပ္ကုိင္ျခင္းမ်ား ေလ်ာ့ခ်ႏုိင္ေရးကုိလည္း

ျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ ဘုုိဝင္းပိုက္လုပ္ငန္းကိုတားျမစ္ၿပီး ထုိလုပ္ငန္းလုပ္ကုိင္ေသာသူမ်ားကုိ အျခားလုပ္ငန္း 

မ်ား ေျပာင္းလလုဲပ္ကုိင္ရန္ ျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။ သက္ဆိုင္ရာ ဌာနဆုိင္ရာမ်ားႏွင့္လည္း လုိအပ္ေသာ 

အကူအညီမ်ားကုိ ေတာင္းဆုိခဲ့ပါသည္။ အဆုိပါလုပ္ငန္းမ်ား လုပ္ကုိင္ရန္အတြက္ ရွင္းလင္းေသာ 

ဧရိယာသက္မွတ္ခ်က္ရိွရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔သည္တင္ဒါမ်ား ျဖင့္ျပဳလုပ္ေသာေၾကာင့္ 

သိပ္ျပဳလုပ္စရာမလုိပါဘူး။ အဖြဲ႔မ်ားေကာင္းမြန္ျခင္းႏွင့္ Higher level မွာ ရိွေသာ အဖြဲ႔မ်ားမွ ပါဝင္မွ 

သာလွ်င္လည္း ပုိမိုထိေရာက္မည္ျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။  

ဧရာ၀တီတုိင္း 

ငါးဦးစီးမွ 

အႀကံျပဳျခင္း 

ဧရာ၀တီတုိင္းတြင္ ဘုံငါးဖမ္းကြက္ေပးထားတယ္ မညီညြတ္ၾကဘူး၊ အဲဒီမွာ Co-management 

စီမံကိန္းကုိ လုပ္ေဆာင္ သင့္ပါတယ္၊ အႀကံျပဳတာပါ 

 ေန႔လည္စာ သုံးေဆာင္ျခင္း 

ေဒၚစုိးစုိးေဌး 

(ရခုိင္ျပည္နယ္ 

ကုိယ္စားလွယ္အဖြဲ႔ 

ကုိယ္စား) 

ေလ့လာေရးခရီး စဥ္အတြင္း ေတ႔ြရွိခ်က္မ်ားကုုိ အပုုိင္း(၅)ပုုိင္းခြဲ၍တင္ျပလုုိပါသည္။ 

ရပ္ရြာအေျချပဳစုေပါင္းလုပ္ငန္းစီမံခန္႕ခြဲမႈ 

ေက်းရြာအတြင္းေစတနာ့၀န္ထမ္္းမ်ားျဖင့္ VDC (ေက်းလက္ဖြ႔ံၿဖိဳးေရးေကာ္မတီအဖြဲ႔မ်ားကုုိ) 

NGOမ်ား၏ေထာက္ပ့ံေငြြျဖင့္ဖြဲ႕စည္းျပီး စတင္အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္သည္ကုုိေတြ႔ရသည္။ 

သုုိ႔ရာတြင္ ဌာနဆုုိင္ရာမ်ားႏွင့္ ခ်ိိတ္ဆက္မႈအားနည္းသည့္အတြက္ အခက္အခဲမ်ားႏွင့္ 

အဆင္မေျပမႈမ်ားကုုိလည္း ေတြ႔ရသည္။ 

အက်ိဳးေက်းဇူးအေနျဖင့္ေက်းရြာအေျချပဳစုေပါင္းလုပ္ျခင္းျဖင့္ေက်းရြာအခ်င္းခ်င္းရင္းႏီွးမႈႏွင့္ပူးေပါင္းေဆာင္

ရြက္မႈအားေကာင္းလာကာ ပုိမိုအဆင္ေျပလာျခင္း။ ယုံၾကည္မႈျဖင့္ ေဆြးေႏြးႏုိင္ေသာ အေျခအေနမ်ားကုိ 

အေထာက္အကူျဖစ္လာေစသည္။  

သယံဇာတ အသုံးျပဳပုံ 

ရြာအနီးအနားရိွ ေခ်ာင္းအင္းတင္ဒါမ်ားကို စုေပါင္းေက်းရြာမ်ားမွ ေရလုပ္သားမ်ားမွ 

စုုေပါင္းတင္ဒါဝယ္ယူျပီး ဦးစီးလုပ္ကုိင္ျခင္းျဖင့္ အျခားႏွစ္မ်ားထက္ ေငြကုုန္ေၾကးက်သက္သာၿပီး 

စုုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲရန္ အခြင့္အလမ္းမ်ား ပုုိမိုုရရိွသည္ကုုိေတြ႔ရသည္။ ထုုိ႔အျပင္ စီမံကိန္းရိွေသာေနရာမ်ားမွ 

ေဒသခံေတြကုိ project မွ လွည့္ပတ္ရန္ပုုံေငြ ထူေထာင္ေပးျခင္း၊ အစားထုုိးအသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း 

ဖန္တီးေပးျခင္းျဖင့္ အေထာက္အကူျပဳသည္။ ရရိွလာေသာ သဘာ၀သယံဇာတမ်ားကုိ 

ရပ္ရြာေရလုပ္သားအဖြဲ႕မွစုေပါင္းၿပီးအ၀ယ္ဒ္ုိင္ဖြင့္ျခင္း။ရပ္ရြာအဖြဲ႕မွစုေပါင္းၿပီးတင္ဒါ ေခၚယူေသာေၾကာင့္ 

တစ္ဦးခ်င္းစီ အရင္းအႏီွး စိုက္ေငြေလ်ာ့ခ်ႏုိင္ျခင္း။ သုုိ႔ရာတြင္ ရပ္ရြာအဖြဲ႕မွ စုေပါင္းၿပီး 

အ၀ယ္ဒုိင္ဖြင့္ျခင္းျဖင့္ ယခင္လက္ရွိ အ၀ယ္ဒိုင္းမ်ားႏွင့္ ျပႆနာျဖစ္ျခင္းမ်ားရိွျပီးလွ်င္ ေစ်းကြက္ 

အေျခအေန တညိျငိမ္ျခင္းမရိွသည္ကုုိေတြ႔ရသည္။ 

 

လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြ စနစ္က်င္းသုံးျခင္း 

လွည္ပတ္ရန္ပံုုေငြ စနစ္က်င့္သုုံးရာတြင္ အခ်က္ ၆ 

ခ်က္ရွိသည္ကုုိေတြ႔ရသည္၊၁။စည္းမ်ဥ္းစည္းကမ္းမ်ားခ်မွတ္ျခင္းျဖစ္ပါသည္၊ ၂။အဖြဲ႔ဝင္မ်ားေရြးခ်ယ္ျခင္း၊ 

၃။ လစဥ္အဖြဲ႔ဝင္ေၾကးထည့္ဝင္ျခင္း၊ ၅။ အတုိးႏႈန္း ၂% ျဖင့္ ေခ်းေငြမ်ားထုတ္ေခ်းျခင္း၊ ၆။ အတုိးေငြ၏ 

၅၀% ကုိ ေကာ္မတီ၏ fund ထဲတြင္ ထည့္ဝင္ျခင္း၊ ၃၀% ကုိ ေက်းရြာဖြံ႔ၿဖိဳးေရးအတြက္ အသုံးျပဳျခင္း ႏွင့္ 

၂၀% ကုိ ေကာ္မတီအသုံးစရိတ္အတြက္ အသုံးျပဳျခင္းျဖစ္ပါသည္။  
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လွည့္ပတ္ရန္ပံုေငြစနစ္က်င့္သုံးျခင္းမွာ- အဖြဲ႕၀င္ထမွဲသုံးဦးအမည္ျဖင့္ဘဏ္စာရင္းအေကာင့္ဖြင့္ထားျခင္း၊

ေသာ့သုံးေခ်ာင္းျဖင့္မွ်ေ၀ထိန္းသိမ္းထားျခင္း၊လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြစနစ္ကေဒသဖြံ႕ျဖိဳးေရးကုိအေထာက္အကူျဖ

စ္ေစျခင္း၊ ေသခ်ာေသာ စီမံခန္႕ခြဲမႈမ်ားရရိွပါက ပုိမိုေကာင္းမြန္ႏိုင္ေျခရိွျခင္း၊ ေရလုပ္သားမ်ားကုိ 

စနစ္တက်ေရြးခ်ယ္ပါက လုပ္ငန္းရွင္လက္ဝါးႀကီးအုပ္မႈ ေလ်ာ့ခ်ႏုိင္ျခင္း၊ 

ေဈးကြက္အုပ္စုိးမႈစနစ္ပေပ်ာက္ႏိုင္ျခင္းႏွင့္ေဒသမွအမ်ိဳးသမီးမ်ား အလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္းမ်ား 

ရရိွႏုိင္ျခင္းတုိ႔ျဖစ္ပါသည္။  

 

ဥေပေဒႏွင့္ အသိပညာ သက္ေရာက္မႈအပုိင္း 

 ေရလုပ္သားမ်ားစုေပါင္း အဖြဲ႕၏ အေဆာက္အအုံမ်ားတြင္ စာၾကည့္တုိက္မ်ား၊ 

ဗဟုသုတျဖစ္ေစေသာစာအုပ္မ်ားထားရိွျခင္း။ 

 ရြာအ၀င္တြင္ ေရလုပ္ငန္းဥပေဒဆိုင္ရာ ဆုိင္းဘုတ္မ်ားကုိ အမ်ားျပည္သူသိေစရန္ ထားရိွျခင္း။ 

 ေရလုပ္ငန္းအသိပညာတုိးတက္ရန္ သင္တန္း ၊ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ျခင္း။ 

 တစ္ဦးခ်င္းစီ အသိဥာဏ္ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္လာေစျခင္း။ 

 ျပႆနာျဖစ္ပြားမႈရွိပါက အခ်င္းခ်င္းစုေပါင္းေျဖရွင္းတတ္ျခင္း။ 

 ဥပေဒမႈဝါဒမ်ားကုုိ အမ်ားျပည္သူ၏ဆႏၵႏွင့္ ကုိက္ညီေအာင ္

သက္ဆုုိင္ရာဌာနမ်ားႏွင့္ျပည္သူပူးေပါင္းလုပ္ကုိင္ျခင္္းျဖင့္ ပုိမုိထိေရာက္မႈရွိေစျခင္း။ 

 ဧရာ၀တီတုိင္း၏ ေရလုပ္ငန္းဥပေဒမ်ားတြင္ တာတမံျပန္လည္တည္ေဆာက္ျခင္းႏွင့္ 

ပတ္သက္ေသာ နည္းဥပေဒမ်ားကုိ တိက်စြာသတ္မွတ္ျခင္းျဖင့္ ေရလုပ္သားႏွင့္ 

ေတာင္သူလယ္သမားၾကား အျငင္းပြားမႈေလ်ာ႕ခ်ႏုိင္ေအာင္ ေဆာင္ရြက္ျခင္း။ 

 ဥပေဒမ်ား အမ်ားျပည္သူ၏ဆႏၵႏွင့္ ကုိက္ညီေအာင္ အစုိးရႏွင့္ ျပည္သူပူးေပါင္းလုပ္ကိုင္ျခင္္း 

ျဖင့္ ပိုမုိထိေရာက္မႈရိွေစျခင္း။ 

 

 

 

အျခားအသက္ေမြး၀မ္းေက်ာင္းလုပ္ငန္းမ်ားက႑ 

 ေရလုပ္သားမ်ားဘ၀ကို ပုိမိုျမင့္တက္လာေစရန္ လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြမ်ားသုံးစြဲၿပီး 

အျခား၀င္ေငြရလုပ္ငန္းမ်ားလုပ္ကုိင္ေစျခင္း 

 ဥပမာ - 

ေစ်းဆိုင္၊ေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္း၊တႏုိင္တပုိင္ငါးေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္း။စုိက္ပ်ိဳးေရးလုပ္ငန္း။ေရာင္း၀ယ္

ေရးလုပ္ငန္းမ်ား။  …. 

အျခား အၾကံျပဳလုိေသာအခ်က္မ်ားမွာ 

 ငါးဖမ္းကိရိယာမ်ားကုိ ကန္႕သတ္ျခင္းျဖင့္ သယံဇာတမ်ား မ်ိဳးသုန္းမႈကာကြယ္တားဆီးႏုိင္။ 

 ရပ္ရြာအခ်င္းခ်င္းစုေပါင္းလုပ္ျခင္းျဖင့္ စည္းရုံးမႈပိုိမုိရွိလာႏုိင္။ 

 ရပ္ရြာလုပ္သားမ်ားစုေပါင္းစီမံခန္႕ခြဲမႈစနစ္ေၾကာင့္အစုိးရဘက္မွအခြန္ေကာက္ခံရာတြင္တစ္ဦးခ်

င္းစီထံကြင္းဆင္းေကာက္ခံရန္မလုိဘဲလြယ္ကူစြာေကာက္ခံႏိုင္ျခင္း 

 ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန အေနႏွႈင့္ လညး္ သြားလာေရးအခက္အခဲမ်ားကုိ ေလ်ာ႕ခ်ႏုိင္ျခင္း 

 ေရလုပ္သားငယ္မ်ားအတြက္လည္း ျမိဳ႕သုိ႕သြားေရာက္အခြန္ မေဆာင္ရျခင္း 
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 ျမန္မာႏုုိင္ငံငါးလုုပ္ငန္းရွင္မ်ားအသင္း(ဧရာဝတီ)တြင္အဖြဲ႕၀င္ဦးေရတုိးပြားလာျခင္းျဖင့္စုေပါင္းစီမံခန္႔

ခြဲမႈစနစ္ကုိ အေထာက္အကူျပဳေစျခင္း။  

 အခ်င္းခ်င္းခ်ိတ္ဆက္ရာတြင္ေက်းရြာအခ်င္းခ်င္းသာထိေတြ႕မႈရိွၿပီးခရုိင္ျမိဳ႕နယ္၊ 

ေက်းရြာမ်ားခ်ိတ္ဆက္မႈအားနည္း 

 စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈမွေရလုပ္သားငယ္မ်ားအခန္းက႑က၃၀% သာေအာင္ျမင္ေၾကာင္းေတြ႕ရိွရ 

 စီမံခန္႔ခြဲမႈသုိ႔ ရန္ပံုေငြအားနည္းမႈ၏အက်ိဳးဆက္မ်ားအျဖစ္ မွန္းဆႏိုင္။ 

 လုပ္ငန္းလုပ္ေဆာင္ရာတြင္ အဟန္႔အတားျဖစ္ေစမည့္ အခ်က္မ်ားကုိ ေသခ်ာစြာ 

ခန္႔မွန္းရန္လုိအပ္။ 

 ဥပေဒမူ၀ါဒမ်ားကုိအေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္သက္ဆိုင္ရာဌာနမ်ားႏွင့္ေတြ႕ဆုံၿပီးအရိွန္တုိးျမွင့္ညွိ

ႏိႈင္းမႈမ်ားလုပ္ေဆာင္ရန္လုိအပ္။ 

 VDC ႏွင့္ FDC, ေရလုပ္သားငယ္မ်ားအၾကား ခ်ိတ္ဆက္မႈပိုမုိအားေကာင္းလာေစရန္ 

လုပ္ေဆာင္သင့္ ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္္။ 

ဦးေအာင္ျမေက်ာ္ - 

ဥကၠဌ 

(ရခုိင္ျပည္နယ္ 

လႊတ္ေတာ္ 

ဥပေဒျပဳေရး 

ေကာ္မတီ) 

ရခုုိင္ျပည္နယ္တြင္လတ္တေလာအားျဖင့္တင္ဒါစနစ္ကုိလုံးဝဖ်က္သိမ္းထားသည္။သုုိ႔ေသာ္ဥပေဒတြင္ထည့္

သြင္းဖ်က္သိမ္းျခင္းေတာ့မရိွေသးေပ။သုုိ႔ေသာ္တင္ဒါေတြကုိဖ်က္သိမ္းလုိက္ျခင္းအေနျဖင့္အထိန္းအကြပ္မရိွ

ငါးဖမ္းဆီးမႈေၾကာင့္ ငါးအရင္းအျမစ္မ်ားေလွ်ာ့နည္းလာခ့ဲပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ဥပေဒႏွင့္ ျပန္လည္ 

ထိန္းသိမ္းရန္ ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ သုိ႔ေသာ္လည္း ရခုိင္ျပည္နယ္သည္္ေရခ်ိဳနည္းပါးေသာေဒသျဖစ္ေသာ 

ေၾကာင့္ျပည္နယ္၏ဥပေဒမွာေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းဥပေဒျဖစ္တ့ဲအတြက္အခက္အခဲမ်ားႏွင့္ႀကံဳေတြ႔ခ့ဲရပါတယ္။ 

ရခုိင္ျပည္လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ားအေနႏွင့္ငါးသယံဇာတထိန္းသိမ္းမႈအပုိင္းမ်ားကုိမည္သုုိ႔ကာကြယ္

ႏုုိင္မည္ဆုုိသည္ကုုိ ၂၀၁၂မွ စတင္ေဆြးေႏြးညွိႏိႈင္းခဲ့ၿပီး ဥပေဒေရးဆြဲထိန္းသိမ္းျခင္းသည္ 

ထိေရာက္မႈပုုိမိုုရိွမည္ဟုု ဆုုံးျဖတ္ခ့ဲၾကၿပီး  ဥပေဒၾကမ္းတစ္ခုကုိစတင္ေရးဆြဲၾကပါတယ္၊ ငါးသယံဇာတ 

ထိန္းသိမ္းျခင္းအပါအ၀င္၊ ဥပေဒကုိ ျပည္သူလူထုက လုိက္နာဖုိ႔အတြက္ ထည့္သြင္းစဥ္းစားၾကၿပီး 

ဥပေဒေရးဆြဲရာတြင္ ရခုိင္ျပည္နယ္ရပ္ရြာအေျချပဳ စုုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈစနစ္ကုုိ အေလးထား 

ထည့္သြင္းေရးဆြဲခဲ့ပါတယ္။  ဥပေဒ တစ္ခု ျဖစ္လာတဲ့အပုိင္းကုိ (၂) ပုိင္းနဲ႔ ခြဲျခားျပလုုိပါသည္္။  

ရခုိင္ျပည္နယ္ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒ (ပထမမူၾကမ္း)ကုိ ၂၀၁၃ ခုႏွစ္ ႏုိ၀င္ဘာလ အဌမေျမာက္ 

လႊတ္ေတာ္ အစည္းအေ၀းတြင္စတင္ေရးဆြဲခ့ဲပါတယ္၊စားပြဲေပၚမွာေရးဆြဲတာျဖစ္တ့ဲအတြက္ေရလုပ္သား 

အေၾကာင္းအျပည့္အစံု ထည့္သြင္းႏိုုင္ျခင္းမရိွခဲ့ေပ။၄င္းပထမမူၾကမ္းတြင္ အခန္းေပါင္း (၁၄) ခန္း၊ 

ပုဒ္မေပါင္း (၇၁) ခုနဲ႔ စတင္ေရးဆြဲခဲ့သည္။ ရခုိင္ျပည္နယ္ေရလုပ္ငန္းမိတ္ဖက္အဖြဲ႔မွလည္း ဥပေဒၾကမ္း 

တစ္ခုကုိ ေရးဆြဲျပဳစုတင္ျပခဲ့ၿပီး ရခုိင္လႊတ္ေတာ္၏ ဥပေဒမူၾကမ္းႏွင့္ပူးေပါင္းၿပီး ဥပေဒေကာင္းတစ္ခု 

ျဖစ္ေအာင္ေရးဆြဲႏုိင္ရန္ ေတြ႔ဆုံေဆြးေႏြးခ့ဲၾကၿပီးဒုတိယမူၾကမ္းကုိ ေရးဆြဲခဲ့ပါတယ္။ 

၄င္းေတြ႔ဆုံပြဲရလာဒ္အေနႏွင့္ႏိုင္ငံတကာမွာငါးလုပ္ငန္းႏွင့္ပတ္သက္ၿပီးမႈဝါဒဥပေဒမ်ားေရးဆြဲထားပုံ၊ငါးလုပ္ 

ငန္းဖြံ႔ၿဖဳိးတုိးတက္ရန္ျပည္သူလူထုုႏွင့္စုုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲပံုုတုုိ႔ကိုုေလ့လာႏုုိင္ရန္ထုိင္းႏိုင္ငံႏွင့္ကေမာၻဒီးယား 

ႏိုင္ငံမ်ားသုုိ႔ ေလ့လာေရးခရီးသြားေရာက္ခဲ့သည္။ 

ကေမာၻဒီးယားႏုိင္ငံ၏ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒနဲ႔ပတ္သက္၍ေလ့လာေတြ႔ရိွခ်က္မ်ားမွာ (၂၀၀၀) 

ခုႏွစ္ေနာက္ပုိင္းမွာ အမ်ားျပည္သူ ေရလုပ္သားမ်ားနဲ႔ တိုင္ပင္ၿပီးေတာ့ ဥပေဒကုိ ျပန္လည္ေရးဆြဲခဲ့ရာ 

(၆) ႏွစ္ ၾကာေအာင္ ေရးဆြဲခဲ့ၿပီး (၂၀၀၆) ခုႏွစ္တြင္မွ ၿပီးစီးခဲ့သည္္။ ငါးလုပ္ငန္းမ်ားကုိ ေလလံစနစ္ျဖင့္ 

စတင္ခဲ့ၾကၿပီ္၊ ေလလံစနစ္သည္ ေရလုပ္သားေတြအတြက္ အလြန္ျပႆနာမ်ားေသာ စနစ္ျဖစ္သည့္ 

အတြက္ (၂၀၀၀) ခုႏွစ္တြင္ (၅၆%) အထိ ေလ်ာ့ခ်ေပးခ့ဲၿပီး ယခုအခ်ိန္ဆုိလွ်င္ (၇၃%) အထိ 
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ဖ်က္သိမ္းၿပီးျဖစ္သည္။က်န္ရိွေနေသာ ေရျပင္မ်ားကုိ ငါးသယံဇာတ ထိန္းသိမ္းေရးေနရာအျဖစ္

သတ္မွတ္ထားရိွၿပီး၊ ယခုဆိုလွ်င္ ေရလုပ္သားမ်ားအားအေျခခံေသာ အဖြဲ႔မ်ားဖြဲ႔စည္းေပးထားၿပီး 

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ားကုုိလုပ္ေဆာင္ခဲ့သည္မွာ အလြန္ေအာင္ျမင္မႈ ရရိွသည္ကုုိေတြ႔ရိွရပါသည္။ 

ေရလုပ္သားအဖြဲ႔မ်ားစနစ္တက် ေပၚေပါက္လာႏုိင္ရန္အစုိးရႏွင့္အစုအဖြဲ႔ၾကားတြင္ Community Fisheries 

အဖြဲ႔ တစ္ခုကုိထားၿပီး လုပ္ေဆာင္ျခင္းေၾကာင့္ အစုိးရႏွင့္အဖြဲ႔မ်ားၾကားတြင္ျပႆနာမ်ား နည္းသြားၿပီး 

ေရလုပ္သားအစုအဖြဲ႔မ်ားအေနႏွင့္လည္း စနစ္တက်ဖြံ႔ၿဖဳိးတိုးတက္မႈမ်ား ရိွေနသည္ကုုိေတြ႔ရသည္။ 

ကေမာၻဒီးယားႏုိင္ငံ၏ Closed Seasonႏွင့္ Open Season မ်ားကုိ အခ်ိန္ႏွင့္ နယ္ေျမမ်ားကုိ အတိအက် 

သတ္မွတ္ထားသည္မွာ မွတ္သားဖြယ္ရာျဖစ္သည္။ ႏိုင္ငံ၏ေျမာက္ပုိင္းႏွင့္ ေတာင္ပုိင္းကုိ ပုိင္းျခားၿပီး 

သတ္မွတ္ထားတာကုိေတြ႔ရသည္။ ေျမာက္ပုိင္းကုိ ဇြန္လမွ မတ္လအထိ၊ ေတာင္ပုိင္းကုိ ဇူလုိင္လမွာ 

ေအာက္တုိဘာလအထိ ငါးမဖမ္းရရာသီအျဖစ္ ကြဲျပားစြာ သတ္မွတ္ထားသည္။ ငါးဖမ္းရာသီကုိလည္း 

ေျမာက္ပုိင္းတြင္ ေအာက္တုိဘာလမွ ေမလအထိ၊ ေတာင္ပုိင္းတြင္ ႏို၀င္ဘာလမွ ဇြန္လအထိ 

သတ္မွတ္ထားၾကသည္။ ႏုိင္ငံ၏ အေျခအေနကိုလုိက္ၿပီး ပိုင္းျခားထားသည္ကုုိလည္း မွတ္သားရသည္။ 

CFI အဖြဲ႔မ်ားမွဖြဲ႔စည္းထားေသာ ေရလုပ္သားအဖြဲ႔အစည္းမ်ားသည္ အျခား၀င္ေငြမ်ားရရိွရန္အတြက္ 

Ecotourismလုပ္ငန္းေတြကုိလည္းလုပ္ကုိင္ၾကသည္။၄င္းေဒသမ်ားတြင္ေနထုိင္ၾကသည့္လူေနမႈဘ၀ပုုံစံမွာ

လည္းကမာၻလွည့္ခရီးသြားမ်ားကုိဆြဲေဆာင္မႈေပးႏုိင္တာေၾကာင့္ Ecotourism ကေအာင္ျမင္တာေတြ႔ရ 

ပါတယ္။၄င္းမွရေသာ၀င္ေငြမ်ားကုိ ေရလုပ္သားႏွင့္ ရပ္ရြာလုပ္ငန္းအတြက္ အခ်ဳိးညီ ခြဲေ၀သည္ကုိ 

ေတြ႔ရပါတယ္။ ထုိင္းႏုိင္ငံရဲ့ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒနဲ႔ပတ္သက္၍ေလ့လာေတြ႔ရိွခ်က္မ်ားကုိတင္ျပရာတြင္ 

(၁၉၄၇) ခုႏွစ္တြင္ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္းဥပေဒကုိ စတင္ေရးဆြဲခဲ့ၿပီး ယေန႔အခ်ိန္အထိ က်င့္သံုးလာခဲ့ၾက 

ပါသည္။ အခုအခါ ၄င္းဥပေဒမွာ လုိအပ္ခ်က္မ်ားစြာ ရွိလာတ့ဲအတြက္ ေရလုပ္သားမ်ားက 

ျပင္ဆင္ေရးဆြဲရန္ ႀကဳိးစားလွ်က္ရွိသည္။ထုိင္းႏုိင္ငံတြင္ဥပေဒတစ္ခုကို ျပင္ဆင္လုုိပါက 

အခ်က္(၃)ခ်က္ျဖင့္ ျပင္ဆင္ႏုုိင္ပါသည္။ 

 လႊတ္ေတာ္ ကုိယ္စားလွယ္ (၂၀) ဦး လက္မွတ္ထိုးျခင္း 

 အစုိးရဌာနမွ ဥပေဒဆြဲၿပီး လႊတ္ေတာ္သုိ႔ တင္ျပျခင္း 

 ျပည္သူလူထု (၁၀၀၀၀) လက္မွတ္ထုိးၿပီး ပါလီမန္ ဥကၠဌထံသုိ႔ တင္ျပ ေတာင္းဆိုျခင္း 

လက္ရိွအေျခအေနတြင္၄င္းဥပေဒကုုိျပင္ဆင္မည့့္မူၾကမ္းေရးဆြဲၿပီးလႊတ္ေတာ္သုုိ႔တင္မည့္အခ်ိန္တြင္လႊတ္ 

ေတာ္အားရုုတ္သိမ္းထားသည့္အတြက္ ဥပေဒအားျပင္ဆင္ရန္ အခက္အခဲရွိေနသည္။ ထုိျပဳျပင္လိုသည့္ 

အခ်က္မ်ားတြင္ ငါးဖမ္းဆီးျခင္းမဟုတ္ဘ ဲငါးသယံဇာတ ထိန္းသိမ္းေရးကုိ အဓိကထား ျပဳျပင္လုိၾက 

သည္ကုိေတြ႔ရသည္။ ကၽြန္ေတာ္တုုိ႔၏ေရလုုပ္ငန္းဥပေဒမႈဝါဒမ်ားတြင္လည္း ငါးသယံဇာတ ထိန္းသိမ္းျခင္း 

ကိစၥရပ္မ်ားကုိထည့္သြင္းေရးဆြဲသင့္ေၾကာင္းေလ့လာေတြ႔ရိွရပါတယ္။ ငါးေမြးျမဴေရးက႑ကုိလည္း 

တုိးတတ္ေအာင္ဥပေဒထဲမွာထည့္သြင္းေရးဆြဲထားတာကုိေတြ႔ရၿပီးမ်ားမ်ားေမြးျမဴမွ ငါးပုုစြန္ပ္ိုုမုုိရရိွမည္ 

ဆုုိသည့္မူ၀ါဒကုုိ အေျခခံၿပီးေရးဆြဲထားပါသည္။ ထုုိင္းႏိုငငံ္တြင္ ငါးလုပ္ငန္းနဲ႔ ပတ္သက္ၿပီး ဥပေဒ (၃) ခု 

ရိွသည္။ 

 ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒ 

 ကမ္းနီးငါးဖမ္းလုပ္ငန္း ဥပေဒ 

 ကမ္းေ၀းငါးဖမ္းလုပ္ငန္း ဥပေဒ - တုိ႔ျဖစ္ပါသည္။ 

၄င္းဥပေဒမ်ားမွာ ျမန္မာႏုိင္ငံရိွဥပေဒမ်ားႏွင့္တူညီသည္။ ကမ္းနီးကုိသတ္မွတ္ရာတြင္ ကမ္းမုိင္အကြာ 

အေဝးကုိ အဓိကမထားပ ဲေရအနက္အေပၚမႈတည္ျပီးသတ္မွတ္သည္ကုိေတြ႔ရသည္။ ကမ္းေဝးကုိ 
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ႏုိင္ငံေတာ္မွတုိက္ရိုက္ကုိင္တြယ္ျပီး ကမ္းနီးကုိေဒသႏၱရအာဏာပုိင္မ်ားကုိင္တြယ္သည္မွာ ကၽြန္ေတာ္တုိ

ႏုိင္ငံ၏ ဖံြ႔စည္းပုံအေျခခံဥပေဒပါအခ်က္မ်ားႏွင့္ တူညီသည္ကုိေတြ႔ရသည္။ ခရုေမြးျမဴျခင္းႏွင့္ ခရုမေမြးရဇုံ 

သတ္မွတ္ထားသည္။ ခရုမ်ားကုိငါးမ်ားစားသုံးေသာေၾကာင့္ ငါးေပါမ်ားေစရန္ သတ္မွတ္ေပးထား 

ျခင္းျဖစ္သည္။ ၄င္းအခ်က္သည္ စိတ္ဝင္စားစရာေကာင္းျပီး ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ဥပေဒမ်ားတြင္လည္း 

ထည့္သြင္းသင့့္သည္။ ထိုင္းႏိုင္ငံတြင္လည္း ငါးဖမ္းကြက္မ်ားကုိ တင္ဒါေလလံစနစ္ျဖင့္ လုပ္ေဆာင္ခဲ့ၾက 

ေသာ္လည္းယခုအခါ တင္ဒါစနစ္ကုိဖ်က္သိမ္းျပီးျဖစ္သည္။ တရားမဝင္ငါးဖမ္းကရိယာမ်ားႏွင့္ 

ပါတ္သက္၍ တင္းက်ပ္စြာကုိင္တြယ္သည္ကုိ ေတြ႔ရသည္။ တရားမဝင္ ငါးဖမ္းၾကိယာမ်ားႏွင့္ ဖမ္းဆီးရန္ 

ျပင္ဆင္ရံုမွ်ျဖင့္ တရားစြဲဆုိႏိုင္ေအာင္ သတ္မွတ္ထားသည္။ ငါးမဖမ္းရေရျပင္တြင္ ဖမ္းဆီးလွ်င္ 

ဘက္ေငြတစ္သန္းအထိဒဏ္ေငြသတ္မွတ္ထားသည္။ ယခုျပင္ဆင့္မည့္ ဥပေဒကုိ ၁၀ႏွစ္ ၾကာေအာင္ 

ေရးဆြဲခဲ့ရသည္။ ယခင္က ၁နာရီငါးဖမ္းလွ်င္ ပ်မ္းမွ်အားျဖင့္ ၁၂၅ကီလုိဂရမ္ ရွိခဲ့ရာမွ ယခုအခါ ၁နာရီတြင္ 

၂၃ကီလုိဂရမ္ သာရရိွေသာေၾကာင့္ ငါးသယံဇာတထိန္းသိမ္းေရး လုပ္ငန္းမ်ားကုိအဓိကထား 

လုပ္ေဆာင္ေနရသည္။ ေရလုပ္သားမ်ားကုိအေျခခံေသာအစုအဖြဲ႔မ်ားကုိ ဖြဲ႔စည္းေပးၿပီး ေအာင္ျမင္လွ်က္ 

ရိွသည္ကုိေတြ႔ရသည္။ ေရလုပ္သားအစုအဖြဲ႔လုပ္ကုိင္ႏုိင္ရန္အတြက္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကုိယ္တိုင္ဦးစီး၍ 

ေကာ္မတီတစ္ခုကုိဖြဲစည္းကာစီမံခန္႔ခြဲမႈမ်ားလုပ္ေဆာင္လ်က္ရိွသည္။ 

ထုိအစုအဖြဲ႔မ်ားအတြက္လုိအပ္ေသာဘက္ဂ်တ္ကုိႏုိင္ငံေတာ္မွ တစ္ႏွစ္လွ်င္္ ဘတ္ေငြသန္း၃၀၀၀ 

အထိခြင့္ျပဳၿပီး ငါးသယံဇာတမျပဳန္းတီးေရးကုိ ဦးစားေပးလုပ္ေဆာင္လ်က္ရိွသည္ကုိေတြ႔ရသည္။  

ရခုိင္ျပည္နယ္ေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းဥပေဒ တတိယမႈၾကမ္းကုိ၂၀၁၄ခုႏွစ္ ေမလတြင္ ၿပီးစီးေအာင္ ေရးဆြ ဲ

ႏုိင္ခဲ့ၿပီး ၄င္းတတိယမႈၾကမ္းတြင္ အခန္းေပါင္း၁၅ခန္း၊ ပုဒ္မေပါင္း ၈၁ခုျဖင့္ ျဖည့္စြက္ေရးဆြ ဲခဲ့ပါသည္။ 

၄င္းဥပေဒမႈၾကမ္းတြင္ေရလုပ္သားမ်ား၏သေဘာထားမ်ားကုိထည့္သြင္းစဥ္းစားႏုိင္ရန္လူထုသေဘာထား 

ေကာက္ခံသည့္လုပ္ငန္းစဥ္ကုိလည္းေကာက္ခံခဲ့ပါသည္။ ၄င္းေရလုပ္သားမ်ား၏အၾကံျပဳခ်က္မ်ားကုိ 

ဥပေဒမႈၾကမ္းတြင္ ထပ္မံျဖည့္စြက္ၿပီး ေနာက္ဆုံးဥပေဒမႈၾကမ္းအားလႊတ္ေတာ္၏ ဒသမပုံမွန္အစည္းအေဝး 

တြင္တင္သြင္းခ့ဲပါသည္။ယခုအခါထုိဥပေဒကုိအေျခခံၿပီးနည္းဥပေဒမ်ားထြက္ရိွေအာင္ႏွင့္ရခုိင္ျပည္နယ္ 

ေရလုပ္ငန္းဖြ႔ံၿဖိဳးတုိးတက္ရန္အတြက္စီမံခ်က္မ်ားေရးဆြဲၿပီး လုပ္ငန္းအဖြဲ႔ ၆ခုဖြ႔စဲည္းကာဆက္လက္ 

လုပ္ေဆာင္လ်က္ရွိပါသည္။ ၄င္းလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားႏွင့္ ဒီမိုကေရစီ အကူးအေျပာင္ကာလအေရြ႕ 

တစ္ခုေအာင္ျမင္ရန္အရပ္ဘက္အဖြဲ႔အစည္းေတြႏွင့္လူထုပါဝင္ေဆာင္ရြက္မွသာလွ်င္ ေအာင္ျမင္ႏိုင္မည္ 

ျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးထူးျမင့္ -

ရခုိင္ျပည္နယ္ 

ငါးလုပ္ငန္း ဦးစီးဌာန၊ 

ညႊန္ၾကားေရးမွဴး 

ရခုုိင္ျပည္နယ္သည္ျမန္မာႏုုိင္ငံအေနာက္ဘက္ျခမ္းတြင္တည္ရိွျပီးခ်င္းျပည္နယ္ပဲခူးတုုိင္းေဒသႀကီး

(အေနာက္ပုုိင္း)ဧရာဝတီတုုိင္းေဒသႀကီးႏွင့္နယ္နမိတ္ဆက္စပ္လ်က္ရွိေသာျပည္နယ္တစ္ခုုျဖစ္ပါသည္။ 

ျပည္ပနုုိင္ငံအေနျဖင့္ဘဂၤလားေဒ့ရ္ွႏုုိင္ငံႏွင့္ေရ၊ေျမဆက္စပ္လ်က္ရိွျပီး၊ဘဂၤလားပင္လယ္ေအာ္ႏွင့္ထိစပ္လ်

က္ရိွေသာေဒသတစ္ခုုျဖစ္ပါသည္။ ျပည္နယ္တစ္ခုုလုုံး၏ဧရိယာအက်ယ္အဝန္းမွာ (၁၄၂၀၀.၀၈)စတုုရန္းမုုိင 

က်ယ္ဝန္းျပီး၊ပင္လယ္ကန္းရုုိးတန္းအေနျဖင့္ (၄၄၃) မုုိင္ရွည္လ်ားပါသည္။ ရခုုိင္ျပည္နယ္ေတာင္ဘက္ျခမ္းမွာ 

ပင္လယ္ႏွင့္ရုုိးမၾကားက်ဥ္းေျမာင္းေသာ ေျမျပန္႔သာရွိျပီး ေျမာက္ဘက္ကမ္းတြင္ ကုုလားတန္ျမစ္၊ 

ေလးျမိဳ႕ျမစ္၊ နတ္ျမစ္၊ ေမယုုျမစ္ စသည့္ျမစ္ႀကီးမ်ားအျပင္ေခ်ာင္းငယ္၊ ေျမာင္းငယ္မ်ားျဖင့္ ျမစ္ဝကၽြန္းေပၚ 

ေဒသသဖြယ္ျဖစ္ေနသည့္အတြက္ ေရခ်ိဳ၊ ေရငန္ငါး၊ ပုုစြန္ သယံဇာတမ်ား ေပါၾကြယ္ဝသည့္ ျပည္နယ္ 

တစ္ခုုျဖစ္ပါသည္။ ေရသယံဇာတေပါၾကြယ္သည့္ ေရခံ၊ ေျမခံေကာင္းသည့္ျပည္နယ္ျဖစ္သည္ႏွင့္ 

ေလ်ာ္ညီစြာ ေရလုုပ္ငန္းက႑ပုုိမုုိဖြံ႔ျဖိဳးတုုိးတက္ေစလုုိေသာ ရည္ရြယ္ခ်က္ျဖင့္ ႏွစ္တုုိႏွစ္ရွည္ စီမံကိန္းမ်ား 

ဆြဲ၍ေဆာင္ရြက္ရမည္ ျဖစ္ပါသည္။ ရခုိင္ျပည္နယ္တြင္လွ်ပ္စစ္မီးရရိွၿပီး ရခုိင္ျပည္နယ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ကုိင္တုိင္ 
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တတ္ၾကြစြာျဖင့္လႈပ္ရွားပါ၀င္လွ်က္ရိွပါတယ္။ ရခုိင္ျပည္နယ္မွာ ေရခ်ဳိအရင္းအျမစ္ကအလြန္နည္း ပါတယ္။ 

 
ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန၏လုပ္ငန္းတာ၀န္မ်ား 
 

 ငါးပုစြန္ေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းအားစနစ္တက်စီမံႀကီးၾကပ္ကြပ္ကဲရန္။ 
 

 သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ရာသီဥတုႏွင့္ သဟဇာတျဖစ္ေစမည့္ ငါး/ပုစြန္ေမြးျမဴနည္းစနစ္မ်ား 
           (Environmental Friendly Aquaculture) ျဖစ္ေပၚလာေစေရးႏွင့္ထုတ္လုပ္မႈျမင့္မားေသာ 
           ေမြးျမဴေရးအေျခခံငါး/ပုစြန္မ်ားကုိဖမ္းဆီးထုတ္လုပ္ျခင္း(Culture Based Capture Fisheries) 
           လုပ္ငန္းမ်ား တုိးတက္ျဖစ္ေပၚလာေစေရးအတြက္ စနစ္တက်စီမံေဆာင္ရြက္ရန္။ 
 

 ေရသတၱ၀ါေမြးျမဴေရးဆ္ုိင္ရာဥပေဒမ်ားႏွင့္လုပ္ထုံးလုပ္နည္းမ်ားကုိကာလေဒသတုိ႔ႏွင့္ 
လုိက္ေလ်ာညီေထြမႈရိွေစရန္ျပင္ဆင္သတ္မွတ္ထုတ္ျပန္ႏုိင္ေရးေဆာင္ရြက္ရန္။ 

 
 ႏုိင္ငံေတာ္ပိုင္ေရျပင္တြင္ ေမြးျမဴေရးဆ္ုိင္ရာ သက္ရွိသယံဇာတ အရင္းအျမစ္မ်ား၏ 

အမ်ိဳးအစားၾကြယ္၀မႈ၊ ထုတ္လုပ္မႈ၊ သုံးစြဲမႈ၊ စားသုံးမႈပမာဏ အတက္အက်မ်ားကုိ 
စနစ္တက်သုေတသနျပဳစုမွတ္တမ္းတင္ရန္။ 

  
 ေမြးျမဴေရးဆုိင္ရာ အခြန္အခမ်ားအား အျပည့္အ၀ေကာက္ခံႏုိင္ရန္ စီမံေဆာင္ရြက္ရန္။ 

 
 ေရသတၱ၀ါေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းတစ္ရပ္လုံးအားမ်က္ေျခမျပတ္ေလ့လာသုံးသပ္၍ကမာၻၾကီးပူေႏြး

လာမႈႏွင့္ရာသီဥတုေျပာင္းလဲမႈေၾကာင့္ေရေရသတၱ၀ါေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚသက္ေရာက္
မႈမ်ားကုိေလ့လာမွတ္တမ္းတင္၍ထူးျခားသည့္ အေျခအေနမ်ားအားအထက္အဖြဲ႕အစည္းမ်ားသုိ႔ 
အခ်ိန္ႏွင့္တေျပးညီတင္ျပအစီရင္ခံရန္။ 

 
Types of Fisheries 

 Inland Fisheries (ေရခ်ိဳငါးဖမ္းျခင္း) 
 Marine Fisheries (ေရငန္ငါးဖမ္းျခင္း) 
 Aquaculture (ေမြးျမဴျခင္း) 

 
ရခုိင္ျပည္နယ္၏ ေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာ လုပ္ငန္းမ်ား 
  

ရခုိင္ျပည္နယ္၏ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ဆက္စပ္ေနသည့္ လုပ္ငန္းမ်ားမွာ ေအာက္ပါအတုိင္းျဖစ္ပါသည္- 
  

 ပင္လယ္ကမ္းနီး/ကမ္းေ၀းငါးဖမ္းလုပ္ငန္း 
 တင္ဒါငါးဖမ္းကြက္လုပ္ငန္းမ်ား(ယာယီဆုိင္းငံ့ထားပါသည္။) 
 ဘုံငါးဖမ္းလုပ္ငန္း 
 ေရခ်ိဳ/ေရငန္ ငါး/ပုစြန္ေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္း 
 ေရထြက္ပစၥည္းေရာင္း၀ယ္စုေဆာင္းသယ္ယူပုိ႔ေဆာင္သည့္ လုပ္ငန္းမ်ား 
 ေရထြက္ပစၥည္းျပဳျပင္မြမ္းမံထုတ္လုပ္သည့္ အေအးခန္းစက္ရုံႏွင့္ အလတ္စား၊ အငယ္စား 

ျပဳျပင္မြမ္းမံသည့္လုပ္ငန္းမ်ား 
 



28 

 

ရခုိင္တြင္ လွ်ပ္စစ္မီးရရိွလာသည့္အတြက္ အေအးခန္းစက္ရုံမ်ားအတြက္ေကာင္းမြန္စြာ လုပ္ငန္း လုပ္ကုိင္

လာႏိုင္ေၾကာင္း၊ ယခင္က ဒီဇယ္၀ယ္ယူၿပီး လုပ္ေဆာင္ရသည့္အတြက္ လုပ္ငန္းကုန္က်စရိတ္ 

အလြန္ျမင့္မားၿပီး ကုန္ထုတ္မႈ အလြန္နည္းပါးခဲ့ပါေၾကာင္း။ 
 

ေရလုပ္ငန္းမ်ား ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ ေဆာင္ရြက္ေပးရမည့္နည္းလမ္း 
 ပင္လယ္ကမ္းနီး/ ကမ္းေ၀းလုပ္ငန္းမ်ား 

 
ပင္လယ္ကမ္းနီးငါးဖမ္းလုပ္ငန္းမ်ား ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ 
ေဆာင္ရြက္ရမည့္နည္းလမ္းမ်ား 
 

 ကမ္းနီးငါးဖမ္းဆီးထုတ္လုပ္ေရးအစုအဖြဲ႔မ်ားသုုိ႔လိုအပ္ေသာေငြေၾကးမ်ားပံ႔ပုိး 
ထုတ္ေခ်းေပးျခင္း၊ 

 ေရငန္ပုစြန္ဖမ္းဆီးထုတ္လုပ္ေရးအစုအဖြဲ႔မ်ားသုိ႔ လိုအပ္ေသာေငြေၾကးမ်ားပံ႔ပုိး 
ထုတ္ေခ်းေပးျခင္း၊ 

 ငါးဖမ္းပုိက္မ်ားအား အခမဲ႔(သို႔) ေစ်းႏႈန္းခ်ိဳသာစြာျဖင့္ ျဖန္႔ျဖဴးေရာင္းခ်ေပးျခင္း၊ 
 တရားမ၀င္ငါးဖမ္းဆီးနည္းမ်ားအား တားျမစ္ကာကြယ္ေပးျခင္း၊ 

 
ကမ္းေ၀းငါးဖမ္းလုပ္ငန္းမ်ား ဖြံံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ ေဆာင္ရြက္ရမည့္နည္းလမ္းမ်ား 

 ဒရြတ္ဆြဲပုိက္ေလွစီးေရအား ကန္႔သတ္ေလ်ာ့ခ်ျခင္း၊ 
 တရားမ၀င္ငါးဖမ္းဆီးနည္းမ်ားအား တားျမစ္ကာကြယ္ျခင္း၊ 

 
 ေရခ်ိဳ/ေရငန္ငါး/ပုစြန္ ေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းမ်ား 

 
ေရခ်ိဳေမြးျမဴေရးက႑ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ရန္အတြက္ငါးသားေပါက္မ်ားအလြယ္တကူ၀ယ္ယူ/သယ္ယူရရွိေရး
အတြက္ (seed Production) အဓိကလုိအပ္ခ်က္ျျဖစ္ပါသည္။သုိ႔ျဖစ္ပါ၍ ဘူးသီးေတာင္ၿမိဳ႕နယ္တြင္ 
ေရခ်ိဳငါးသားေပါက္စခန္းကုိ(၂၀၁၃-၂၀၁၄) ဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္ အၿပီးတည္ေဆာက္ခဲ့ၿပီး၊ 
ယခုအခ်ိန္တြင္ေရခ်ိဳငါးသားေပါက္မ်ားျဖန္႔ျဖဴးေပးေနၿပီျဖစ္ပါသည္။ ေက်ာက္ေတာ္ၿမိဳ႕နယ္တြင္လည္း 
ေရခ်ိဳငါးသားေပါက္စခန္းကုိ(၂၀၁၄-၂၀၁၅)ခုဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္အၿပီး တည္ေဆာက္မည္ျဖစ္ပါသည္။ 
ေက်ာက္ေတာ္ၿမိဳ႕နယ္တြင္ငါးသားေပါက္စခန္းတစ္ခု တည္ေဆာက္ၿပီးစီးပါက ရခုိင္ျပည္နယ္အတြင္းရိွ 
ေရခ်ိဳေဒသၿမိဳ႕နယ္မ်ားသာမက ခ်င္းျပည္နယ္၊ ပလက္၀ၿမိဳ႕နယ္သို႔လည္း ေရခ်ိဳငါးသားေပါက္မ်ား 
ျဖန္႔ျဖဴးေမြးျမဴႏုိင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ 
 
ဘဂၤလားေဒ့ရွ္ႏုိင္ငံသုိ႔တင္ပို႔ေသာေရထြက္ပစၥည္းမ်ားအနက္ ေရခ်ိဳငါးတင္ပို႔မႈမွာ အမ်ားဆုံးျဖစ္ေၾကာင္း 
ေတြ႔ရိွရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ေရခ်ိဳငါးတင္ပုိ႔မႈတြင္လည္း ငါးျမစ္ခ်င္းငါးမ်ားတင္ပို႔မႈမွာတန္ခ်ိန္၊ တန္ဖုိး 
အမ်ားဆုံးျဖစ္ပါသည္။ ၄င္းငါးမ်ားမွာ ဧရာ၀တီတုိင္းေဒသႀကီးႏွင့္ ရန္ကုန္တုိင္းေဒသႀကီးတုိ႔မွ တင္ပုိ႔ေသာ 
ငါးမ်ားျဖစ္၍ သယ္ယူပုိ႔ေဆာင္သည့္ အခ်ိန္ကာလၾကာျမင့္မႈေၾကာင့္ ဘဂၤလားေဒ့ရ္ွႏိုင္ငံေစ်းကြက္ 
ေရာက္ရွိခ်ိန္တြင္အရည္အေသြးက်ဆင္းမႈ၊ လတ္ဆတ္မႈ အားနည္းမႈမ်ားေၾကာင့္ ေစ်းေကာင္းမရသည့္ 
အေနအထားကုိလည္း ၾကံဳေတြ႔ေနရပါသည္။ 
သုိ႔ျဖစ္ပါ ရခုိင္ျပည္နယ္အတြင္း ေရခ်ိဳငါးသားေဖါက္စခန္းတည္ေဆာက္ႏိုင္ၿပီး၊ ေရခ်ိဳငါးသားေဖာက္မ်ား 
အမယ္စုံထုတ္လုပ္ေမြးျမဴႏုိင္မည္ဆုိပါက ျပည္နယ္ေဒသအတြင္း ေရခ်ိဳငါးေမြးျမဴေရးက႑ 
ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ၿပီးႏုိင္ငံျခားပုိ႔ကုန္ရရိွျခင္း၊ လတ္ဆတ္ေသာေရထြက္ပစၥည္းမ်ားတင္ပုိ႔ႏိုင္ျခင္း၊ ေမြးျမဴေရး 
လုပ္ငန္းရွင္မ်ား၀င္ေငြတုိးျခင္း၊ ငါးေမြးကန္မ်ားတြင္ ေဒသေနျပည္သူမ်ား အလုပ္အကုိင္အခြင့္အလမ္းမ်ား 
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ရရိွျခင္းစေသာ အက်ိဳးေက်းဇူးမ်ားခံစားရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ေရခ်ိဳငါးေမြးျမဴေရးက႑တုိးတက္ေစေရး
အတြက္ အဓိကလုိအပ္ခ်က္ျဖစ္သည့္ သားေပါက္ထုတ္လုပ္သည့္စခန္းကုိ ဘူးသီးေတာင္ၿမိဳ႕နယ္တြင 
၂၀၁၃-၂၀၁၄ ခုဘ႑ေရးႏွစ္အၿပီးတည္ေဆာက္ခဲ့ၿပီး ယခုအခ်ိန္တြင္ငါးသားေပါက္မ်ား ျဖန္႔ျဖဴးေပး 
ေနၿပီျဖစ္ပါသည္။ေက်ာက္ေတာ္ၿမိဳ႕နယ္တြင္လည္း ငါးသားေပါက္စခန္းကုိ(၂၀၁၄-၂၀၁၅)ခုဘ႑ာေရး 
ႏွစ္တြင္အၿပီးတည္ေဆာက္သြားမည္ျဖစ္ပါသည္။ ယခုလက္ရိွ(၂၀၁၄-၂၀၁၅)ခုဘ႑ာေရးႏွစ္၊ ဧၿပီလမွ 
ႏုိ၀င္ဘာလကုန္အထိ နယ္စပ္ကုန္သြယ္ေရးစနစ္(စစ္ေတြ)မွ ဘဂၤလားေဒ့ရွ္ႏုိင္ငံသုိ႔ တင္ပို႔သည့္ 
ပုိ႔ကုန္စာရင္းမ်ားအရ ေရထြက္ပစၥည္းတင္ပုိ႔မႈမွာ တန္ခ်ိန္(၁၇၉၄.၇၉)တန္ တင္ပို႔ႏုိင္ၿပီး၊တန္ဖုိးအားျဖင့္ 
အေမရိကန္ေဒၚလာ(၁၈၅၈၇၉၃.၂၀)ျဖစ္ေၾကာင္း စီစစ္ေတြ႕ရိွရပါသည္။ 
 
ေရငန္ပုစြန္ေမြးျမဴေရးက႑ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ေဆာင္ရြက္ရမည့္နည္းလမ္းမ်ား 
 

 ေရထြက္ပစၥည္းေရာင္း၀ယ္စုေဆာင္း သယ္ယူပုိ႔ေဆာင္သည့္ လုပ္ငန္းမ်ား 
ဖြံ႕ၿဖိဳးတိုးတက္ေစေရးအတြက္ေဆာင္ရြက္ရမည့္ နည္းလမ္းမ်ား 

 ေရထြက္ပစၥည္းမ်ားကုိင္တြယ္ရာတြင္ အရည္အေသြးက်ဆင္းမႈ မရိွေစေရးအတြက္ ေဆာင္ရြက္ 
ရမည့္နည္းလမ္းမ်ားအား သင္တန္းေပးျခင္း။ 

 ေရခဲမ်ား ေစ်းႏႈန္းသက္သာစြာျဖင့္္ ၀ယ္ယူရရွိႏုိင္ေရးအတြက္ ေရခဲစက္မ်ားတြင္ 
အသုံးျပဳသည့္လွ်ပ္စစ္ဓါတ္အားခသက္သာေစေရးႏွင့္ ေလာင္စာဆီမ်ား ေစ်းႏႈန္းခ်ိဳသာစြာျဖင့္ 
ျဖန္႔ျဖဴးေရာင္းခ်ေပးႏုိင္ေရးအတြက္ ေဆာင္ရြက္ေပးျခင္း။ 

 ေရခဲစက္မ်ား တုိးခ်႕ဲတည္ေဆာက္ႏုိင္ေရးအတြက္ လုိအပ္ေသာ အရင္းအႏီွးမ်ား 
ထုတ္ေခ်းေပးျခင္း။ 

 ေရထြက္ပစၥည္းမ်ားပုပ္သိုးကုန္မ်ားျဖစ္၍ပစၥည္းသယ္ပုိ႔ရာတြင္လမ္းပန္းဆက္သြယ္မႈ 
ေကာင္းမြန္ေရး။ 

 

ရခုိင္သို႔ ၀န္ႀကီးမ်ား လာေရာက္ၿပီး ေရလုပ္သားမ်ားအတြက္ ေခ်းေငြထုတ္ေပးမည္ဟု ဆုိေသာ္လည္း 

လက္ေတြ႔တြင္ ျဖစ္မလာခဲ့ပါေၾကာင္း။ SME လုပ္ငန္းေတြ လုပ္ကုိင္ဖုိ႔အတြက္ ၀န္ႀကီးဦးသန္႔ဇင္က 

ရွင္းလင္းေျပာၾကားခ့ဲ ေသာ္လည္း လက္ေတြ႔တြင္ မျဖစ္ေပၚလာခ့ဲပါေၾကာင္း၊ ေခ်းေငြမ်ား ရရိွေသာ္လည္း 

ေန႔ခ်င္းေပါက္ ျပန္ဆပ္ေပးခဲ့ရ ပါေၾကာင္း၊ ေရလုပ္ငန္းရွင္မ်ားႏွင့္ ေရလုပ္သားမ်ားအတြက္ ေခ်းေငြ ရရိွမႈ 

အလြန္ခက္ခဲေနသည္ဟု တင္ျပခ်င္ပါ တယ္။ 

 

ေရထြက္ပစၥည္းျပဳျပင္မြမ္းမံထုတ္လပ္ုသည့္ အေအးခန္းစက္ရုံႏွင့္ အလတ္စား၊ အငယ္စား 
ျပဳျပင္မြမ္းမံသည့္လုပ္ငန္းမ်ား ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ ေဆာင္ရြက္ရမည့္ နည္းလမ္းမ်ား 

 
 အေအးခန္းစက္ရုံႏွင့္ ျပဳျပင္မြမ္းမံသည့္လုပ္ငန္းမ်ားမွ ထုတ္လုပ္သည့္ ေရထြက္ပစၥည္းမ်ား 

ႏုိင္ငံတကာအရည္အေသြး စံခ်ိန္စံညႊန္းမ်ားျပည့္မီွေစေရးအတြက္ သင္တန္းမ်ားေပးျခင္း။ 
 အေအးခန္းစက္ရုံမ်ားတြင္ အသုံးျပဳသည့္ လွ်ပ္စစ္ဓါတ္အားခ သက္သာေစရန္ႏွင့္ 

လုိအပ္ေသာေလာင္စာဆီမ်ား ေစ်းႏႈန္းခ်ိဳသာစြာ ျဖန္႔ျဖဴးေရာင္းခ်ေပးႏိုင္ေရးအတြက္ 
ေဆာင္ရြက္ေပးျခင္း။ 

 ႏုိင္ငံျခားေစ်းကြက္မ်ားရွာေဖြေပးျခင္း။ 
 အလတ္စား၊ အငယ္စား ျပဳျပင္မြမ္းမံသည့္လုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ လုိအပ္ေသာ ေငြေၾကးမ်ား 

ပ့ံပိုးထုတ္ေပးျခင္း။ 
 ႏုိင္ငံျခားပုိ႔ကုန္အဆင့္ ေရာက္ရိွေစေရးအတြက္ လုိအပ္ေသာ နည္းပညာမ်ားေပးျခင္း။ 
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ေရငန္ပုစြန္ေမြးျမဴေရးက႑ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္နည္းလမ္းမ်ား
 

 ေရငန္ပုစြန္ ေမြးျမဴထုတ္လုပ္ေရး အစုအဖြဲ႕မ်ားအား လုိအပ္ေသာ ေငြေၾကးမ်ား ပ့ံပိုးထုတ္ေခ်း 
ေပးျခင္း။ 

 ပုစြန္တစ္သား၊ စပါးတစ္သီးအစုအဖြဲ႕မ်ားအားလုိအပ္ေသာေငြေၾကးမ်ား ပံ႔ပိုးထုတ္ေခ်းေပးျခင္း။ 
 ရခုိင္ျပည္နယ္အတြင္းရွိစစ္ေတြၿမိဳ႕နယ္၊ ေရခ်မ္းျပင္ေရငန္ပုစြန္သားေပါက္စခန္း၊ေက်ာကျ္ဖဴၿမိဳ႕ 

နယ္ရိွေစတီယ်ေရငန္ပုစြန္သားေပါက္စခန္းႏွင့္ေမာင္ေတာၿမိဳ႕နယ္ရိိွအလယ္သံေက်ာ္ 
သားေပါက္စခန္းတုိ႔အားအဆင့္ျမွင့္တင္ျခင္း။ 

 ေပါက္ေတာၿမိဳ႕နယ္၊စုိးမဲက်ီေရငန္ပုစြန္သားေပါက္စခန္းကုိ(၂၀၁၄-၂၀၁၅)ခု 
ဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္အၿပီးတည္ေဆာက္ျခင္း။ 

 
ေရလုပ္ငန္းက႑ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ အေထြေထြလုိအပ္ခ်က္မ်ား 
 
ေရလုပ္ငန္းက႑ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ေအာက္ပါအခ်က္မ်ားအားစဥ္ဆက္မျပတ္ 
ေဆာင္ရြက္ေပးရန္လုိအပ္ပါသည္။ 
 

 သယံဇာတထိန္းသိမ္းေရးအတြက္ မ်ိဳးစိုက္လုပ္ငန္းမ်ားေဆာင္ရြက္ေပးျခင္း။ 
 မ်ိဳးျပဳန္းတီးေစသည့္ ငါး/ပုစြန္ဖမ္းဆီးနည္းမ်ားျဖင့္ ငါး/ပုစြန္ဖမ္းျခင္းမျပဳရန္ 

ပညာေပးတားျမစ္ျခင္း၊ ငါးလုပ္ငန္းဥပေဒမ်ားအရ အေရးယူေဆာင္ရြက္ျခင္း။ 
 ငါး/ပုစြန္မ်ား ေပါက္ဖြားႀကီးျပင္းရာေနရာမ်ားအား တားျမစ္ကာကြယ္ျခင္း။ 
 ငါး/ပုစြန္မ်ား ေပါက္ဖြားရာသီကာလမ်ားတြင္ ဖမ္းဆီးျခင္းမျပဳရန္။ 

ကမ္းေ၀းမွ ေျမပုံဆြဲပိုက္ႀကီးေတြနဲ႔ ၀င္ဆြဲေတာ့ ပုိက္ေတြၿငိၿပီး ျပႆနာေတြ တက္ပါတယ္၊ အဲဒါကုိ 

ငါးဦးစီးနဲ႔အတူ ေရလုပ္သားေတြ အေနန႔ဲပါ ပါ၀င္ေျဖရွင္းမွရမွာပါ။ 

ပုဇြန္သားေပါက္စခန္းေလးေတြကုိ ေရလုပ္သားေတြက အားကုိးလာတာကုိေတြ႔ရပါတယ္၊ တုိးတက္လာ 

တယ္လုိ႔ ယူဆရပါတယ္၊ မႏွစ္က ပုဇြန္သားေပါက္ ၁၂ သန္းကုိ ထုိင္းက ၀ယ္ၿပီးသြင္းလာၾကတယ္၊ 

ဒီႏွစ္မွာ TZ ကုမၸဏီက သားေပါက္ ၂ သန္း ေဖါက္ပါတယ္၊ ၀န္ႀကီးက တရား၀င္ျဖစ္ေအာင္ လုပ္ေပးလာ 

ပါတယ္။ ေက်ာက္ေတာ္က ေရခ်ဳိ အရင္းအျမစ္ေပါတ့ဲအတြက္ ပုဇြန္သားေပါက္စခန္းကုိ တည္ေဆာက္မွာ 

ျဖစ္ပါတယ္။ ႏိုင္ငံျခားကုိ တင္ပုိ႔ႏုိင္တဲ့ ငါး၊ ပုဇြန္ မ်ဳိးစိတ္ေတြကို ေဖါက္ၿပီး ျဖန္႔ေ၀သြားမွာ ျဖစ္ပါတယ္။ 
 

ဒီေရေတာထိန္းသိမ္းေရးဧရိယာ 
ဒီေရေတာမ်ားသည္ ငါး/ပုစြန္မ်ားဘက္၀ိုင္း(Life Cycle)တြင္ အဓိကလုိအပ္သျဖင့္ငါးလုပ္ငန္း 
ဦးစီးဌာနအေနျဖင့္ဆက္စပ္ဌာနမ်ား၊ လုပ္ငန္းရွင္မ်ားႏွင့္ပူးေပါင္းကာ ဒီေရေတာစုိက္ပ်ိဳးျခင္း၊ 
ကာကြယ္ထိန္းသိမ္းျခင္း လုပ္ငန္းကုိေဆာင္ရြက္ထားရိွပါသည္။ 
 
ေရလုပ္ငန္းက႑ဖြံ႕ျဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ အေထြေထြလုိအပ္ခ်က္မ်ား 
 
ေရလုပ္ငန္းဖြံ႕ျဖိဳးတုိးတက္ေစေရးအတြက္ ေအာက္ပါအခ်က္မ်ားအား စဥ္ဆက္မျပတ္ေဆာင္ရြက္ေပးရန္ 
လုိအပ္ပါသည္။ 

 
 သယံဇာတထိန္းသိမ္းေရးအတြက္ ငါးေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းမ်ားကုိေဖာ္ေဆာင္ေပးျခင္း 
 မ်ိဳးျပဳန္းတီးေစသည့္ ငါး/ပုစြန္ဖမ္းဆီးနည္းမ်ားျဖင့္ ငါး/ပုစြန္ဖမ္းဆီးျခင္းမျပဳရန္ ပညာေပး 

တားျမစ္ျခင္း၊ ငါးလုပ္ငန္းဥပေဒမ်ားအရ အေရးယူေဆာင္ရြက္ျခင္း။ 
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 ငါး/ပုစြန္မ်ားေပါက္ဖြားႀကီးျပင္းရာ ေနရာမ်ားအား တားျမစ္ကာကြယ္ျခင္း။ 
 ငါး/ပုစြန္မ်ားေပါက္ဖြားရာကာလမ်ားတြင္ ဖမ္းဆီးျခင္းမျပဳရန္ တားဆီးကာကြယ္ျခင္း။ 
 ငါး/ပုစြန္မ်ားေပါက္ဖြားႀကီးျပင္းႏုိင္ရန္အတြက္ဒီေရေတာမ်ားထိန္းသိမ္းေပးျခင္း၊ 

တုိးခ်ဲ႕စုိက္ပ်ိဳးျခင္း။ 
 

ေရငန္ပုဇြန္ေမြးျမဴေရး က႑ 

ပုဇြန္တစ္သီး၊ စပါးတစ္ဦး လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္။ စပါးရိတ္ၿပီးတာနဲ႔ ေရငံကုိသြင္းၿပီး ပုဇြန္ေတြကုိ 

ထည့္သြင္းပါတယ္၊ရုိးျပတ္ေတြကပုတ္ၿပီးပုဇြန္ေတြအတြက္အေထာက္အကူျဖစ္ေစပါျဖစ္ပါေၾကာင္း 

တင္ျပေဆြးေႏြးခ့ဲပါသည္။ 

Mr. Rick Gregory 

(နည္းပညာရွင္) 

ရခုိင္ျပည္နယ္ ေရလုပ္ငန္းအခန္းက႑ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးအတြက္ ဦးတည္ခ်က္(၉)ရပ္ကိုခ်က္မွတ္ၿပီး 

၄င္းႏွင့္ သက္ဆုိင္ေသာ Task Forces အလုပ္အဖြဲ႔မ်ားကုိဖြဲ႔စည္းကာ ေဆာင္ရြက္လ်က္ရွိပါသည္။ 

ငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒေရးဆဲြေရးမွာလည္း ပါဝင္မွာျဖစ္ပါသည္။ အဓိက စံျပေနရာေတြကုိ ေရြးခ်ယ္ၿပီး 

ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီး ႏွင့္ အျခားႏုိင္ငံမ်ားမွရရိွေသာအေတြ႔အႀကံဳမ်ားကုိထုိေနရာမွာ အသုံးျပဳမွာ 

ျဖစ္ပါသည္။ ရခိုင္ျပည္နယ္ဥပေဒျပဳေရးအဖြဲ႔ႏွင့္ျပဳလုပ္သြားမွာျဖစ္ပါသည္။ နည္းဥပေဒေတြကုိပါ 

ေရးဆြဲဖို႔စတင္ ေဆာင္ရြက္မွာျဖစ္ပါသည္။ ရပ္ရြာစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈစနစ္ကုိ စတင္အေကာင္အထည္ေဖာ္ဖုိ႔ 

ျဖစ္ပါသည္။ 

ေရလုပ္သားအမ်ားအျပားပါဝင္လာရန္စည္းရုံးဖုိ႔ျဖစ္ပါသည္။အဓိကလုိအပ္ခ်က္မ်ားကုိရွာေဖြလုပ္ေဆာင္ 

မွာျဖစ္ပါသည္။စံျပေနရာမ်ားကုိေသခ်ာစြာရွာေဖြၿပီးလုပ္ေဆာင္မွာျဖစ္ပါတယ္။ ဒီေရေတာမ်ားကုိ 

ထိန္းသိမ္းေစာင့္ေလွ်ာက္ရန္အတြက္ ျပဳလုပ္မွာျဖစ္ပါသည္။ ရခုိင္ေဒသ ေတာ္ေတာ္မ်ားမ်ားမွာ 

ဒီေရေတာေတြဟာ ျပဳန္းတီးေနၿပီျဖစ္ပါသည္။ ဖြဲ႔စည္းထားေသာ အလုပ္အဖြဲ႔မ်ားတြင္ သဘာဝ 

ပါတ္ဝန္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရးကုိ အဓိကေဆာင္ရြက္ေနသည့္ MERN အဖြဲ႔လည္း ပါဝင္ပါသည္။ 

ရပ္ရြာအျချပဳေရလုပ္ငန္းစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈစနစ္တြင္လုိအပ္ေသာစဥ္းမ်ဥ္းစည္းကမ္းမ်ားကုိလူထုၾကားတြင္ပုိမုိ

နားလည္သေဘာေပါက္ရန္လုိအပ္ပါသည္။ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ပါတ္သက္ၿပီးမွန္ကန္သည့္သတင္းအခ်က္အလ

က္မ်ားကုိပုိမုိျဖန္႔ျဖဴးႏုိင္ရန္လုိအပ္ပါသည္။ အေရးႀကီးသည့္ တစ္ခ်တ္မ်ာ ေရခ်ဳိငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒရိွေနရုံႏွင့္ 

မလုံေလာက္ပ ဲတိက်ေသာေရငန္၊ေရခ်ိဳဇံုမ်ားကုိ ေသေသခ်ာခ်ာေျမပုံမ်ားျဖင့္စနစ္တက်ေရးဆြဲရန္ 

လုိအပ္ပါသည္။ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ပါတ္သက္၍သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ားကုိ ထိန္းသိမ္းေရးသည္ အေရးပါသည့္ 

အတြက္ငါးလုပ္ငန္းဌာနအေနျဖင့္ သစ္ေတာဌာနႏွင့္ပါ ပူေပါင္းလုပ္ေဆာင္ရန္ လုိအပ္သည္။ 

ငါးလုပ္ငန္းႏွင့္ ပတ္သက္ၿပီးျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈေတြျပဳလုပ္ရာတြင္ အေရးႀကီးဆုံးအခ်က္မွာ အခြန္ဘ႑ာ 

ေငြမ်ားကုိေသေသခ်ာခ်ာေကာက္ခံႏုိင္ရန္ စနစ္က်သည့္ယႏၱရားတစ္ခုကုိ အေကာင္အထည္ 

ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ရန္ျဖစ္ပါသည္။ ေနာက္တစ္ခ်က္မွာေက်းလက္ေနျပည္သူမ်ားဝင္ေငြတုိးလာေစရန္အစားထုိး 

အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းမ်ားဖန္တီးေပးရန္ျဖစ္သည္။ ေနာက္တစ္ခ်က္မွာ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ဆက္ႏြယ္ 

သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကုိ မွန္ကန္တိက်ေစရန္အတြက္ သတင္းသမားမ်ားကုိ သက္ဆိုင္သည့္ 

သင္တန္းမ်ား ေပးအပ္ရန္ျဖစ္သည္။ လာမည့္ ၂၀၁၅ တြင္ ယခုဖြဲ႔စည္းထားသည့္ အလုပ္အဖြဲ႔ ၆ဖြ႔ဲအျပင္ 

အျခားေသာအလုပ္အဖြ႔ ဲမ်ားကုိပါ တိုးခ ဲ်႕ဖြဲ႔စည္း၍အေကာင္အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္မည္ ျဖစ္ပါေၾကာင္း 

တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 
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ဝုိင္းဝန္းေဆြးေႏြးျခင္း 

(1) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ဝုိင္းဝန္းေဆြးေႏြးျခင္း 

(2) 

 

ပထမတစ္ခ်က္ကေတာ့ ငါး၏ အဓိပါယ္သတ္ိ္မွတ္ခ်က္ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ေရထဲမွာေပါက္ေနတဲ့ 

အပင္ေတြကုိ ျဖဳတ္ထားတာကုိ ေတြ႔ရပါတယ္။ ယခင္တုန္းက အပင္ေတြကုိ ထည့္ထားျခင္းမွာ 

အျခားႏုိင္ငံမ်ားမွာလည္းပါဝင္ပါတယ္။ ေရထဲမွာရိွေနေသာ ေဂဟစနစ္မွာ ပါဝင္တဲ့အတြက္ ျပန္လည္ 

ထည့္သြင္းစဥ္းစားေပးရန္ လ္ုိအပ္သည္။  Close season and Open season ေတြကုိ ပြင့္လင္းျမင့္သာမႈ 

ရိွေအာင္ျပဳလုပ္ပါသည္္။ ၄င္းတုိ႔အားလုံးကုိ survey ေကာက္ယူရန္ မျဖစ္ႏုိင္ေသာေၾကာင့္ 

workshopလုပ္ၿပီးမွ သတ္မွတ္ထားျခင္းျဖစ္ပါသည္။ ကမ္းနီးမ်ားတြင္ ပုိက္ဆြဲျခင္းသည္ေဒသခံဌာနမ်ားမွ 

တင္ျပလာမွသာလွ်င္သိႏိုင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ သႏၱာေက်ာက္တန္းမ်ားႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ရိွေနေသာ/ 

ပ်က္စီးသြားေသာ ေက်ာက္တန္းမ်ားအေၾကာင္းကုိ ေျပာၾကားသြားပါသည္။ 

ငါးဆိုသည္မွာ ဘဝအစိတ္အပုိင္းတြင္ေသာ္လည္းေကာင္း ယင္းတုိ႔၏ ဥမ်ား အပင္မ်ားပါဝင္ပါသည္။ 

နည္းဥပေဒမွာဆုိရင္ ၿမိဳ႕နယ္အဆင့္၊ ရပ္ရြာအဆင့္ေတြပါ ပါဝင္လာမွာျဖစ္ပါသည္။ ဒရြက္ဆြဲပိုက္ေတြကုိ 

ေလာေလာဆည္အေနနဲ႔ action ယူရန္အခက္အခဲ့ရွိေနဆဲျဖစ္သည္။  

ငါးမဖမ္းရရာသီသတ္မွတ္ခ်ိန္တြင္ ငါးအမ်ိဳးအစားႏွင့္ ငါးဖမ္းကရိယာမ်ားကုိ ေသခ်ာစြာ စီစစ္စဥ္းစားၿပီး 

သတ္မွတ္ေစခ်င္ပါသည္။ ေရခ်ိဳႏွင့္ ေရငန္ဆုိၿပီး ႏွစ္ခုသာသတ္မွတ္ထားပါသည္။ သတ္မွတ္ထားရျခင္း 

အေၾကာင္းမွာ ေရခ်ိဳေရငန္စပ္ဆုိသည္မွာ ထူးျခားမႈမရိွေသာေၾကာင့္ inland fishery ထဲတြင္သာ 

ထည့္ထားၿပီး ႏွစ္ပိုင္းသာ ပုိင္းထားျခင္းျဖစ္ပါသည္။  

ငါးမ်ားႀကီးထြားေပါက္ဖြားေနရာမ်ားအေပၚ မည္ကဲ့သုိ႔စီမံအုပ္ခ်ဳပ္မည္ဆုိသည္ကုိ ေဆြးေႏြးလိုပါသည္။ 

၄င္းေမးခြန္းမ်ားသည္ technical ဆန္ေသာေၾကာင့္ ေနာက္တြင္ workshop မ်ားထက္လုပ္၍ 

ေဆြးေႏြးသြားရန္လုိအပ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ငါးအရင္းအျမစ္မ်ား တျဖည္းျဖည္း က်ဆင္းလာျပီး ငါးလုပ္ငန္းလုပ္ကုိင္သူမ်ားအတြက္ အခက္အခဲျဖစ္

လာၿပီးအလုပ္လက္မဲမ်ားျဖစ္လာသည္။ အက်ိဳးဆက္အေနျဖင့္ ျပည္တြင္းေရြ႔ေျပာင္းသြားလာမႈမ်ား 

ျဖစ္ေပၚလာသည္။ ငါးေဈးေတြတက္ၿပီးစားသုံးသူမ်ားအတြက္ အခက္အခဲရွိလာသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ 

ထုိသို႔မျဖစ္ရန္ ဥပေဒမ်ား ျပန္ဌာန္းေပးရမည္ျဖစ္ပါသည္။ အဖြဲ႔အားလုံးႏွင့္ ေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

လုိအပ္သည္။ community fishery သြားေသာစနစ္သည္ေကာင္းမြန္ေသာ္လည္း မည္ကဲ့သုိ႔ 

အေကာင္အထည္ေဖာ္မည္က အေရးႀကီးသည္။ အင္းမ်ားတင္ဒါမ်ား ေပ်ာက္သြားၿပီျဖစ္ေသာ္လည္း 

Internal conflict မ်ားကုိ ဘယ္လုိေျဖရွင္းမလဆုိဲသည္က ပုိအေရးႀကီးလာပါသည္္။ VDC(Village 

Development Committee) ေတြျပဳလုပ္ၿပီး လုပ္ကုိင္ျခင္းမွာေကာင္းမြန္ၿပီး DRD (Department For 

Rural Development) ကလည္းျပဳလုပ္ရန္ အစီအစဥ္ရိွသည္။ ရခိုင္ႏွင့္ ဧရာဝတီတြင္ 

ျပဳလုပ္ထားျခင္းမွစတင္၍ ေနာက္ပိုင္းမွာ တစ္ႏုိင္ငံလံုးျပဳလုပ္ သြားရန္လုိအပ္သည္။ အျခားေသာ 

ႏုိငငံ္မ်ားႏွင့္လည္း ခ်ိတ္ဆက္ေဆာင္ရြက္သြားမွာျဖစ္ပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ္တို႔အေနႏွင့္သူတုိ႔န႔ဲေပါင္းၿပီး 

ရခုိင္ျပည္နယ္

ေရလုပ္ငန္းမိတ္ဖက္အဖြဲ႔

စံျပစီမံကိန္းေနရာ သတ္မွတ္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးအဖြဲ႔

ရပ္ရြာအေျချပဳ စုေပါင္းစီမံ ခန္႔ခြဲေရးစနစ္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးအဖြဲ႔

သဘာဝပါတ္ဝန္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရးအဖြဲ႔

သတင္းအခ်က္အလက္ ျဖန္႔ျဖဴးေရးႏွင့္ ဆက္သြယ္ေရးအဖြဲ႔

ဥပေဒစုိးမိုးေရးအဖြဲ႔

ေျမပုံေရးဆြဲေရးအဖြဲ႔
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ျပည္တြင္းတြင္ရိွေသာအရင္းအျမစ္ေတြကုိမည္သုိ႔ထိန္းသိမ္းသြားမည္ဆုိသည္ကုိေဆာင္ရြက္ရန္

ျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေအာင္ေက်ာ္သိန္း 

- Pyoe Pin 

ဆက္သြားမည့္လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ ေျပာျပမွာျဖစ္ပါသည္။ အေတြ႔အႀကံဳမ်ားကုိ အေျခခံၿပီး ေျပာသြားမွာ 

ျဖစ္ပါသည္။ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဆုိတာဘာလဲ။ သည္အရာကုိ ပံုစံမ်ိဳးစုံနဲ႔ လုပ္ေဆာင္ၾကပါတယ္။ 

စဥ္းစားၾကပါတယ္။ အသက္ကုိေမြးဖုိ႔အတြက္ဝမ္းေက်ာင္းလုပ္ငန္းလုပ္ရတာဟာ အရမ္းကုိခက္ပါတယ္။ 

ထုိ႔ထက္သူမ်ားဝမ္း အတြက္လုပ္ရတာဟာပုိမုိခက္ခဲပါတယ္။ အေရးႀကီးတ့ဲတစ္ခ်က္က ေရရွည္ 

တည့္တံ့ေအာင္ ျပဳလုပ္ဖုိ႔ျဖစ္ပါသည္။ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဖူလုံမည္ဆွုိလွ်င္ well being 

(သဘာ၀က်က်ေနထုိင္ျခင္း) ကုိစဥ္းစားဖုိ႔လုိအပ္ပါသည္။ ယခုလက္ရိွလူေတြက အကုန္အသုံးျပဳလုိက္ရင္ 

ေနာက္မ်ိဳးဆက္အတြက္ အရမ္းကုိ ခက္ခဲသြားပါၿပီ။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ေရရွည္ တည္တ့ံဖို႔ 

ျပဳလုပ္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းကုိ စဥ္းစားတဲ့အခါမွာ အရင္းအျမစ္ ငါးခုကုိ 

စဥ္းစားပါတယ္။ သဘာဝအရင္းအျမစ္၊ လူအရင္းအျမစ္၊ ေငြေၾကးအရင္းအျမစ္၊ ရုပ္ပုိင္းဆုိင္ရာ 

အရင္းအျမစ္ႏွင့္ လူမႈေရး အရင္းအျမစ္တုိ႔ ျဖစ္ပါသည္။ 

အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္မႈမရိွပါကေငြေၾကးမ်ားကလည္းေရရွည္တည္တ့ံမွာမဟုတ္ပါဘူး။ေဈး

ကြက္ေတြရိွမယ္။ လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရးေတြကုိ လည္းျပဳလုပ္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ တစ္ဦးတစ္ေယာက္ 

တည္းျပဳလုပ္လုိ႔မရပါဘူး။ လူထုမွ အရင္းအျမစ္မ်ားကုိ ကုိယ္တုိင္စီမံခန္႔ခြဲၿပီး ေရရွည္တည္တ့ံေအာင္ 

ျပဳလုပ္ဖို႔လုိအပ္ ပါသည္။ ဥပေဒအရ တာဝန္ယူမႈေတြကိုလည္းေပးမယ္ အက်ိဳးခံစားခြင့္ကုိလည္း 

ေပးမယ္ဆုိရင္ေတာ့ ေရရွည္တည္တံ့မွာျဖစ္ပါသည္။ စြမ္းရည္ျပည့္ဝေသာ လုပ္သားေကာင္းမ်ား 

ေမြးထုတ္ႏိုင္မွသာလွ်င္ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းေတြဟာ ခုိင္မာမႈရိွမွာျဖစ္ပါသည္။  

ယခင္အခ်ိန္ကျပဳလုပ္ခ့ဲေသာ လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားကုိ ေျပာင္းလဲလုပ္ေဆာင္ဖို႔လုိအပ္ပါတယ္။ 

ဘယ္လုိပံုစံနဲ႔ စီမံခန္႔ခြဲၾကမလဲ။အစုအဖြဲ႔ပိုင္လုပ္မွာလား၊ ဘယ္လုိလူမ်ိဳးေတြအတြက္ အက်ိဳးရွိဖို႔လုပ္မွာလ။ဲ 

ေက်းရြာဖြံ႔ၿဖိဳးေရးလုပ္ရင္တစ္ဦးတစ္ေယာက္အတြက္လည္း အက်ိဳးအျမတ္ရိွရမယ္၊ အမ်ားအတြက္လည္း 

အက်ိဳးအျမတ္ရိွရမည္ျဖစ္သည္။ အေျခခံခိုင္မာေသာ legal framework ေတြကုိ ျပဳလုပ္ရမည္ 

ျဖစ္ပါသည္။ ႏိုင္ငံေရးအရ စိတ္ပါဝင္စားမႈလည္း ရိွရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ေရကုိတစ္ဖြဲ႔က အုပ္ခ်ဳပ္တယ္၊ 

ေျမကုိ တစ္ဖြဲ႔က အုပ္ခ်ဳပ္တယ္။ သစ္ေတာကုိ တစ္ဖြဲ႔က အုပ္ခ်ဳပ္တ့ဲ အတြက္ အားလုံးဟာ စုေပါင္းညီွႏႈိင္းၿပီး 

ျပဳလုပ္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ အားလုံးစုေပါင္းမွသာလွ်င္ ေရရွည္တည္တံ့ေသာဖြံ႔ၿဖိဳးေရးကုိသြားမည္ 

ျဖစ္ပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 
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ဦးေဘာ္ဘီ - 

အမႈေဆာင္ 

အရာရိွခ်ဳပ္ - N

အသ

NAG 

သဘ

သဘ

ရိွတဲ့

ကုိတ

ျဖစ္

ဘယ

အတ

ဝမ္း

ဝန္ႀ

ေက

မဟု

ကုိ 

ေက

သူတ

အဖြဲ

စနစ္

ျပည္

သူတ

အရ

သုိ႔မွ

ျပဳလ

အပုိ

ရခိုင္

(IE

ေရး

ျဖစ္

သက္ေမြးဝမ္းေက

ဘာဝသယံဇာတ

ဘာဝမ်ိဳးစုံမ်ိဳးကြဲ

တဲလ့ူေတြျဖစ္ပါသ

တစ္ဆင့္ျမင့္ၿပီးစ

သြားပါသည္။ 

ယ္သူန႔ဲ ေတြ႔ရမ

တြက္ တစ္ႏွစ္ပါ

းေက်ာင္း လုပ္င

ႀကီးေတြအတုိင္

ကာင္းေအာင္လု

ဟုတ္ပါဘူး။ လုိအ

မည္သုိ႔ေျဖရွင္

က်းရြာတုိင္းကို ေ

တို႔၏ လုိအပ္ခ်

ဖြဲ႔ေတြမ်ားစြာေပ

စ္ဟာ ထိခိုက္လ

ည္နယ္အစုိးရအ

တို႔အတြက္ ဘ

ရင္းအျမစ္မ်ား က

မွ သာ ေရရွည္

လုပ္ဖို႔လုိအပ္မွာ

ပုိင္းလိုက္ေျဖရွင္

င္တြင္ျပဳလုပ္ျခ

C materials)မ

းဆြဲထားျခင္းျဖ

ပါေၾကာင္း တင

က်ာင္း ထိန္းေက

တမ်ားရိွပါသည္

ကြဲေတြဟာ ဆက

သည္။ ထုိသူမ်ာ

စဥ္းစားရင္ ဌာန

ေက်းလက္မွာရ

မည္ ဆုိတာေတ

ပါတ္လုံးမွာ ဝင္

ငန္းတစ္ခုထက္

င္းသာ ရွိေနျခင္

လပ္ႏုိင္တဲ့ လုပ္င

အပ္ခ်က္မ်ားစြာ

းမည္ကုိ ပူးေပါ

ေရာက္ေအာင္သ

်က္မ်ားကုိ ေတ

ပၚေပါက္လာဖုိ႔လ

လာမွာျဖစ္ပါတ

အတြက္ အင္မတ

ယ္ေလာက္ ျပ

ကို ထိန္းသိမ္းရ

အတြက္ အဆ

ာ ျဖစ္ပါသည္။

င္းေနမည္ျဖစပ္ါ

ျခင္းသည္ ေရခ်ိ

မ်ားၿဖင္႔ျဖန္႔ေ၀၍

ျ စ္ပါသည္။ ေရ

င္ျပေဆြးေႏြးခဲ့

လူမႈေရး အရင္

လူအရင္းအျမ

က်ာင္းသည့္ ပုုံ

ည္။ေရေျမေတာေ

က္စပ္ၿပီးျဖစ္ေပၚ

်ားကလည္းသယ

နဆုိင္ရာေတြ၊

ရိွတဲ့လူေတြအ

တြျဖစ္ပါသည္။

ငေငြက စဥ္ဆက

က ္မကကုိျပဳလု

င္းျဖစ္ပါသည္။

ငန္းေတြရွိပါသည

စာရိွေနပါသည။္

ပါင္းၿပီး ျပဳလုပ္ရ

သြားႏိုင္ဖုိ႔ လြယ

တာင္းဆုိလာမယ

လိုအပ္ပါသည္

တယ္။ ငါးလုပ္ငန္

တန္ အေရးႀကီ

န္လည္ရင္းႏွီးျမ

ရန္အတြက္ ျပန

ဆင္ေျပမည္ျဖစ္ပ

ထုိသို႔မျပဳလုပ္

ပါသည္။ ျပည္န

်ဳငါးလုပ္ငန္း ဥပ

၍ က်ယ္ျပန္႔ေသ

ရလုပ္သားမ်ားက

ပါသည္။ 

သဘာဝ

င္းအျမစ္

စ္ Inst

ဥပေဒ

ႏွင့္ က်

ပစံ 

ေတာင္ေတြဟာ

ပၚေနပါသည္။ အ

ယံဇာတေတြေပ

ဝန္ႀကီးဌာနေတ

အတြက္ အလြန္က

ရာသီအလိက္ု

က္မျပတ္ မရိွပါ

လုပ္ရပါတယ္။တိ

ဌာနေတြႏွင့္ ဝ

ည္။ ေဒသခံမ်ာ

။ ဝန္ႀကီးဌာန သ

ရမည္ျဖစ္ပါသည

ယ္ကူမည္မဟုတ

ယ္။ သူတုိ႔တာဝ

ည္။ ကမာၻေပၚမွာ

န္းမွ ရလာေသ

းပါတယ္။ ေရခ ိ

ျမဳတ္ႏွံမႈရွိၿပီလဲ

န္လည္အသံုးျပ

ပါသည္။ ဌာနဆ

ပပါက ျပႆနာ

နယ္ တစ္ခုႏွင့္တ

ပေဒၾကမ္းကိလု

သာသေဘာထ

ကုိ ျပန္လည္ေဝ

ဝအရင္းအျမစ္

ရုပ္ပုိ

titutios

ဒ၊မႈဝါဒမ်ား

က်င့္ထုံးမ်ား 

ာတစ္ဆက္တ

အလွ်ားလိုက္က

ပၚမွာမီွခုိေနထုိင

တြဆီေရာက္ေသ

ကို ခက္ခဲသြား

က္ေတြျဖစ္ပါသည

ါဘူး ထို႔ေၾကာင့္

တုိင္းန႔ဲျပည္နယ္

ဝန္ထမ္းမ်ားမရိွ

ားသည္ တစ္ခု

သုံးေလးခုမွ ေဒ

ည္။ ဌာနဆုိငရ္ာ

တ္ပါ။ ေဒသခံမ

ဝန္ေတြကို တာ

ာ ၾကာလာသည

သာ အခြန္အခမ်

ခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းမွ

ဆိုတာကလည

ျပဳ ရမည္ျဖစ္ပါသ

ဆိုင္ရာ မ်ားက

ာမ်ားကုိ အပုိင္း

တစ္ခု ေပါင္းစပ္

လူထုမွသေဘာ

ထားေကာက္ခံက

ဝမွ်ၿ႔ပီးမွ ဥပေဒ

ေငြေၾကးအရင္း

င္းဆုိင္ရာ အရင္

ည္းမွာရိွပါသည္

ကေတာ့ ေက်းလ

င္ၾကပါသည္။ ေ

သာအခါ ေဒါင္

းပါတယ္ ဘယ္

ည္။ ရာသီအလို

င့္ သူတို႔ဟာ အ

ေတြမွာ ရွိတဲ့ဝ

ရိပါဘူး။ သည္ထ

တည္းသာ လို

ဒသခံမ်ား၏ လ

ရာမ်ား အေနနဲ႔လ

မ်ားမွလည္း ေပ

ာဝန္ယူမယ္။ အဲ

ည္ႏွင့္အမွ် ဗဟို

မ်ားကုိ တိုင္းေဒ

 ရရိွလာေသာ 

ည္း အေ၇းႀကီးပ

သည္ 

လည္း ပိုမုိေပါင

းလုိက္ျမင္ၿပီး 

ပ္ၿပီး ျပဳလုပ္ရမ

ာေပါက္နားလည

ကာ ဥပေဒသစ္

ဒကို ထုတ္လုပ္

းအျမစ္

င္းအျမစ္

ည္။ 

လက္ေဒသမွာ

ေက်းလက္ေဒသ

လိုက္ေတြ 

ယကိစၥဆိုရင္ 

လိုက္ျဖစ္တဲ့ 

အသက္ေမြး 

န္ႀကီးေတြဟာ

ထက္ပိုၿပီး 

အပ္ခ်က္ရွိတာ

လိုအပ္ခ်က္မ်ား

လည္း 

ပါင္းစည္းၿပီး 

အသဲည္လို 

ဟိုဦးစီးခ်ဳပ္ကိုင္မႈ

ဒသႀကီး 

ေငြေတြကို 

ပါတယ္။ 

င္းစည္းၿပီး 

မည္ျဖစ္ပါသည္

ည္လြယ္ေသာ

စကုိ္ 

ထားျခင္း 

ာ 

သ 

 

ာ 

း 

မႈ 

ည။္ 
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အႏွစ္ခ်ဳပ္ျခင္း 

 

လက္ရိွသြားေနေသာ အစုိးရကလည္း လူထုဗဟုိျပဳၿပီးသြားေနပါသည္။ သူတုိ႔လုပ္ႏုိင္တယ္ သူတုိ႔လုပ္လုိ႔ 

ရတယ္ဆုိတာကုိ တစ္ဦးႏွင့္တစ္ဦး ယံုၾကည္မႈ ရိွဖုိ႔လုိအပ္ပါတယ္။ တျဖည္းျဖည္းနဲ႔ ရုံးေတြအားလုံးဟာ 

state/regional government ေအာက္ကုိ ေရာက္သြားမွာျဖစ္ပါသည္။ ကိုယ္တုိင္ဥပေဒေတြကုိ 

ျပဳလုပ္ႏိုင္မွာျဖစ္ပါသည္။ internal coorperation အားနည္းေနျခင္းျဖစ္ပါသည္။ ထုိသုိ႔ျပဳလုပ္ျခင္းသည္ 

task group ေလးမ်ားျပဳလုပ္ျခင္းျဖင့္ အေထာက္အကူ ျပဳႏိုင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ အေတြ႔အႀကံဳေလးမ်ားကုိ 

ပုံမွန္မွ်ေဝေနရမည္ျဖစ္ပါသည္။ လူထုကုိလည္း ဌာနက ယုံၾကည္မႈရွိရမည္။ ဌာနကုိလည္း လူထုက 

ယုံၾကည္မႈျဖစ္ရမည္ျဖစ္သည္။ စြမ္းေဆာင္ရည္မ်ားကလည္း အကန္႔အသတ္ျဖစ္လာတယ္။ အလုပ္မ်ားကုိ 

ျပန္လည္ေျဖရွင္းတဲ့အခါမွာ ငါးလုပ္ငန္းကုိ ပဲေဆြးေႏြးေနပါသည္။ ေဈးကြက္အေၾကာင္းအရာမ်ား 

ေဆြးေႏြးျခင္းမရိွေသးပါဘူး။ ေဈးကြက္ကုိလည္း ေကာင္းမြန္စြာျပဳလုပ္ရန္လုိအပ္ပါသည္။ အျမဲတန္း 

ေတြးဆုံးေဆြးေႏြးမႈေတြ ျပဳလုပ္ေနရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ျပည္နယ္အလုိက္ တစ္ခုျခင္းစီ ေဆြးေႏြးမႈေတြ 

လုပ္မယ္ ၿပီးရင္တိုင္းေဒသႀကီးေလးခုစလုံးေပါင္းၿပီး ျပန္လည္ျပဳလုပ္မည္ဆုိရင္ ပုိမိုေကာင္းမြန္မည္ 

ျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

Mr. Walt 

ေရလုပ္ငန္းစုေပါင္းစီ

မံခန္႔ခြဲျခင္းဆုိင္ရာ 

ဌာန၊ ကေမာၻဒီးယား 

ပညာေရးနိမ့္က်မႈ ဆုိတဲ့ ျပႆနာကုိ ကုသေျဖရွင္းဖုိ႔အတြက္ ဘာေတြလုိအပ္သလဲ ဆိုသည္ကုိ 

ေလ့လာရမည္ျဖစ္ပါသည္။မိသားစုတစ္စုဟာဆင္းရဲမယ္ဆုိရင္သူတုိ႔ရ့ဲကေလးေတြကုိေက်ာင္းထားႏုိင္မွာ 

မဟုတ္ပါဘူးထုိ႔ေၾကာင့္သူတုိ႔၏ စီးပြားေရးကုိ ျမင့္တင္ေပးဖုိ႔လုိအပ္ပါသည္။ သူတုိ႔၏ စီးပြားေရး 

လုပ္ငန္းမ်ား နိမ့္က်ေနရင္လည္းအစုိးရအတြက္ ေကာင္းမြန္မွာမဟုတ္ ေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေအာင္ထြန္းခုိင္ - 

ဒု-ညႊန္ခ်ဳပ္ - 

ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

ေရႊ႕ေျပာင္းပညာေရးစနစ္ကုိလည္း ကၽြန္ေတာ္တုိ႔ စဥ္းစားေနပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

MERN MERN သစ္ေတာႀကိဳးဝုိင္းလုိ႔သက္မွတ္လုိက္တယ္ ငါးလုပ္ငန္း၏ ဥပေဒကုိ ေတာ့ေသခ်ာစြာမဖတ္ဖုုူူးပါဘူး

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ သစ္ေတာထိတ္တုိက္ေတြ႔တဲ့အခါမွာ ျပႆနာေတြ ျဖစ္လာၾကပါတယ္။ တစ္ကယ္လို႔ 

သစ္ေတာႏွင့္ ေရလုုပ္ငန္း ထိပ္တိုက္ေတြ႔ပါက မည္သို႔ျပဳလုပ္မည္နည္းဆုိသည္ကုိ သိခ်င္ပါသည္။ 

တစ္ကယ္၍ ျပႆနာမ်ားျဖစ္ပါက အေျခခံလူထုအေပၚတြင္သာ ဆုိးက်ိဳးသက္ေရာက္မည္ျဖစ္ပါေၾကာင္း 

တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေအာင္ထြန္းခုိင္ - 

ဒု-ညႊန္ခ်ဳပ္ - 

ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

အခုဆုိရင္လည္း ဥပေဒထဲမွာလည္း အဲလိုထိပ္တိုက္ေတြ႔တဲ့ျပႆနာေတြအမ်ား ႀကီးရွိပါတယ္။ ဒါေတြကုိ 

ပါလီမန္မ်ားမွ ေျဖရွင္းမည္ျဖစ္ပါသည္။ ယခုေဒသအစုိးရကုိ ေပးလုိက္ပါၿပီ ထုိသူမ်ားက ပိုမုိသိေသာ 

ေၾကာင့္ျဖစ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

အျပန္အလွန္ 

ေဆြးေႏြးခ်က္မ်ား 

ဥပေဒမ်ားသည္ တစ္ခုႏွင့္တစ္ခု ခ်ိတ္ဆက္မႈရိွေနပါသည္။ ထို႕ေၾကာင့္အားလုံးေပါင္းၿပီး ေဆာင္ရြက္ရမည္

ျဖစ္ပါသည္။ ဥပေဒေတြကလည္း အုိေဟာင္းေနပါၿပီ ယခုဥပေဒ အသစ္ေတြလည္း ျပန္လည္ျပဳလုပ္ 

ေနပါၿပီ။ သည္ဥပေဒမ်ားကုိ အေကာင္းဆုံးျပဳလုပ္မွသာလွ်င္ ေရရွည္မွာ ေကာင္းမြန္ေသာ ဥပေဒ 
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ျဖစ္လာမည္ျဖစ္ပါသည္။ သက္ဆုိင္ရာ ျပည္နယ္ေတြကေနၿပီး ကုိယ့္ဥပေဒကုိ ကုိယ္ေရးမွသာလွ်င္

ပုိမိုေကာင္းမြန္မည္ ျဖစ္ပါသည္။ ဥပေဒ ဆုိတာ အမ်ဳိးသားအဆင့္ဥပေဒရိွပါသည္။ ထုိဥပေဒကုိ 

အသက္ဝင္ရန္အတြက္ လုပ္ေဆာင္တဲ့ ဝန္ထမ္းအရမ္းကုိ အားနည္းပါသည္။ သူတုိ႔ကုိယ္တုိင္ပါဝင္မွ 

သာလွ်င္ဥပေဒဟာအသက္ဝင္လာခ့ဲပါသည္။ ယခုမနက္ Mr. Rick တင္ျပသြားတဲ့ အခ်က္ ၉ ခ်က္ဟာ 

အရမ္းကုိ နည္းပါေသးတယ္။ သည္ထက္ပိုၿပီးလုိအပ္ပါေသးတယ္။ ငါးလုပ္ငန္းရ့ဲလုိအပ္ခ်က္ေတြ 

ေငြေၾကးသုံးစြဲမႈေတြကုိေသခ်ာစြာလုပ္ေဆာင္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ ငါးေတြကေျပာင္းေရြ႕တတ္တယ္ လူေတြက 

ေျပာင္းေရြ႕တတ္တယ္ အဲဒါကုိလည္းထည့္သြင္းစဥ္းစားရမည္ျဖစ္ပါသည္။ တရားမဝင္ေသာ 

ငါးဖမ္းကရိယာမ်ားကုိအသုံးျပဳျခင္းအားျဖင့္ ေရရွည္တြင္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားကုိ ထိခုိက္လာမည္ 

ျဖစ္ပါသည္။ မူဝါဒႏွင့္ အကာင္အထည္ေဖာ္ျခင္းဆုိၿပီး ႏွစ္ခုရွိပါသည္။ ေက်းလက္ေဒသမွာ 

စက္ရုံေဆာက္ဖို႔အတြက္ အစုိးရက မူဝါဒခ်မွတ္လုိက္မယ္ဆုိရင္ေဒသမွာရိွတ့ဲလူေတြအလုပ္အကုိင္ရၿပီး 

ဝင္ေငြတုိးတက္လာမည္ ျဖစ္ပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

၀န္ႀကီး ဦးဆန္းေမာင္ 

- ဧရာ၀တီ 

တုိင္းေဒသႀကီး 

လယ္ယာ 

စုိက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ 

ေမြးျမဴေရး 

၀န္ႀကီးဌာန 

Co-management ဆိုတာကုိ ကၽြန္ေတာ္တုိ႔လ ဲခုမွေတြ႔ရပါတယ္၊ ပူးေပါင္းပါ၀င္သူေတြက 

ဒါကုိသိနားလည္မႈ အားနည္းပါတယ္၊ အရင္တုန္းက ဒါကုိ အစုိးရအလုပ္ကုိ စြက္ဖက္တာလုိ႔ ထင္ခဲ့တာပါ၊ 

ကေမာၻဒီးယားကုိ သြားေလ့လာၿပီးကာမွဒါလုပ္မယ္ဆုိရင္ပုိအဆင္ေျပႏုိင္တာကုိသိလုိ႔ NAG ကုိဖိတ္ေခၚၿပီး 

လုပ္ေဆာင္ဖုိ႔ေဆြးေႏြးပါတယ္၊ ရခုိင္ကုိသြားၿပီး ေလ့လာေပါင္းစပ္တဲ့အခါမွာ ေကာင္းျမတ္တာေတြကုိ 

ေတြ႔လာပါတယ္၊ တစ္ေနရာတည္း ထုိင္ၿပီးလုပ္ေနမဲ့အစား ေပါင္းစပ္လုပ္ကုိင္ႏုိင္ရန္ အဆင္ေျပပါတယ္၊ 

တခ်ဳိ႕ ဥပေဒက ေနျပည္ေတာ္၊ ဧရာ၀တီ၊ ရခုိင္ တစ္ခုနဲ႔ တစ္ခု မတူပါဘူး၊ ဧရာ၀တီမွာ ၁၉၉၁ 

မတုိင္ခင္က ဦးပုိင္ ပိုုင္ေသာ နယ္ေျမကုိ လယ္သမားကုိ ေပးထားပါ တယ္၊ ဆုိရွယ္လစ္လမ္းစဥ္တုန္းက 

စပါးက ေရႊ၊ ငါးက ေငြဆုိၿပီး လယ္ထမဲွာ ငါးကုိေမြးပါတယ္၊ အဲဒီသေဘာတရားန႔ဲ ႀကဳိတင္ၿပီး 

ေရးဆြဲထားတာပါ၊ လယ္သမားက ပိုက္စိမ္းေတြနဲ႔ ေထာင္ထားတဲ့အတြက္ ျပႆနာေတြ ျဖစ္ပါတယ္၊ 

ခုေတာ့ ေျပလည္သြားပါၿပီ၊ ေပါင္းစပ္လုပ္ေဆာင္သင့္ပါတယ္၊ စလုံးေရးစေနပါၿပီ၊ ေကာင္းမြန္စြာ 

အဆုံးသတ္ႏိုင္ဖို႔အတြက္ အလယ္လမ္းစဥ္ကုိ ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္ဖုိ႔ လုိအပ္ပါေၾကာင္း တင္ျပေဆြးေႏြး 

ခဲ့ပါသည္။ 

 

ေဒါက္တာယဥ္ယဥ္မုိး 

ဒု - ညႊန္ၾကားေရးမွဴး 

- ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

-  

ငါးလုပ္ငန္းအတတ္ပညာရပ္ေတြဟာတစ္ဦးခ်င္းအေနနဲ႔လည္းအလုပ္ျဖစ္ေစၿပီးေတာ့ႏုိင္ငံေတာ္ဆင္းရဲႏြမ္း

ပါးမႈေလ်ာ့ခ်ေရးလမ္းစဥ္အတြက္လည္း ဗ်ဴဟာေျမာက္အစီအစဥ္ျဖစ္ပါတယ္၊ ရခုိင္ေဒသမွာရွိတဲ့ 

ငါးသယံဇာတမ်ားနဲ႔ပတ္၀န္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရးေတြကုိနားလည္ၿပီးထိန္းသိမ္းႏုိင္ဖုိ႔နဲ႔လူမႈစီးပြားေရးကုိ 

အေထာက္ကူ ျပဳႏုိင္ဖို႔ဆုိၿပီးေတာ့ ေဒသမွာရိွတဲ့ ျပည္သူေတြကုိတပုိင္တႏုိင္ငါးေမြးျမဴေရးဆုိင္ရာ 

သင္တန္းမ်ား ပံ့ပုိးေပးျခင္း၊ ကၽြမ္းက်င္သူမ်ားအားႏုိင္ငံတ၀န္းလုိက္လံသင္တန္းပုိ႔ခ်ျခင္းအစီအစဥ္မ်ား 

ျပဳလုပ္ရန္အတြက္၂၀၁၄-၂၀၁၅ဘ႑ာေရးႏွစ္အတြင္း၅ႏွစ္စာလုပ္ငန္းအစီအစဥ္ေရးဆြဲထားပါတယ္၊ 

စီမံကိန္းကုိမျဖစ္မေနတင္ျပရမွာ ျဖစ္တဲ့အတြက္သင္တန္းအစီအစဥ္ကုိသက္ဆုိင္ရာဌာနကိုတင္ျပထားၿပီး 

ျဖစ္ပါတယ္၊စီမံကိန္းကုိျပည္ေထာင္စုအစုိးရရဲ့ရံပုံေငြနဲ႔လုပ္မွာျဖစ္ၿပီးအခက္အခဲေလးေတြရွိတဲ့အတြက္ယခု

အခ်ိန္မွာဆြဲထားတဲ့အစီအစဥ္ကုိရခုိင္မွာအစုိးရန႔ဲ NGO ေတြကကူညီေပးေစခ်င္သလုိ တက္ေရာက္လာတ့ဲ 

အစုိးရဌာနဆုိင္ရာမ်ားနဲ႔အဖြဲ႔အစည္းမ်ားအေနနဲ႔စိတ္၀င္တစားပါ၀င္ကူညီၾကမယ္ဆုိရင္ရခုိင္ျပည္သူရဲ့လူမႈ

စီးပြားဘ၀သင္တန္းမ်ားကုိ ေအာင္ျမင္စြာနဲ႔ပိုမုိရလာဒ္ေကာင္းစြာ လုပ္ေဆာင္ႏိုင္မွာျဖစ္ပါေၾကာင္း 

တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 



37 

 

ေဒါက္တာယဥ္ယဥ္မုိး 

ဒု - ညႊန္ၾကားေရးမွဴး 

- ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန  

ရခုိင္ျပည္နယ္ေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းအေပၚေက်းလက္လူထုသေဘာထားေကာက္ခံျခင္းဆိုင္ရာအစီရင္ခံစာစာ

မ်က္ႏွာ (၂၂) ပါအၾကံျပဳခ်က္ (အခန္း၇၊၈) တာ၀န္ႏွင့္ လုပ္ပုိင္ခြင့္မ်ားတြင္ ဥပေဒေဟာင္းႏွင့္ 

ျပင္ဆင္သင့္သည္အခ်က္ဟူ  ေဖာ္ျပခ်က္တြင္အေဟာင္းေဖာ္ျပခ်က္ငါးလုပ္ငန္းေရရွည္တည္တ့ံေရး 

အတြက္ဟူေသာ စကားရပ္အား ျပင္ဆင္သင့္သည့္အခ်က္တြင္ငါးလုပ္ငန္းေရရွည္တည္တ့ံေရးလုပ္ငန္းဟု 

ေဖာ္ျပထားပါေၾကာင္း၊အဆုိပါကိစၥရပ္သည္လုပ္ငန္းမဟုတ္ဘဲ၀န္ႀကီးဌာန၏အႏိၱမရည္ရြယ္ခ်က္ျဖစ္ျခင္း 

ေၾကာင့္အျခားအရာမ်ားကုိ ျပင္ဆင္ရန္မတုိက္တြန္းလုိေသာ္လည္းအဆုိပါစာသား (စကားရပ္) 

အားအေဟာင္းတြင္ သုံးစြဲထားသည့္အတိုင္းထားရိွေစခ်င္ပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေအာင္ျမေက်ာ္ - 

ဥကၠဌ 

ရခုိင္ျပည္နယ္ 

လႊတ္ေတာ္ 

ဥပေဒျပဳေရးေကာ္မတီ 

ဥပေဒ ေရးဆြဲရာတြင ္ေအာက္ေျခ ေရလုပ္သားမ်ား၏ လိုအပ္ခ်က္အေပၚတြင္သာ မူတည္ေရးဆြဲထားျခင္း 

ျဖစ္ပါတယ္၊ ေရးဆြဲရာတြင္စကားလုံးမ်ားကုိအေသးစိတ္စီစစ္ၿပီးမွသာထုိက့ဲသုိ႔ ျပင္ဆင္ေရးဆြဲထားျခင္း 

ျဖစ္ပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

Tat Lan မွ 

ကုိယ္စားလွယ္ တစ္ဦး 

အလ်ားလုိက္ဆုိေသာအရာကုိ ေျပာျပခ်င္ပါသည္။ ကၽြန္မတုိ႔အေနနဲ႔ အၿပိဳင္ျပဳလုပ္မွာ မဟုတ္ပါဘူး 

ဘယ္လုိပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မလဲဆုိတာကုိ ျပဳလုပ္မွာျဖစ္ပါသည္။ စဥ္ဆက္မပ်က္ လုပ္ေဆာင္မႈမ်ား 

ျပဳလုပ္ေနပါသည္။ Oxfam ႏွင့္ေက်ာက္ျဖဴတြင္ျပဳလုပ္ေနပါသည္။ ပညာေရးမ်ားပါပါသည္၊ ငါးလုပ္ငန္းမ်ား 

လည္းပါပါသည္။ ကေလးငယ္မ်ားကုိ ကာကြယ္ေစာင့္ေလ်ာက္သည့္လုပ္ငန္းမ်ားကုိလည္း လုပ္ေဆာင္ 

ေနပါသည္။ ေရြးခ်ယ္ထားတဲ့ ေနရာမ်ားတြင္လည္း လုပ္ေဆာင္မႈေတြျပဳလုပ္မွာျဖစ္ပါသည္။ ေအာက္ေျခ 

အဆင့္မွပါဝင္ေသာ လုပ္ငန္းမ်ားအေနျဖင့္ လုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ရိွပါသည္။ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွာဆုိရင္ 

အျခားေသာ စီမံခ်က္မ်ားႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ၿပီးလုပ္ေဆာင္ေနမႈမ်ားလည္းရွိပါေၾကာင္းတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေဘာ္ဘီ - 

အမႈေဆာင္ 

အရာရိွခ်ဳပ္ - NAG 

နည္းဥပေဒမ်ားကုိ ျပဳစုေသာေနရာမ်ားတြင္ တုိင္းေဒသႀကီးျပည္နယ္မ်ားမွ ကူညီမႈရိွပါသလားဆုိသည္ကုိ

သိခ်င္ပါသည္။ 

ငါးဦးစီးဌာနမွ 

တာ၀န္ရွိသူတဦး 

မူၾကမ္းကုိ သက္မွတ္ထားသည့္ အခ်ိန္အတြင္းမွာ ထြက္ရန္အတြက္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွလည္း

ကူညီေပးရန္ ေမတၱာရပ္ ခံေၾကာင္း  တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

၀န္ႀကီး ဦးဆန္းေမာင္ 

- ဧရာ၀တီ 

တုိင္းေဒသႀကီး 

လယ္ယာ 

စုိက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ 

ေမြးျမဴေရး 

၀န္ႀကီးဌာန 

ဧရာ၀တီ တုိင္းေဒသႀကီး အေနႏွင္႔ လုပ္ထံုးလုပ္နည္းႏွင့္ ဥပေဒမ်ားကုိ ထုတ္ေဝထားၿပီး ျဖစ္ပါသည္။ 

ထပ္ထည့္ခ်င္ေသာ အခ်က္မ်ား ရိွပါကလည္း ထပ္မံ ထည့္ႏိုင္ပါသည္။နည္းဥပေဒက ထြက္သြားပါၿပီ 

၁၉၉၃ ခုႏွစ္ကတည္းကထြက္သြားပါၿပီ။ သို႔ေသာ္ Budget အခက္အခဲရွိေသာေၾကာင့္ ထုတ္ၿပီးမေဝရ 

ေသးပါဘူး။ တားျမစ္ထားေသာ ဥပေဒကုိဆန္႔က်င္ၿပီး ခြင့္ျပဳဖုိ႔ဆုိတာမျဖစ္ႏုိင္ပါဘူး။ ဌာနမ်ား 

မေပါင္းစပ္ျခင္းေၾကာင့္ ဆည္ေျမာင္းဌာနက တူးထားတဲ့ဆည္ေျမာင္းထမွဲာ တုိင္ေတာင္စုိက္လုိ႔မရပါဘူး။ 

ငါးလုပ္ငန္း၏ ဆည္ေျမာင္းထဲတြင္ ဆည္ေျမာင္းမွ ဆည္ေျမာင္းလာတူးၿပီး ငါးဦးစီးအား ဆည္ေျမာင္းမွ 

ငါးဖမ္းေနေသာေၾကာင့္တုိင္းၾကားပါသည္။ အဆုိပါ ကိစၥရပ္အား ျပန္ည္ေထာင္စု ၀န္ႀကီး ဦးျမင့္လိႈင္ထံသုိ႔ 

တင္ျပခဲ့ေသာ္လည္း ဌာနတစ္ခုတည္းကိစၥရပ္ မဟုတ္ေသာေၾကာင့္ ေျဖရွင္းရန္ခက္ခဲေၾကာင္း 

တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 
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ရခုိင္သဟာရ 

ကုိယ္စားလွယ္ 

 

ဥပေဒႏွင့္ဆုိင္ေသာအခ်က္မွာ နည္းဥပေဒမေရးဆြဲရေသးပါဘူး။ ျပည္သူေတြ နားလည္မႈအားေကာင္းၿပီး

လုိက္နာမႈအားေကာင္းေအာင္အသိပညာေပး ကြင္းဆင္းေဆာင္ရြက္ဖုိ႔ရွိပါသည္။ Feedback Mechanism 

ကုိလည္း ျပဳလုပ္ထားပါသည္။ Community Fishery ကုိ ၿမို႕နယ္ ငါးၿမို႕နယ္မွာ အေကာင္အထည္ 

ေဖာ္ဖုိ႔ရွိပါသည္။ ထုိင္းႏွင့္ ကေမာၻဒီးယားကုိလည္း သြားေရာက္ေလ့လာၿပီးျဖစ္ပါသည္။ ရခုိင္ေဒသႏွင့္ 

ကုိက္ညီေသာ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ ထည့္သြင္းၿပီး အေကာင္အထည္ေဖာ္မည္ျဖစ္ပါသည္။ ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန 

ႏွင့္ ဥပေဒျပဳေရးအဖြ႔ဲႏွင့္လည္း ခ်ိတ္ဆက္လုပ္ေနပါသည္။ ေရွ႕ႏွစ္ဆန္းမွာဆုိရင္ျပည္ေထာင့္စုအဆင့္မွ 

လူမ်ားကုိဖိတ္ေခၚၿပီးလုပ္ေဆာင္သြားဖုိ႔ရိွပါေၾကာင္း  တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးေအာင္ျမေက်ာ္ - 

ဥကၠဌ 

ရခုိင္ျပည္နယ္ 

လႊတ္ေတာ္ 

ဥပေဒျပဳေရး 

ေကာ္မတီ 

ငါးလုပ္ငန္းအတြက္ခုိင္မာေသာေဈးကြက္မရိွဘူးျဖစ္ေနပါသည္။ဘဂၤလားကလည္းေဈးကြက္ကုိဖြင့္လုိက္ပိတ္

လုိက္ျဖစ္ေနပါသည္။ထုိ႔ေၾကာင့္လုပ္ေဆာင္ေသာသူမ်ားသည္လုပ္ကုိင္ရန္အတြက္စိတ္ဝင္စားမႈမရိွဘူးျဖစ္ 

လာပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွ စဥ္းစားေပးပါရန္ေတာင္းဆုိအပ္ပါသည္။ ရင္းႏီွးျမဳပ္ႏွံ 

လုိက္ေသာ္လည္း အျမတ္မရဘူးျဖစ္ေနပါတယ္။ ထုိ႔ေၾကာင့္သူတုိ႔ဟာေဆာက္လုပ္ေရး လုပ္ငန္းမ်ားကုိ 

ေျပာင္းလဲလုပ္ကုိင္ေနၾကၿပီျဖစ္ပါသည္။ ေသခ်ာေသာ ေဈးကြက္ေပၚေပါက္ရန္လုိအပ္ပါသည္။ 

ကမ္းနီးကမ္းေဝးသည္ ရခုိင္တြင္အဓိကအေရးႀကီးဆုံးျဖစ္ပါသည္။ ကမ္းေဝးသေဘၤာေတြက 

ကမ္းနီးကုိလာၿပီး ဘာတစ္ခုမွမက်န္ေအာင္ဆြဲသြားၾကပါသည္။ ကမ္းနီးကလူေတြက ဌာနကုိ လာေရာက္ 

တုိင္ၾကားပါတယ္။ သုိ႔ေသာ္လည္း ၄င္းသေဘၤာမ်ားကုိ လုိက္ဖမ္းရန္အတြက္ မတတ္ႏိုင္ပါဘူး။ 

ဘဂၤလားဘက္က သေဘၤာေတြဟာ အျမဲတမ္းလာေရာက္ ဖမ္းေနပါသည္။ ကမ္းနီးရဲ့ ေျမပုံဟာ 

တိက်စြာသက္မွတ္ထားဖုိ႔လုိအပ္ေနၿပီျဖစ္ပါေၾကာင္း  တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

သဒၵါမွ 

ကုိယ္စားလွယ္ 

LIFT ၏ ရံပုံေငြျဖင့္ ေမာ္ကၽြန္းႏွင့္ ဘုိကေလးတုုိ႔တြင္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနပါသည္။ 

ေဒသတြင္း NGO (၈) ခုျဖင့္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေနပါသည္။ စြမး္ေဆာင္ေရျမင့္တင္ျခင္းႏွင့္ 

ထိခုိက္လြယ္မႈ ေလွ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းေတြကုိ လုပ္က္ုိင္ေနပါသည္။ Community Empowerment and 

Fellowship Approach ကုိ အေျခခံၿပီးလုပ္တာျဖစ္ပါသည္။ ဘုိကေလးႏွင့္ေမာ္ကၽြန္း ႏွစ္ၿမိဳ႕နယ္တြင္ 

ငါးလုပ္ငန္း ဥပေဒျပဳလုပ္ႏိုင္ရန္ ၂၄ ရြာတြင္စြမ္းေဆာင္ရည္ျမင့္တင္ေရး လုပ္ငန္းမ်ားကုိ 

လုပ္ေဆာင္ေနပါသည္။ ၿမိဳ႕နယ္၏ အာဏာပုိင္ေတြကုိလည္းေခၚၿပီး စြမ္းေဆာင္ရည္ျမင့္တင္ေရး 

ေတြကုိလည္းျပဳလုပ္ၾကပါသည္။ငါးေမြးျမဴေရးလုပ္ငန္းေတြကုိလည္းေဆာင္ရြက္ထားပါသည္။ တစ္ဦးခ်င္းမွ 

ကန္အေသးေလးမ်ားျဖင့္ေမြးေၾကာင္း  တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

ဦးစိန္ျမင့္ - LiFT လတ္တေလာကေတာ့ Tat Lanမွလုပ္ေဆာင္ေနပါသည္။ ေဒၚလာ သန္း (၃၀၀) အထိရိွပါသည္။ ၿမိဳ႕နယ္

၆ ၿမိဳ႕နယ္ တြင္ျဖစ္ပါသည္။ လိုအပ္ေသာ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ လုပ္ကုိင္မည္ျဖစ္ပါသည္။ ေမြးျမဴေရး 

အေသးစား၊ စသျဖင့္ ျပဳလုပ္မည္ျဖစ္ပါသည္။ အညာေဒသ စီမံကိန္းဆုိရင္ ေဒၚလာသန္း (၅၀၀)လ်ာ 

ထားထားပါသည္။ ကုန္းျမင့္ေဒသတြင္ သန္း (၆၀)လ်ာထားထားပါသည္။ ျမစ္ေရတင္စီမံကိန္းကုိ 

အစအဆုံးျပန္ျပင္ေပးဖုိ႔ ျပဳလုပ္ေနပါသည္။ လုိအပ္ေသာ သင္တန္းမ်ားေပးမည္၊ ပစၥည္းေတြလည္း 

ေပးမည္ျဖစ္ပါသည္။ ျမစ္ေရတင္စီမံကိန္းတြင္ ေဒၚလာ (၅) သန္း က်ခံမည္ ျဖစ္ပါေၾကာင္း  

တင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ 

Mr. Gerry Fox – 

Pyoe Pin 

လုပ္ငန္းေဆာင္တာမ်ား ေအာင္ျမင္စြာ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္အတြက္ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈေတြပုိမို 

လိုအပ္ပါသည္။ ေရလုပ္ငန္းဆုိတာက အခက္အခဲေတြမ်ားစြာရိွပါသည္။ ႏုိင္ငံတစ္ကာ အကူအညီမ်ား 

လုိအပ္ပါသည္။ Private sector ေတြလည္းလုိအပ္ပါသည္။ လူထုလည္း ပူးေပါင္းပါဝင္ဖို႔လုိအပ္ပါသည္။ 

အားလုံးပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္သြားမည္ဆုိရင္ ေရရွည္တည့္တ့ံတဲ့ ငါးလုပ္ငန္းေဆာင္ရြက္မႈေတြြကုိ 

ျပဳလုပ္သြားႏုိင္မွာျဖစ္ပါသည္။ ႏိုင္ငံတကာ အေတြ႔အႀကံဳေတြ၊ ကေမၻာဒီးယား အေတြ႔အႀကံဳေတြ၊ 



39 

 

အျခားေသာသူမ်ား၏ အေတြ႔အႀကုံမ်ားစြားကုိလည္း ရရိွခဲ့ၾကပါသည္။ ေရရွည္တည့္တ့ံမႈလုိ႔အပ္ရန္

ကာကြယ္မႈဆုိတာလည္း လုိအပ္ပါသည္။ အစုိးရ၏ အခြန္ႏႈန္းထားမ်ားကုိလည္းျပန္လည္သုံးသပ္ဖုိ႔ 

လုိအပ္ပါတယ္၊ ျပႆနာမ်ားကုိ ေျဖရွင္းတဲ့ လုပ္ငန္းေတြကုိလည္း လုပ္ေဆာင္ျခင္းမ်ားဟာ 

စံျပလုပ္ေဆာင္မႈတစ္ခုပဲျဖစ္ပါသည္။ ေရွ႕ဆက္ၿပီးျပဳလုပ္သြားပါကေအာင္ျမင္မႈမ်ားရႏုိင္ေၾကာင္းတင္ျပ 

ေဆြးေႏြးခဲ့ပါသည္။ အခုုလုုိအစုုိးရန႔ဲ သက္ဆုုိင္ရာအဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ ပုဂိၢဳလ္မ်ား ၀ိုုင္း၀န္းအေျဖရွာျပီ: 

စုုေပါင္းေဆာင္ရြက္တဲ့အေလ့အထ (model)ဟာ ေရလုုပ္ငန္းတစ္ခုုတည္းအတြက္သာ မဟုုတ္ပ ဲ

ျမန္မာႏုုိင္ငံ၏ အဓိက အေရးပါတဲ့ ျပဳျပင္ေျပာင္းလမဲႈ ၊ တုုိးတက္ဖြံ႔ျဖိဳး သာယာ၀ေျပာေအာင္ 

ေဆာင္ရြက္ႏိုုင္ရန္အတြက္ အလြန္အေရးၾကီးေၾကာင္း ေျပာဆုုိရင္းနိဂုုံးခ်ဳပ္ပါတယ္။ 

Dr. ေအာင္ျမတ္ဦး 

ဒု - ၀န္ႀကီး 

ေမြးျမဴေရး၊ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖဳိးေရး ၀န္ႀကီးဌာန 

ျမန္မာႏုိင္ငံမွာ ဆင္းရဲမြဲေတမႈ ေလ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းေတြမွာ တစ္ဖက္တစ္လမ္းကေန ဒီလုိမ်ိဳး

၀ုိင္း၀န္းအေျဖရွာ  လုပ္ေဆာင္ေပးတဲ့အတြက္ NAG, Pyoe Pin ႏွင့္ အဖြဲ႔အစည္းမ်ားကုိ အလြန္ 

ေက်းဇူးတင္ပါတယ္၊ ဆင္းရဲမြဲေတမႈ ေလ်ာ့ခ်ေရးနည္းဗ်ဴဟာမွာ ဒီကိစၥရပ္က အလြန္အေရးႀကီးပါတယ္၊ 

ကေမာၻဒီးယားနဲ႔ ရခုိင္မွာရိွတဲ့ အေတြ႔အႀကံဳေတြက ကၽြန္ေတာ္တုိ႔အတြက္ ေတာ္ေတာ္အေရးႀကီးပါတယ္၊ 

ဒီေဆြးေႏြးပြဲမွာရတဲ့ ရလာဒ္ေတြကုိ အေျပာသက္သက္တင္ မဟုတ္ဘ ဲလက္ေတြ႔လုပ္ေဆာင္ဖုိ႔ 

တုိက္တြန္းခ်င္ပါတယ္၊ အနာဂတ္မွာ ေရရွည္တည္တံ့တဲ့ ေရလုပ္ငန္းေတြ ျဖစ္လာဖုိ႔ ကၽြန္ေတာ္အေနနဲ႔ 

ဆုေတာင္းရင္း နိဂုံးခ်ဳပ္အပ္ပါတယ္။ 

 လက္ေဆာင္ပစၥည္းေပးအပ္ျခင္း 

 အခမ္းအနားၿပီးဆုံးေၾကာင္း ေၾကညာျခင္း 

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ ဆက္လက္ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မည့္အစီအစဥ္မ်ား ေရးဆြဲခ်မွတ္ျခင္း 

ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္း ႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးဝန္ႀကီးဌာန ဒုတိယဝန္ႀကီး ဦးခင္ေမာင္ေအး၊ ဒုတိယဝန္ႀကီး 

ေဒါက္တာေအာင္ျမတ္ဦးႏွင့္တကြ တက္ေရာက္လာေသာ ရခုိင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ ဥပေဒျပဳေရးေကာ္မတီဥကၠဌ 

ဦးေဆာင္ေသာကိုယ္စားလွယ္မ်ား၊ ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးစုိက္ပ်ိဳးေရး၊ ေမြးျမဴေရးႏွင့္ေရလုပ္ငန္းဝန္ႀကီးဦးေဆာင္ေသာ 

ကုိယ္စာလွယ္ေတာ္မ်ား၊အဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးမွ ပုဂၢိဳလ္မ်ားႏိုင္ငံတကာ ကၽြမ္းက်င္ပညာရွင္မ်ား INGO၊ NGO မွ 

တတ္သိပညာရွင္မ်ား၊ ကေမၻာဒီးယားႏုိင္ငံမွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ နယ္ပယ္အသီးသီးမွကၽြမ္းက်င္ပညာရွင္မ်ားသည္ အလုပ္ရံု 

ေဆြးေႏြးပြဲပါ အဓိကအခ်က္မ်ားကုိ တက္ၾကြပြင့္လင္းစြာျဖင့္ အသီးသီးတင္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ၾကပါသည္။  

 

အထူးသျဖင့္ ရခုိင္ႏွင့္ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးမ်ားတြင္ လက္ေတြ႔အေကာာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနၾကေသာ 

ေရသယံဇာတမ်ားကုိ ရပ္ရြာအေျချပဳ စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္ (Community Fisheries)ႏွင့္ (Co-Management)၊ 

အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဆုိင္ရာလုပ္ငန္းမ်ားႏွင့္ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးအတြက္လက္တြဲအေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္အေတြ႔ 

အၾကံဳမ်ားသင္ခန္းစာမ်ားအေပၚေဆြးေႏြးခဲ့ၾကၿပီး ၄င္းေဆြးေႏြးပြဲ၏ အဓိကရလဒ္အားျဖင့္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ႏွင့္ 

ႏုိင္ငံတကာအိမ္နီးနားခ်င္းႏုိင္ငံမ်ားႏွင့္ ပူေပါင္းေဆာင္ရြက္ႏိုင္မည့္ အစီအစဥ္ကုိေရးဆြဲႏိုင္ခဲ့ၿပီးဤအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲႀကီးသည္ 

ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္ လက္ရိွအက်ိဳးျပဳေဆာင္ရြက္ေနေသာ ျပဳျပင္ ေျပာင္းလဲေရးလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားႏွင့္ ႏိုင္ငံေတာ္ဖြံ႔ၿဖိဳး တုိးတက္ေရး 

လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားႏွင့္ အျခားအေရးပါေသာ ကိစၥရပ္မ်ားအား ပုိမိုထိေရာက္စြာ လက္ေတြ႔အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ေရး 

လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိအဓိကအေလးေပးပြင့္လင္းစြာျဖင့္ညိွႏႈိင္းေဆြးေႏြးႏုိင္ခ့ဲၾကပါသည္။ 

 

ဤအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲတြင္သယံဇာတမ်ားကုိစနစ္တက်စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲႏုိင္မႈဆုိင္ရာနည္းလမ္းမ်ား၊သင္ခန္းစာမ်ားႏွင့္စနစ္တက် 

ေရရွည္တည္တံ့ေသာအသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဆုိင္ရာလုပ္ငန္းမ်ားႏွင့္ ၄င္းလုပ္ငန္းမ်ားမွတစ္ဆင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရး၊ 
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ဆင္းရဲမြဲေတမႈေလ်ာ့ခ်ေရး၊ ႏွင့္ႏုိင္ငံေတာ္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးလုပ္ငန္းမ်ားကိ ုစနစ္တက်အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ႏုိင္မည့္အခ်က္မ်ားႏွင့္ 

အၾကံျပဳခ်က္မ်ားကုိလည္း ေလ့လာဖလွယ္ဆည္းပူးခြင့္ရခ့ဲပါသည္။ 

 

၄င္းေလ့လာရရိွေသာသင္ခန္းစာမ်ား၊ေဆြးေႏြးတင္ျပအၾကံျပဳမႈမ်ားကုိအေျခခံ၍တက္ေရာက္လာေသာကုိယ္စားလွယ္မ်ားမွလက္ရိွ 

ျပည္ေထာင္စုသမၼတျမန္မာႏုိင္ငံေတာ္၏ ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ ေရးဝန္ႀကီးဌာနမွ 

ခ်မွတ္အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနေသာေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာမဟာဗ်ဴဟာလုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားကုိလည္း 

လက္ေတြ႕အေကာင္အထည္ေဖာ္ရာတြင္ ထိေရာက္ႏုိင္ေရးအတြက္ သက္ဆိုင္ရာဌာန အဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးႏွင့္ ပူးေပါင္း 

ေဆာင္ရြက္ႏိုင္မည့္ အခြင့္အလမ္းမ်ား၊ ေရွ႕ဆက္လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားအတြက္အတူလက္တြဲေဆာင္ရြက္ႏုိင္မည့္ ေအာက္ပါလုပ္ငန္း 

စဥ္မ်ားကုိအတူတကြအစီအစဥ္ေရးဆြဲခ်မွတ္ႏုိင္ခ့ဲၾကပါသည္။ 

 

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ ဆက္လက္လုပ္ေဆာင္မည့္ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 

၁။ ရခိုင္ျပည္နယ္ေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းနည္းဥပေဒေရးဆြဲရာတြင္ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ေရးဆဲြထားေသာနည္းဥပေဒမ်ားအပါအ၀င္ 

မူ၀ါဒ ေရးဆြဲျခင္းလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကိုေသေသခ်ာခ်ာေလ့လာေရးဆြဲရန္ 

 

ရခုိင္ျပည္နယ္ေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းဥပေဒကုိအဆင့္ဆင့္ျပဳစုေရးသား၍ လူထုသေဘာထားေကာက္ခံကာျဖည့္စြက္ျပင္ဆင္ေရးသား၍ 

တရားဝင္အတည္ျပဳၿပီးျဖစ္ပါသည္။ ဆက္လက္၍နည္းဥပေဒမ်ားကုိေရးဆြဲသည့္အခါတြင္ ျပည္ေထာင္စု နည္းဥပေဒ၊ 

တစ္ခ်ိဳ႕တိုင္းေဒသႀကီးႏွင့္ျပည္နယ္မ်ား၏ နည္းဥပေဒမ်ားကုိ ေလ့လာ၍ရခုိင္ျပည္နယ္ ေရလုပ္ငန္းမိတ္ဘက္အဖြဲ႔ႏွင့္ 

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္္မွ နည္းပညာရွင္မ်ားပူးေပါင္း၍ လုပ္ငန္းအစီအစဥ္မ်ားေရးဆြဲကာ ေဆာင္ရြက္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၂။ နည္းဥပေဒေရးဆြဲရာတြင္ေက်းလက္ျပည္သူမ်ား၏သေဘာထားးမ်ားကိုေကာက္ခံေဆာင္ရြက္ရန္ 

နည္းဥပေဒမ်ားကုိေရးဆြဲရာတြင္ အဓိကပါဝင္ရမည့္ အေသးစိတ္အခ်က္မ်ားကုိ ဥပေဒႀကီးႏွင့္အညီထည့္သြင္းေရးဆြဲႏိုင္ရန္ႏွင့္ 

ဥပေဒကုိအဓိက လုိက္နာရမည္ ပုဂိၢဳလ္မ်ားျဖစ္သည့္ ေရလုပ္သားမ်ားႏွင့္ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ဆက္ႏြယ္ေသာသူမ်ား၏ 

အၾကံအဥာဏ္မ်ားကုိပါ ထည့္သြင္းေရးဆြဲခံႏိုင္ရန္ အတြက္ လူထုသေဘာထားေကာက္ခံရန္လုိအပ္ပါသည္။ 

 

၃။ အရင္းအျမစ္စီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္စီမံကိန္းဆိုင္ရာဥပေဒသတ္မွတ္အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ 

ေရလုပ္ငန္းသည္ အျခားေသာ စိုက္ပ်ိဳးေရး၊ ေမြးျမဴေရး၊ သစ္ေတာဆက္စပ္လွ်က္ရွိရာ အရင္းအျမစ္ ဆက္ႏြယ္ပဋိပကၡမ်ားကုိ 

ေရွာင္ရွားႏုိင္ရန္ႏွင့္ ေက်းလက္လူထုပါဝင္ေသာ စီမံအုပ္ခ်ဳပ္သည့္စနစ္ (Local Governance) ကုိအေကာင္အထည္ေဖာ္ႏိုင္ရန္ 

အရင္းအျမစ္စီမံခန္႔ခြဲျခင္းဆုိင္ရာ ဥပေဒသတ္မွတ္ေရးဆြဲရန္ အေထာက္အကူျပဳေဆာင္ရြက္ရမည္ ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၄။ ျပည္ေထာင္စုဥပေဒမ်ားႏွင့္ဆန့္က်င္မႈမရိွေစဘဲငါးမဖမ္းရရာသီသတ္မွတ္ျခင္းမ်ားႏွင့္အစရိွသည့္ဥပေဒပိုင္းဆိုင္ရာသက္ေရာက္ 

မုွရိွေစရန္ ျပည္နယ္၊တုုိင္းေဒသႀကီးမ်ားပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ကာ အလုုပ္ရုုံေဆြးေႏြးပြဲတစ္ခုုက်င္းပ အေကာင္အထည္ေဖၚရန္ 

ငါးမဖမ္းရရာသီ၊ ေနရာသတ္မွတ္သည့္အခါတြင္ ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး၏ ျပည္ေထာင္စုဥပေဒႏွင့္အညီ ေရးဆြဲထားေသာ 

မူေဘာင္ထဲမွ လမ္းညြန္ခ်က္မ်ားေပးရမည္ျဖစ္ပါသည္။  
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၅။ ဥပေဒမူ၀ါဒမ်ားကိုျပည္သူမ်ားပုိမုိသေဘာေပါက္ရန္၍အတြက္ေက်းလက္ေဒသတြင္းကြင္းဆင္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

ဥပေဒပါအခ်က္အလက္မ်ားကုိ ျပည္သူမ်ားပုိမိုသိရွိလုိက္နာႏိုင္ရန္ ရိုးရွင္းလြယ္ကူေသာရုပ္ပုံ၊ စာသားမ်ားျဖင့္ 

ကြင္းဆင္းအသိပညာ ေပးျခင္းမ်ားေဆာင္ရြက္ရမည္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၆။ ေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာပဋိပကၡမ်ားႏွင္႔ဖြံ႕ ျဖိဳးတုုိးတက္ေရးဆုိင္ရာအစီမံမ်ားကုိလုိက္ေရာညီေထြစြာခ်မွတ္ရန္ 

ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ဆက္ႏြယ္ပဋိပကၡမ်ားကုိစနစ္တက်ေျဖရွင္းႏိုင္ရန္ႏွင့္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆိုင္ရာအစီအစဥ္မ်ားကုိခ်မွတ္ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ရန္ 

ရခုိင္ျပည္နယ္၊ ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးအပါအ၀င္ အျခား ျပည္နယ္/တုိင္းေဒသၾကီးမ်ားတြင္ပါ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္အတြက္ 

ျပည္ေထာင္စုမွ မူ၀ါဒမ်ား ခ်မွတ္ေဆာင္ရြက္ေပးရန္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၇။ စုေပါင္းစီမန္ခန္႔ခြြဲေသာစနစ္(Co-management)ႏွင့္ဖြံၿဖိုးတိုးတက္ေရးဆိုင္ရာအစီမံမ်ားခ်မွတ္ျခင္းႏွင္႔စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္ 

ႏိုင္ငံ၀ွမ္း က်ယ္ျပန့္စြာေဆာင္ရြက္ရန္ 

ေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္ (Community Fisheries)ႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္စီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္ (Co-Management) 

ဆုိင္ရာ စီမံကိန္းမ်ားကုိ ရခုိင္ႏွင့္ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးမ်ားတြင္ စတင္ေဆာင္ရြက္ၿပီး အျခားျပည္နယ္ႏွင့္ တိုုင္းေဒသၾကီးမ်ား 

တြင္ပါဆက္လက္ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ရန္ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွ လမ္းညႊန္ခ်ိတ္ဆက္ေဆာင္ရြက္ေပးၿပီး ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွ 

ဦးေဆာင္၍သက္ဆုိင္ရာျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီးမ်ားမွမိတ္ဖက္အဖြဲ႔မ်ားႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ေဆာင္ရြက္ရန္ ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၈။ ေရသတၱ၀ါသားငါးေမြးျမဴျခင္းဆိုင္ရာဖြံ.ျဖဳိးတိုးတက္ေရးအတြက္အသိပညာႏွင့္နည္းပညာျမင့္တင္ေပးရန္ 

ငါးရိကၡာပုိမုိဖူလုံေစရန္ႏွင့္ ငါးသယံဇာတထိန္းသိမ္းႏုိင္ရန္ ရည္ရြယ္၍ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ က်ယ္ျပန့္စြာ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္အတြက္ 

နည္းပညာမ်ား ပံ့ပုိးေဆာင္ရြက္ရန္ 

 

၉။ ႏုိင္ငံေတာ္၏ ယခုလက္ရိွခ်က္မွတ္ထားေသာ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးမူဝါဒမ်ား ပုိမုိ၍ အားေကာင္းလာေစရန္ 

ျပည္နယ္ႏွင့္ တုိင္းေဒသၾကီးအသီးသီး၌ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ကာ မူဝါဒမ်ားခ်မွတ္၍ 

ျပည္ေထာင္စုႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ကာ အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္  

ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီးမ်ားရိွေက်းလက္ေဒသဖြ႔ံၿဖိဳးွတုိ္းတက္ေရးအတြက္ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ကာမူဝါဒမ်ားခ်မွတ္၍အေကာင္ 

အထည္ ေဖာ္ရာတြင္လွည့္ပတ္ရန္ပုံေငြစနစ္မ်ား၊ ဝင္ေငြတုိးအသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း သင္တန္းေပးျခင္းမ်ား၊ 

အစားထုိးအသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းမ်ား ဖန္တီးေပးျခင္းျဖင့္ ၄င္းမူဝါဒမ်ားကုိ လက္ေတြ႔က်င့္သုံးအေကာင္အထည္ေဖာ္ရာတြင္ 

ပုိမို၍ထိေရာက္မည္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၀။ ရခိုင္ႏွင့္ ဧရာဝတီတိုင္းေဒသႀကီးငါးလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚ ေလ့လာေတြ႔ရိွရေသာသင္ခန္းစာမ်ားအားအသံုးခ်၍ ပိုမိုေကာင္းမြန္ 

ေအာင္ေဆာင္ရြက္ရန္ 

 (က)ရခိုင္ျပည္နယ္ဖြံ႕ျဖဳိးတိုးတက္ေရး၅ႏွစ္စီမံကိန္းႏွင့္ေရ့ွဆက္ေဆာင္ရြက္ရန္ 

(ခ)   တက္လမ္းစီမံကိန္း၏ဖြံ႕ၿဖိဳးတိုးတက္မႈစီမံကိန္းပုံစံကို   ဆက္ႏြယ္ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၁။ ရိွရင္းစြဲေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာဓေလ့ထံုးတမ္းစဥ္လာမ်ားအေပၚ အေျခခံကာေက်းရြာအထိစုေပါင္းစီမန္ခန္႔ခြဲေသာစနစ္ကို 

ပီျပင္စြာေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္ နည္းဥပေဒေရးဆြဲေရးတြင္ထည့္သြင္းျပဌာန္းႏုိင္ရန္အတြက္ ဆိုင္ရာအဖြဲအစည္း ဆက္ႏြယ္သူမ်ားၾကား 

ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ျခင္း  
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(က)ေရခ်ဴိငါးဥပေဒမူ၀ါဒမ်ား၊ ငါးလုပ္ငန္းဆိုင္ရာမူ၀ါဒမ်ား၊ ေရသတၱ၀ါေမြးျမဴျခင္းဆုိင္ရာမူ၀ါဒမ်ားႏွင့္ ျပည္ေထာင္စု  ဥပေဒမ်ား 

ၾကားသဟဇာတက်စြာေဆာင္ရြက္ရန္ 

(ခ)ျမန္မာႏိုင္ငံႏွင့္ ကေမာၻဒီးယားႏိုင္ငံၾကားသက္ဆိုင္ရာ ၀န္ၾကီးဌာနမ်ားအရာရိွမ်ား အျပန္အလွန္သြားေရာက္၍ 

ေတြ႕ၾကဳံဖလွယ္ရန္ 

(ဂ)ရခိုင္ျပည္နယ္ေရလုပ္ငန္း မိတ္ဘက္အဖြဲ႕မွ ၅ႏွစ္စီမံကိန္းဆြဲ၍အေကာင္ထည္ေဖာ္တင္ျပရန္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၂။ ငါးလုပ္ငန္းဆိုင္ရာျပည့္ပပို႔ကုန္မ်ားတိုးျမင့္လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ရန္အတြက္ေစ်းကြက္တည္ျငိမ္မႈကိုျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွဦးစားေပး 

ေဆာင္ရြက္ရန္ 

ေရထြက္ပစၥည္းမ်ားကုိ ျပည္တြင္းႏွင့္ ျပည္ပေဈးကြက္မ်ားသုိ႔တင္ပုိ႔သည့္ အခါတြင္ ေဈးကြက္ဝင္အဆင့္မီႏုိင္ေရးႏွင့္ 

ေဈးကြက္တည္ျငိမ္ေရးကုိ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ ဝန္ႀကီးဌာနမ်ားႏွင့္၊ တုိင္းေဒသႀကီးမ်ားႏွင့္ ျပည္နယ္မ်ားရိွ 

သက္ဆုိင္ရာဌာနမ်ား အဖြဲ႔အစည္းမ်ားႏွင့္ ပူးေပါင္းကာအစီအစဥ္မ်ားခ်မွတ္၍ေဆာင္ရြက္ရန္ ျဖစ္ပါသည္။ ၄င္းေရထြက္ 

ကုန္ပစၥည္းမ်ားကိုႏိုင္ငံတကာစံညႊန္းမီ (International Standard)သဘာဝထြက္ကုန္မ်ား (Organic) ျဖစ္ေစရန္ႏွင့္ 

စားသုံးသူမ်ားလုံျခံဳမွဳ (Food Security) ရွိေစရန္ခိုင္မာေသာမူဝါဒမ်ားခ်မွတ္၍ လက္ေတြ႕အေကာင္အထည္ေဖာ္ 

ေဆာင္ရြက္မည္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၃။ ကမ္းေ၀းငါးဖမ္းယာဥ္မ်ားကမ္းနီးသုုိ႔၀င္ေရာက္ဖမ္းဆီးျခင္းႏွင့္ဆက္စပ္၍ျဖစ္ေပၚလာသည့္အျငင္းပြားမုွျပသာနာမ်ား 

အေပၚပိုမိုပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

ကမ္းေဝးငါးဖမ္းေရယာဥ္မ်ား ကမ္းနီးေဒသမ်ားသုိ႔ တရားမဝင္ဝင္ေရာက္ငါးဖမ္းျခင္းမ်ားႏွင့္ တားျမစ္ခ်က္ေက်ာ္လြန္သည့္ 

စက္ကိရိယာမ်ား ကုိအသုံးျပဳ၍ဖမ္းဆီးျခင္းမ်ားေၾကာင့္ ေဒသခံေရလုပ္သားမ်ား၏ငါးဖမ္းကိရိယာမ်ား ပ်က္စီးျခင္းႏွင့္ 

ငါးျပဳန္းတီးျခင္းတုိ႔ကို ျဖစ္ေပၚေစပါသည္။ ၄င္းႏွင့္ဆက္စပ္ျပႆနာမ်ားကုိ ေဖာ္ထုတ္အေရးယူႏိုင္ရန္ တိုင္းေဒသႀကီး၊ 

ျပည္နယ္မ်ားရွိ သက္ဆုိင္ရာ အဖြဲ႔အစည္းမ်ားႏွင့္ပူးေပါင္း၍ ျပည္ေထာင္စုမွႀကီးမူးကာသတင္းအခ်က္အလက္မ်ား 

ဖလွယ္ျခင္းသတိေပးေဆာင္ရြက္ျခင္းႏွင့္မိမိတုိ႔ေဒသမ်ားရိွကမ္းေဝးေရယာဥ္မ်ား ကုိစနစ္တက်ထိန္းသိမ္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၄။ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲၾကီးမွတစ္ဆင့္ ေဒသတြင္းႏုိင္ငံမ်ား အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲအထိ ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ရန္ 

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွႀကီးမူး၍ ျပည္နယ္ႏွင့္ တုိင္းေဒသႀကီးမ်ားၾကား အရင္းအျမစ္စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲေသာစနစ္၊ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳး တုိးတက္ေရးႏွင့္ ဆင္းရဲမြဲေတမႈေလွ်ာ့ခ်ေရး အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲႀကီးကုိ က်င္းပျပဳလုပ္ၿပီးေနာက္ 

ေဒသတြင္းႏုိင္ငံမ်ား၌ေဆာင္ရြက္ေနသည့္ပုံစံမ်ားအေတြ႔အၾကံဳမ်ားကုိေလ့လာဖလွယ္ႏုိင္ရန္ေဒသတြင္းႏုိင္ငံမ်ားဆုိင္ရာအလုပ္ရုံ 

ေဆြးေႏြးပြဲႀကီးတစ္ခုကုိက်င္းပမည္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

၁၅။ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္း ႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေရး ဝန္ၾကီးဌာန၏ လက္ရိွအေကာင္အထည္ 

ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနေသာ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေရး မဟာဗ်ဴဟာ စီမံကိန္းအား သက္ဆိုင္ရာ က႑ အသီးသီးမွ 

ႏိုင္ငံတကာ အဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ ျပည္တြင္း အဖြဲ႔အစည္း မ်ား ႏွင့္ ပူးေပါင္း ေဆာင္ရြက္ရန္ 

၄င္းစီမံကိန္း တြင္ အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲမွ ရရွိလာေသာ သင္ခန္းစာမ်ားအေပၚ အေျခခံ၍ ေဒသခံျပည္သူမ်ား၏ 

အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း ပုိမိုတုိးတက္ေကာင္းမြန္ လာေရးအတြက္ မိမိတုိ႔ေဒသရိွ သဘာဝ အရင္းအျမစ္မ်ားကုိ မိမိတုိ႔ကိုယ္တုိင္ 
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စနစ္တက် စီမံခန္႔ခြဲ၍ ပုိမိုတုိးတက္ေကာင္းမြန္ေသာ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း စနစ္မ်ားကုိ  ေဆာင္ရြက္လာႏုိုင္ျပီး 

ရရိွလာေသာ အက်ဳိးအျမတ္မ်ားကုိ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ျဖိဳးေရးဆိုင္ရာ  ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ားအားတုိက္ရိုက္အေထာက္အကူ 

ျပဳေစသည့္အျပင္၄င္းအရင္းအျမစ္မ်ားကုိလည္း ေရရွည္တည္တ့ံံေအာင္ ထိန္းသိမ္းႏုိင္မည့္အေျခခံမူဝါဒမ်ားႏွင့္၄င္းစံျပပုံစံ 

(model)အား ျမန္မာႏုိင္ငံ ေဒသအသီးသီးရိွသက္ဆိုင္ရာအဖြဲ႔အစည္းမ်ားပူးေပါင္း၍ လက္ေတြ႔အေကာင္အထည္ေဖာ္ 

ေဆာင္ရြက္ရန္ျဖစ္ပါသည္။ 

 

နိဂံုးခ်ဳပ္ 

 

ဤအလုပ္ရုံေဆြးပြဲတြင္သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ားစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းစနစ္မ်ားပုိမုိေကာင္မြန္ေစရန္ႏွင့္ေက်း

လက္ေဒသဖံြ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးဆုိင္ရာ ဆက္စပ္မႈမ်ားကုိပိုမုိ၍ ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီးမ်ားမွတစ္ဆင့္ ျပည္ေထာင္စု 

အဆင့္အထိ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ႏိုင္မည့္ လက္ေတြ႔က်ေသာ အေျခခံမဟာဗ်ဴဟာအခ်က္မ်ားက္ုိ ေဆြးေႏြးႏုိင္ခဲ့ျပီး 

ရရိွေသာသင္ခန္းစာမ်ား၊အေတြ႔အၾကံဳမ်ားအေပၚ အေျခခံ၍လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ အတူတကြအစီအစဥ္ေရးဆြဲခ်မွတ္ 

ႏုိင္ခဲ့ၾကပါသည္။ ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံျဖိဳးတုိးတက္ေရးဝန္ႀကီးဌာန ဒုတိယဝန္ႀကီး 

ေဒါက္တာေအာင္ျမတ္ဦး၊ ဒုတိယဝန္ႀကီး ဦးခင္ေမာင္ေအးႏွင့္တကြ ကေမၻာဒီးယားႏုိင္ငံ ကုိယ္စားလွယ္ေတာ္မ်ား၊ 

ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီး စုိက္ပ်ိဳးေရး၊ေမြးျမဴေရးႏွင့္ ေရလုပ္ငန္းဝန္ႀကီး၊ ရခုိင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ ဥေဒျပဳေရးေကာ္မတီဥကၠဌ၊ 

တက္ေရာက္လာေသာကုိယ္စားလွယ္ေတာ္မ်ား၊ တာဝန္ရွိပုဂိၢဳလ္မ်ား၊ NGO၊ INGO အဖြဲ႔အစည္းမ်ားအသီးသီးတုိ႔မွ 

ေဆြးေႏြးအၾကံျပဳခ်က္မ်ားႏွင့္အတူတကြေရးဆြဲထားေသာအစီအစဥ္မ်ားကုိဂတိကဝတ္ျပဳခ့ဲၾကသည့္အတုိင္းသက္ဆုိင္ရာဌာနမ်ား

ႏွင့္အတူတကြဆက္လက္ပူးေပါင္းလက္တြဲကာခ်မွတ္ထားေသာရည္မွန္းခ်က္မ႑ိဳင္မ်ားအတုိင္းအေကာင္အထည္ေဖာ္လုပ္ေဆာင္

သြားၾကရန္သႏၶိဌာန္ခ်မွတ္၍ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲၾကီးကုိ ေအာင္ျမင္စြာက်င္းပႏုိင္ခဲ့ၾကပါသည္။ 
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လုပ္ငန္စဥ္အက်ဥ္းခ်ဳပ္ႏွင့္ အခ်ိန္ဇယား (Work Plan) 

စဥ္ ေဆာင္ရြက္မည့္လုပ္ငန္းမ်ား 
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၁ ရခိုင္ျပည္နယ္ေရခ်ိဳငါးလုပ္ငန္းနည္းဥပေဒေရးဆြဲရာတြင္ 

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ေရးဆဲြထားေသာနည္းဥပေဒမ်ား 

အပါအ၀င္မႈ၀ါဒေရးဆြဲျခင္းလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကိုေသေသခ်ာခ်ာေလ့လာေရးဆြဲရန္ 

      

၂ နည္းဥပေဒေရးဆြဲရာတြင္ေက်းလက္ျပည္သူမ်ား၏သေဘာထားမ်ားကို ေကာက္ခံေဆြးေႏြးရန္    

၃ အရင္းအျမစ္စီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္စီမံကိန္းဆိုင္ရာဥပေဒသတ္မွတ္အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္       

၄ ျပည္ေထာင္စုဥပေဒမ်ားႏွင့္ဆန့္က်င္မႈမရိွေစဘဲငါးမဖမ္းရရာသီသတ္မွတ္ျခင္းမ်ားႏွင့္အစရိွသည့္

ဥပေဒပိုင္းဆိုင္ရာသက္ေရာက္မုွရိွေစရန္ ျပည္နယ္၊တုုိင္းေဒသႀကီးမ်ားပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ကာ 

အလုုပ္ရုုံေဆြးေႏြးပြဲတစ္ခုုက်င္းပ အေကာင္အထည္ေဖၚရန္ 

      

၅ ဥပေဒမူ၀ါဒမ်ားကိုျပည္သူမ်ားသေဘာေပါက္နားလည္ေစရန္ ေက်းလက္ေဒသအထိ 

ကြင္းဆင္းပညာေပး ေဆာင္ရြက္ရန္ 

      

၆ ေရလုုပ္ငန္းဆုုိင္ရာပဋိပကၡမ်ားႏွင့္ဖြံ႔ျဖိဳးေရးဆိုင္ရာအစီမံမ်ားကုိလုုိက္ေလ်ာ့ညီေထြစြာခ်မွတ္ရန္       

၇ စုေပါင္းစီမန္ခန္႔ခြြဲေသာစနစ္(Comanagement)ကုုိရခုုိင္ႏွင့္ဧရာဝတီမွစတင္အေကာင္အထည္ 

ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ျပီး ၄င္းမွတစ္ဆင့္ အျခားေသာျပည္နယ္ႏွင့္တုုိင္းေဒသၾကီးမ်ားတြင္ 

ျပည္ေထာင္စုု အဆင့္မွႀကီးမႈလ်က္ က်ယ္ျပန္႔စြာေဆာင္ရြက္ရန္ 

      

၈ ေရသတၱ၀ါသားငါးေမြးျမဴျခင္းဆိုင္ရာဖြံ.ျဖဳိးတိုးတက္ေရးအတြက္အသိပညာႏွင့္နည္းပညာျမင့္ 
တင္ေပးရန္ 

      

၉ ႏုိင္ငံေတာ္၏ ယခုလက္ရိွခ်က္မွတ္ထားေသာ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးမူဝါဒမ်ား

ပုိမုိ၍ အားေကာင္းလာေစရန္ ျပည္နယ္ႏွင့္ တုိင္းေဒသၾကီးအသီးသီး၌ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ကာ မူဝါဒမ်ားခ်မွတ္၍ 

ျပည္ေထာင္စုႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ကာ အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ 

   

၁၀ ရခိုင္ႏွင့္ဧရာဝတီတိုင္းေဒသႀကီးငါးလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚေလ႕လာေတြ႔ရိွရေသာသင္ခန္းစာမ်ား 

အားအသံုးခ်ျပီးပိုမိုေကာင္းမြန္ေအာင္ေဆာင္ရြက္ရန္ 

- ရခိုင္ျပည္နယ္ဖြံ႕ျဖဳိးတိုးတက္ေရး၅ႏွစ္စီမံကိန္းႏွင့္ေရ့ွဆက္ေဆာင္ရြက္ရန္ 

- တက္လမ္းစီမံကိန္း၏ဖြ႕ံ ျဖိဳးတိုးတက္မႈစီမံကိန္းပံုစံကိုဆက္ႏြယ္ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

      

၁၁ ရိွရင္းစြဲေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာဓေလ့ထံုးတမ္းစဥ္လာမ်ားအေပၚအေျခခံကာေက်းရြာအထိစုေပါင္း 

စီမန္ခန္႔ခြဲေသာစနစ္ကိုပီျပင္စြာေဆာင္ရြက္ႏိုင္ရန္နည္းဥပေဒေရးဆြဲေရးတြင္ထည့္သြင္း 

ျပဌာန္းႏုိင္ရန္အတြက္ ဆိုင္ရာအဖြဲအစည္းဆက္ႏြယ္သူမ်ားၾကားပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ျခင္း        

  (က) ေရခ်ိုဳငါးဥပေဒမူ၀ါဒမ်ား၊ 

ငါးလုပ္ငန္းဆိုင္ရာမူ၀ါဒမ်ား၊ေရသတၱ၀ါေမြးျမဴျခင္းဆိုင္ရာမူ၀ဒမ်ားႏွင့္ျပည္ေထာင္စုဥပေဒမ်ား 

ျကားသဟဇာတက်စြာေဆာင္ရြက္ရန္ 

  (ခ)    ျမန္မာႏိုင္ငံႏွင့္ကေမာၻဒီးယားႏိုင္ငံျကားသက္ဆိုင္ရာ၀န္ျကီးဌာနမ်ားအရာရိွမ်ား 

အျပန္အလွန္သြားေရာက္အေတြ႕ၾကဳံဖလွယ္ရန္ 
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(ဂ)     ရခိုင္ျပည္ေရလုပ္ငန္း မိတ္ဘက္အဖြဲ႕မွ ၅ႏွစ္စီမံကိန္းဆြဲကာ

အေကာင္ထည္ေဖာ္တင္ျပရန္ 

၁၂ ငါးလုပ္ငန္းဆိုင္ရာျပည့္ပပ့ိုကုန္မ်ားတိုးျမင့္လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ရန္အတြက္ေစ်းကြက္တည္ျငိမ္မုွကို

ျပည္ေထာင္စုအဆင့္မွဦးစားေပးေဆာင္ရြက္ရန္ 

   

၁၃ ကမ္းေ၀းငါးဖမ္းယာဥ္မ်ားကမ္းနီးသ့ို၀င္ေရာက္ဖမ္းဆီးျခင္းႏွင့္ဆက္စပ္၍ျဖစ္ေပၚလာသည့္ 

အျငင္းပြားမုွျပသာနာမ်ားအေပၚပိုမိုပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရန္ 

      

၁၄ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးၾကီးမွတစ္ဆင့္ ေဒသတြင္းႏုိင္ငံမ်ား
အလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲအထိ ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ရန္ 

   

၁၅ ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္း ႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေရး ဝန္ၾကီးဌာန ၏
လက္ရိွအေကာင္အထည္ ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနေသာ ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္ေရး 
မဟာဗ်ဴဟာ စီမံကိန္းအား သက္ဆိုင္ရာ က႑ အသီးသီးမွ ႏိုင္ငံတကာ အဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ 
ျပည္တြင္း အဖြဲ႔အစည္း မ်ား ႏွင့္ ပူးေပါင္း ေဆာင္ရြက္ရန္ 
 

   

 

ေနာက္ဆက္တြဲ (က) 

သဘာဝအရင္း အျမစ္မ်ား စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာအလုပ္ရုံေဆြးေႏြးပြဲ 

အခန္းအနားအစီအစဥ္ 

ေန႔စြ ဲ ၂၀၁၄ ဒီဇင္ဘာ ၁၈ရက္ 

ေနရာ (အစည္းအေဝးခန္းမ) 

 ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဝန္ႀကီးဌာန (ေနျပည္ေတာ္) 

အခ်ိန္ အေၾကာင္းအရာ တင္္ျပေဆြးေႏြးသူ

၈း၃၀-၉း၀၀ တက္ေရာက္ေၾကာင္းလက္မွတ္ေရးထုိးျခင္း တက္ေရာက္သူအားလုံး 

၉း၀၀-၉း၃၀ ႏုတ္ခြန္းဆက္ အမွာစကားေျပာၾကားျခင္း ဒုတိယဝန္ႀကီး၊

ေမြးျမဴေရး၊ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရး ဝန္ႀကီးဌာန 

၉း၃၀-၁၀း၀၀ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းႏွင့္ ေက်းလက္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး 

 မဟာဗ်ဴဟာ အႏွစ္ခ်ဳပ္ 

 ေအာင္ျမင္မႈႏွင့္ စိန္ေခၚမႈမ်ား 

 အဓိကသင္ခန္းစာမ်ား 

ေဒါက္တာယဥ္ယဥ္မုိး 

ဒု ညႊန္ၾကားေရးမႈး၊ 

ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး ဝန္ႀကီးဌာန 

 ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးႏွင့္

ဆင္းရဲႏြမ္းးပါးမႈေလွ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းစီမံခ်က္မ်ား 

ဦးခန္႔ေဇာ္

ညႊန္ၾကားေရးမႈး 

ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ေက်းလက္ေဒသ 

ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး ဝန္ႀကီးဌာန 
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၁၀း၀၀ - 

၁၀း၃၀ 

ႏုိင္ငံတကာအေတြ႔အၾကံဳ ဖလွယ္ျခင္း

အရင္းအျမစ္စီမံ အုပ္ခ်ဳပ္မႈႏွင့္ 

ရည္ရွည္တည္တ့ံဖြံ႔ၿဖိဳးေရး 

 အဓိက သင္ခန္းစာမ်ား 

Rick Gregory (နည္းပညာရွင္) 

၁၀း၃၀ - 

၁၀း၄၅ 

လက္ဘက္ရည္သုံးေဆာင္ျခင္း

၁၀း၄၅ - 

၁၁း၁၅ 

ႏုိင္ငံတကာဆုိင္ရာ ေရလုပ္ငန္း ျပဳျပင္ေျပာင္းလျဲခင္း 

အေတြ႔အၾကံဳမ်ားဖလွယ္ျခင္း 

 အာဆီယံေဒသတြင္း 

ေရလုပ္ငန္းျပဳျပင္ေျပာင္းလမဲႈကုိ 

အဓိကဦးေဆာင္ ေဆာင္ရြက္သည့္ 

ကေမၻာဒီးယား အေတြ႔အၾကံဳသင္ခန္းစာမ်ား 

 အေမးအေျဖ က႑ 

Mr. Lieng Sopha 

ေရလုပ္ငန္းေက်းလက္ 

စုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲျခင္းဆုိင္ရာဌာန၊ ကေမၻာဒီးယား 

၁၁း၁၅ - 

၁၂း၁၅ 

ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီး၏ 

အေတြအၾကံဳမ်ားကုိတင္ျပျခင္း 

 ငါးလုပ္ငန္း၊ သဘာဝအရင္းအျမစ္ 

စီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္ ေက်းလက္အသက္ 

ေမြးေက်ာင္းဆုိင္ရာ အဓိက စိန္ေခၚမႈမ်ား 

 IFGS ေက်းရြာအေျချပဳ စီမံခန္႔ခြဲသည့္ပုံစံ 

 ေလ့လာေရးခရီးမွ IFGS ေက်းရြာမ်ားတြင္ 

အဓိကေတြ႔ရသည့္ သင္ခန္းစာမ်ား 

ေဒၚစုိးစုိးေဌး 

ရခုိင္ျပည္နယ္ကုိယ္စားလွယ္အဖြဲ႕ 

၁၂း၁၅ - 

၁၂း၃၀ 

သင္ခန္းစာမ်ားႏွင့္ ေရွ႕ဆက္လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 

 ေက်းလက္ေဒသေရလုပ္ငန္းစုေပါင္းစီမံခန္႔ခြဲ

ေသာ စနစ္၊ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း၊ 

ေက်းလက္ေဒသ ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး 

အစိအစဥ္ေရးဆြဲျခင္း 

(အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းဆုိင္ရာဖြံ႔ၿဖိဳးတိုး 

တက္ေရး ႏွင့္ ဆင္းရဲမႈေလွ်ာ့ခ်ေရး) 

ျပည္နယ္မႈး 

ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီး ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန 

၁၂း၃၀ - ၁း၃၀ ေန႔လည္စာ သုံးေဆာင္ျခင္း

၁း၃၀ - ၂း၃၀ Panel Discussion က႑အလုိက္ ဝိုင္းဖြဲ႔ေဆြးေႏြးျခင္း (ေရလုပ္ငန္း၊ အရင္းအျမစ္စီမံအုပ္ခ်ဳပ္ျခင္းႏွင့္

ေက်းလက္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး) 

ရခိုင္ျပည္နယ္ ငါးလုပ္ငန္းဥပေဒေရးဆြဲသည့္ 

လုပ္ငန္းစဥ္ 

 ရခုိင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 

ဥပေဒျပဳေရးေကာ္မတီ ဥကၠဌ 

ရခိုင္ျပည္နယ္ ငါးလုပ္ငန္း (ေအာင္ျမင္မႈ၊စိန္ေခၚမႈ၊

တုိးတက္မႈ) 

ရခုိင္ျပည္နယ္ငါးလုပ္ငန္းဦးစီးဌာန၊ ျပည္နယ္မႈး

ရခိုင္ျပည္နယ္ ေရလုပ္ငန္းမိတ္ဖက္ အဖြဲ႔၊ 

အရင္းအျမစ္စီမံ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးႏွင့္ 

Mr. Rick Gregory 

(Expert) 
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ေက်းလက္ဖြ႔ံၿဖိ္ဳးေရးဆုိင္ရာ စံျပ (Pilot) စီမံကိန္းမ်ား

၂း၃၀ - ၃း၁၅ ဧရာဝတီတုိင္းေဒသႀကီးႏွင့္ ရခိုင္ျပည္နယ္

ေရလုပ္ငန္းဆုိင္ရာ 

ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မည့္လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 

 

၃း၁၅ - ၄း၁၅ Panel Discussion က႑အလုိက္ ဝိုင္းဖြဲ႔ေဆြးေႏြးျခင္း (အရင္းအျမစိ စီမံခန္႔ခြဲျခင္းႏွင့္ 

ရည္ရွည္ဖြံ႔ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး)  

ေက်းလက္ေဒသ သဘာဝအရင္းအျမစ္မ်ား

စီမံခန္႔ခြဲမႈႏွင့္ ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဆုိင္ရာ အခက္အခ ဲ

အေတြ႔အၾကံဳးမ်ားဖလွယ္ျခင္း 

Mr. Rick Gregory

(Expert) 

ေရရွည္တည္တ့ံခုိင္ျမဲေသာ 

အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းပုံစံ (Model) 

ဦးေအာင္ေက်ာ္သိန္း

(ပ်ိဳးပင္ အစီအစဥ္) 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိ္ဳးတုိးတက္ေရးဆုိင္ရာ အစီအစဥ္ 

(ရပ္ရြာ အေျချပဳပူးေပါင္းပါဝင္ အစီအစဥ္ေရးဆြဲျခင္း) 

ဦးေဘာ္ဘီ 

(NAG) 

၄း၁၅ - ၄း၃၀ ေက်းဇူးတင္မွတ္ခ်က္ေျပာၾကားျခင္း Mr. Gerry Fox

(Pyopin Programme) 

၄း၃၀ - ၄း၄၅ နိဂုံးခ်ဳပ္ အမွာစကားေျပာၾကားျခင္း ေဒါက္တာေအာင္ျမတ္ဦး (ဒုဝန္ႀကီး) 

ေမြးျမဴေရး၊ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ေက်းလက္ေဒသဖြံ႔ၿဖိဳးေရးဝန္ႀကီးဌာန 
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ေနာက္ဆက္တြဲ (ခ) 

ရခုုိင္ျပည္နယ္ ငါးလုုပ္ငန္းဦးစီးဌာန ညၽြန္ၾကားေရးမႈးမွ တင္ျပေသာ ရခုုိင္ျပည္နယ္ ေရလုုပ္ငန္းႏွင့္ ပတ္သက္သည့္         

အခ်က္ အလက္မ်ား 

ရခိင်ြပည်နယ်ဝန်ထမ်းအင်အားစာရင်း  

စဥ္ ရုံးအမည္ အရာထမ္း အမႈထမ္း ေနစား စုစုေပါင္း

၁ ျပည္နယ္ ၂ ၆ ၃ ၁၁

၂ စစ္ေတြခရုိင္ ၄ ၂၃ ၁၃ ၄၀

၃ ေျမာက္ဦးခရုိင္ ၂ ၁၅ ၉ ၂၆

၄ ေက်ာက္ျဖဴခရုိင္ ၁ ၃၅ ၁၃ ၄၉

၅ သံတြဲခရိုင္ ၄ ၁၃ ၁၁ ၂၅

၆ ေမာင္ေတာခရုိင္ ၁ ၁၃ ၁၁ ၂၅

 စုစုေပါင္း ၁၄ ၁၁၉ ၅၈ ၁၉၁

ရလပ်ငန်းက  လက်ရှိထတ်လပ်နိင်မအ ြခအ န 

စဥ္ အမ်ိဳး အမည္ ရည္မွန္းခ်က္ ထုတ္လုပ္မႈ ရာခုိင္ႏႈန္း

၁ ေမြးျမဴေရးပုစြန္ ၁၈၆၆၅ ၁၂၁၉၄.၈၆ ၆၅.၃၄ %

၂ ဘုံငါးဖမ္း ၆၄၂၀ ၄၅၃၅.၉၅ ၇၀.၆၅ %

၃ ေရငန္ငါး ၁၀၇၀၀၀ ၆၉၅၃၁ ၆၄.၉၈ % 

၄ ေရငန္ပုစြန္ ၃၆၉၄၅ ၂၄၂၂၇.၃၆ ၆၅.၅၈ % 

 စုစုေပါင္း ၁၉၆၉၀၃၀ ၁၁၀၄၉၂.၂၄ ၆၅.၃၇ % 

ရခိင်ြပည်နယ်၏ စီမကိန်းထတ်လပ်မတွင် ငါးက ပါဝင်မအ ြခအ န  

စဥ္ အေၾကာင္းအရာ ပါဝင္သည့္ ရာခုိင္ႏႈန္း

၁ အသားက႑ ၃၈.၁၂ % 

၂ ငါးက႑ ၆၁.၈၈ %  

 စုစုေပါင္း ၁၀၀.၀၀ % 

 

နယ်စပက်န်သွယ် ရးစနစ်(စစ် တွ)၏ ၂၀၁၄-၂၀၁၅ ဘ ာ ရး နှစ် (ဧ ပီလမ ှနိ၀င်ဘာလ ကန်အထိ)        

ဘဂလား ဒ့ရှ်နိင်ငသိ ့ ရထွက်ပစ္စည်းတမျို းချင်းအလိက် တငပိ်မ့စာရငး်  

စဥ္ အမ်ိဳးအမည္ ေရတြက္ပုံ အေရအတြက္ တန္ဖုိး (ေဒၚလာ) 

၁ ငါးအစုိ (ရန္ကုန္) တန္ ၁၇၈၅.၅၀ 1845322.50 $ 

၂ ငါးနီတူေျခာက္ (စစ္ေတြ) တန္ ၈.၀၀ 12400.00 $ 

၃ ငါးကုန္းညိုေျခာက္ တန္ ၁.၂၉ 1070.70 $ 

 စုစုေပါင္း  ၁၇၉၄.၇၉ 1858793.20 $ 
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ေနာက္ဆက္တြဲ (ဂ) 

ရချို ငါးသား ပါကမ်ျားအား အလယ်ွတကူဝယ်ယူရရိှပါက  မွးြမူလာနိငသ်ည့် ရခိင်ြပည်နယ်အတွင်းရှိ              

မို န့ယ်များနငှ့် ဧကများစာရင်း  

စဉ ် မို န့ယ်  ဧက  

၁  ကျာက် တာ ် ၅၀၀  

၂  ပ ားကန်း  ၅၀၀  

၃  မင်းြပား  ၁၀၀၀  

၄  ြမာက်ဦး  ၂၀၀  

၅  မာင် တာ  ၁၀၀  

၆  ဘူးသီး တာင်  ၁၀၀၀  

 စစ ပါငး်  ၃၃၀၀  

 

ရငန်ပစွန် မွးြမူ ရးက ဖွ ဖ့ို းတိးတက် စ ရးအတွက် ဆာင်ရွက်ရမည့်နညး်လမး်များ 

စဉ ် ခရုိင္္္ 
ကန်အ

ေ 

အတကွ် 

စစေပါင္

်းဧက 

Extensive(ဧက) Extensive Plus(ဧက) 
SemiIntensive 

(ဧက) ရချို ရငန် ရချို ရငန ်

၁  မာင် တာခရိင ် ၂၆၂၅  ၁၅၃၅၃  -  ၈၂၄၃.၅၄  -  ၇၁၀၉.၄၆  -  

၂  စစ် တွခရိင်  ၂၇၄၃  ၅၂၉၅၈  ၂၆၀  ၃၀၉၄၀.၃၃  -  ၂၁၇၅၇.၆၇  -  

၃  ြမာက်ဦးခရိင ် ၉၂၈  ၂၀၆၉၃  ၇၀၅  ၁၂၅၇၃.၇၅  -  ၇၄၁၄.၂၅  -  

၄  ကျာက်ြဖူခရိင ် ၄၇၉  ၂၀၄၇၃  -  ၂၀၀၂၈.၀၀  -  ၄၄၅.၀၀  -  

၅  သတွဲခရိင်  ၆၇  ၁၄၁၈  -  ၈၂၄.၁၇  -  ၃၉၃.၈၃  ၂၀၀  

 စစ ပါင်း ၆၈၄၂  ၁၁၀၈၉၅ ၉၆၅ ၇၂၆၀၉.၇၉  -  ၃၇၁၂၀.၂၁ ၂၀၀ 
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၂၀၁၃-၂၀၁၄ခနှစ၊်ရခိင်ြပည်နယ်အတွင်းရှိ မို န့ယ်အလိက် လှ၊ ပိက် နှင့် ကွန်များ ြဖန် ့ ဝ ပးမစာရင်း 

စဥ္ 

ျဖန္႔ေဝထားရိွ

သည့္ၿမိဳ႔ 

နယ္အမည္ 

ျဖန္႔ေဝၿပီး ပစၥည္း အမ်ိဳးအစား 

ေမွ်ာပုိက္ 

(လက္ေလွ) 

ေမွ်ာပုိက္ 

(စက္ေလွ)

ေမွ်ာပုိက္

(ေလွမဲ့) 

အႏုျမဴပုိက္ 

(လက္ေလွ)

အႏုျမဴ

ပုိက္ 

(ေလွမဲ့) 

ကြန္ 
၁၈’ 

(လက္ေလွ) 

၂၇’ 

(လက္ေလွ)

၃၆’ 

(စက္ေလွ)

၁  စစ္ေတြ ၄၀ - - - - ၂၃ ၂၃ ၄၀ 

၂  ရေသ့ေတာင္ - - - - - ၃၀ ၁၀ -  

၃  ေပါက္ေတာ ၁၈၀ ၂၂ - - - ၃၀၈ - ၁၈၀ ၂၂

၄  ေက်ာက္ေတာ္ - - - - - ၁၈၁ ၁၈၁ -  

၅  ေျမပုံ - - - ၃၁၂ - - - ၃၁၂  

၆  မင္းျပား - - - - - ၅၉၉ ၁၀၀ - 

၇ ေျမာက္ဦး - - - - - ၂၆ ၂၆ -  

၈ ေက်ာက္ျဖဴ ၁၀ ၂၅ ၂၆၅ - ၇၅ ၂၀၀ - ၁၀ ၂၅ 

 စုစုေပါင္း 
၂၃၀ ၄၇ ၂၆၅ ၃၁၂ ၇၅ 

၁၃၆

၇ 
၃၄၀ ၅၄၂ ၄၇ 

ေနာက္ဆက္တြဲ (ဃ) 
၂၀၁၄-၂၀၁၅ခဘ ာ ရးနှစ်အတွက် ရခိင်ြပည်နယ်အတွင်းရှိ မို န့ယ်များအလိက် ရလပ်ငန်းသးပစ္စည်းများ ြဖန် ့ ဝရနစ်ာရင်း 

စ

ဥ္ 
ၿမိဳ႕နယ္ အမည္ 

ၿမိဳ႕နယ္မ်ားအလုိက္ လုိအပ္သည့္ေရလုပ္ငန္းသုံး ပစၥည္းအမ်ိဳးအစား 

မွတ္ခ်က္ စက္ေလွ (၃၆ 

ေပ) 

လက္ေလွ(၂၇ 

ေပ) 
ေမွ်ာပုိက္ အႏုျမဴပုိက္ ကြန္ 

၁ စစ္ေတြ - ၆၆ ၇၅ - ၁၃  

၂ ေပါက္ေတာ ၃၅ ၂၀၁ ၁၃၅၆ ၂၁ --  

၃ ေျမာက္ဦး - ၃၂ ၅ - ၂၇  

၄ ေျမပုံ - ၃၀၂ - ၁၅၆၀ ၁၅၀  

၅ ေက်ာက္ျဖဴ - - ၅၃၄ ၅၃၄ ၅၃၄  

 စုစုေပါင္း ၃၅ ၆၁၁ ၁၉၇၀ ၂၁၁၅ ၇၂၄  
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ရခိင်ြပည်နယ်အတွင်းြမစိမး် ရာင် ကျးရွာများ အ ကာင်အထည် ဖာ် ဆာင်ရွက်မည့် အ ြခအ န  

စဥ္ ၿမိဳ႕နယ္ ေက်းရြာ ေက်းရြာအမည္ 
အိမ္

ေျခ 

လူဦး

ေရ 
အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း လုပ္ငန္းမ်ား 

၁ စစ္ေတြ ေက်းေတာ ေက်းေတာ ၃၂၀ ၁၉၂၂ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း 

၂ စစ္ေတြ ပါဒလိတ္ ပါဒလိတ္ ၄၇၉ ၁၁၈၉ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း 

၃ စစ္ေတြ ႀကြီတ ဲ ႀကြီတဲ ၃၆၉ ၂၀၀၈ လယ္ယာစုိက္ပ်ိဳးေရးႏွင့္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း

၄ ပုဏၰားကၽြန္း နတ္ဆိပ္ နတ္ဆိပ္ ၁၈၆ ၁၁၇၃ လယ္ယာစုိက္ပ်ိဳးေရးႏွင့္ ငါးဖမ္းလုပ္ငန္း

၅ ပုဏၰားကၽြန္း လက္ဝဲစာတုိက္ လက္ဝဲစာတုိက္ ၂၂၅ ၁၅၂၆ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္စုိက္ပ်ိဳးေရးလုပ္ငန္း

၆ ရေသ့ေတာင္ ေရႊေလာင္းတင္ ေရႊေလာင္းတင္ ၂၈၁ ၁၆၅၂ ေရလုပ္ငန္း 

၇ ရေသ့ေတာင္ ေဆးအုိးက် ေဆးအုိးက် ၂၆၈ ၁၁၄၄ ေရလုပ္ငန္း 

၈ ရေသ့ေတာင္ နဂါးေမာက္ နဂါးေမာက္ ၄၈၆ ၂၃၅၁ ေရလုပ္ငန္း 

၉ ေပါက္ေတာ ကံဆိပ္ ကံဆိပ ္ ၂၃၆ ၁၀၈၅ ေရလုပ္ငန္း 

၁၀ ေမာင္ေတာ ျခံျပင္ ျခံျပင္ ၇၅ ၆၅၀ လယ္ယာစုိက္ပ်ိဳးေရး၊ 

ပုစြန္ေမြးျမဳေရးလုပ္ငန္းႏွင့္ 

ကဏန္းဖမ္းဆီးေရးလုပ္ငန္း 

၁၁ ေမာင္ေတာ အလယ္သံေက်ာ္ အလယ္သံေက်ာ္ ၁၃၄

၀ 

၁၁၁၉

၈ 

ေရလုပ္ငန္း 

၁၂ ဘူးသီးေတာင္ သပိတ္ေတာင္ သပိတ္ေတာင္ ၆၀ ၂၃၇ ေရလုပ္ငန္း

၁၃ ေက်ာက္ျဖဴ ဇင္ေခ်ာင္း ဇင္ေခ်ာင္း ၁၀၀

၀ 

၃၇၆၉ ေရလုပ္ငန္းႏွင့္ စုိက္ပ်ိဳးေရးလုပ္ငန္း

၁၄ သံတြဲ ဂ်ိေတၱာ ဂ်ိေတၱာ ၉၄၄ ၄၀၂၇ ေရလုပ္ငန္း

၁၅ သံတြဲ ခေမာင္ေတာ ခေမာင္ေတာ ၃၈၂ ၁၃၅၂ ေရလုပ္ငန္း

၁၆ သံတြဲ ဆင္ေခါင္း ဆင္ေခါင္း ၉၂၅ ၄၈၅၃ ေရလုပ္ငန္း

 စုစုေပါင္း   ၇၅၇

၆ 

၄၀၁၃

၆ 
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